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ПРЕЗИДЕНТ СЕНІМ 
ГРАМОТАЛАРЫН ҚАБЫЛДАДЫ

Мемлекет басшысы асым-Жомарт То�аев�а 14 мемлекетті� Т�тенше және �кілетті 
елшілері Сенім грамоталарын тапсырды.  

ХАЛЫҚТЫҚ IPO ӨТКІЗУ 
ЖӨНІНДЕ ТАПСЫРМА БЕРДІ БІЗ ХАЛЫҚҚА ТИІМДІ ЖАҒДАЙ 

ЖАСАУЫМЫЗ ҚАЖЕТ

САУСАҒЫҢЫЗДЫҢ 
СЫРЫНА ҮКІМЕТ ҮҢІЛЕДІ

ЖАҢА БЮДЖЕТ КОДЕКСІ ЕСКІ 
ПРОБЛЕМАНЫ ШЕШЕ МЕ?

�ш айдан со� аза�станны� бар-
лы� т"р#ыны, соны� ішінде шетелдік-
тер де сауса� іздерін тапсыру#а мін-
детті бола ды. %рине, жиырма мил-
лион дай адам жаппай ш"бырмайды: 
б"л про цесс кезе�-кезе�імен �теді, 
я#ни �"жаттар ал#ан кезде тиісті �"-
рыл #ы#а сауса#ын басады. %лдекім 
сау са� та� басын мем лекеттік тір кету-
ден бас тартса, о#ан айып п"л салы-
нады. Содан со�... ол бәрі бір осы 
рә сім нен �туі тиіс. Б"л жа�а лы�ты 
�ол да#андар да, одан �оры��ан дар 
да жетерлік.   

2024 жылғы 1 қаңтардан бастап, 
республикада паспорт пен жеке куәлікті 
алу кезінде Қазақстанда тұратын барлық 
адам міндетті түрде саусақ іздерін тіркетеді.

(Жалғасы 5-бетте)

�кіметте жа�а Бюджет кодек-
сіні� жо басы ма�"лданып, Пар-
ламентке жетті. Оны депутаттар 
тал�ы#а сал#анша, біз де сара-
лап к�рген едік. "жат сы�айы 
әжептәуір же тіл дірілгенге "�-
сайды. Мәселен, енді 0лт ты� 
�орды� а�шасын о�ды-солды 
ж"м сау #а тыйым салынатын 
сия�ты. 2йткені �ор дан берілетін 
нысаналы� трансферттер тек 
 ма�ыз ды инфра�"рылым#а пай-
даланыл сын деген шектеу 
�ойыл#алы отыр. Ал он дай аса 
ма�ызды объектілер санатына 
ж" мыс орындары мен �осымша 
салы� т7сімін бе ретін �ндіріс 
орындарыны�, яки фабрика-
зауыт тарды� �"рылысы не тір-
шілікті  �амта ма сыз ететін 
инфра �"рылымдар жатады. 

(Жалғасы 5-бетте)

асым-Жомарт То�аев «Сам"ры�-а-
зына» А бас�арма т�ра#асы Н"рлан Жа�ы-
повты �абылдады. 

Мемлекет басшысына Қордың биылғы 8 айда 
атқарған жұмыс қорытындысы ж�нінде баян-
далды.

Президентке «Самұрық-Қазына» АҚ компа-
ниялар тобының �ндірістік және қаржылық к�р-
сеткіштері, сондай-ақ жыл қорытындысы бойынша 
күтілетін нәтижелері таныстырылды.

Сонымен қатар, Қорға қарасты компаниялар 
тобының маңызды жобаларын жүзеге асыру барысы 
ж�нінде мәлімет берілді. Мәселен, жыл соңына 
дейін алты ірі жобаны, атап айтқанда Астрахан–
Маңғышлақ су құбырын реконструкциялау, 
«Сарша» және «Жылы жағажай» елді мекендеріне 
газ құбырын тарту, Бейнеу–Жаңа�зен газ құ-

бырының 2-ші желісін және Мақат–Солтүстік 
Кавказ газ құбырының лупингін салу, бірінші ГРЭС-
тің 1-ші блогын қалпына келтіру, Қазақстан 
Республикасының Бірыңғай электрэнергетикалық 
жүйесіне қарасты батыс аймағындағы электр 
желілерін күшейту жобаларын аяқтау жоспарланып 
отыр.

Бұдан б�лек, Мемлекет басшысына Қор ак-
тивтерін жекешелендіру жоспарының іске асырылу 
барысы ж�нінде мәлімет берілді. Биыл 10 қарашаға 
дейін KEGOC компаниясының SPO-сын аяқтау 
жоспарланып отыр.

Кездесу соңында Қасым-Жомарт Тоқаев инвес-
тициялық жобаларды жүзеге асыру, сондай-ақ 
«Самұрық-Қазына» қорына қарасты бейінді емес 
активтерді жекешелендіру және компанияларға 
халықтық IPO �ткізу ж�нінде бірқатар нақты 
тапсырма берді.

Мемлекет басшысы асым-Жомарт 
То�аев биыл#ы Жолдауды жариялау 
барысында халы�ты� т"рмыс сапасына 
тікелей әсер еткен кейбір шараларды 
атап �ткен еді. Онда халы� т"рмысы, 
несие, экномикада#ы мәселелерге
 баса назар аударыл#ан болатын. Осы 
та�ырыптар т��ірегінде Мәжіліс мін-
берінде �ткір мәселелер к�теріп ж7р ген 
мәжіліс депутаты, «AMANAT» пар тиясы 
фракциясыны� м7шесі Самат М"сабаев-
тан с"хбат ал#ан едік. 

Президент дипломаттарға еліміз БҰҰ Жар-
ғысының мақсаттары мен қағидаттарына не-
гізделген әділетті әлем орнату тәртібін жақ-
тайтынын айтты.

– Қазақстан елдің қауіпсіздігі мен орнықты 
дамуын қамтамасыз етуге бағытталған бейбіт 
сырт қы саясат жүргізеді. Біз сіздердің мемлекет-
теріңіз бен �зара тиімді, достық қарым-қатынас-
ты кеңейтуге және нығайтуға мүдделіміз, – деді 
Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев Қазақстанның эко-
номикалық даму келешегі  зор екенін, елімізді 
әлемдік экономиканың маңызды б�лігіне айнал-
дыру үшін барлық мүмкіндікті жасайтынын атап 
�тті.

– Еліміз – Орталық Азия �ңіріндегі эконо-
микасы ең дамыған мемлекет. Бірақ біз мұнымен 
тоқтап қалмаймыз. Экономикамызды одан әрі 
орнықты дамыту үшін бар күш-жігерімізді жұм-
саймыз, – деді ол.

Президентке Сенім грамоталарын Швей-
цария Конфедерациясының елшісі Салман Бал, 
Литва елшісі Эгидиюс Навикас, Чех Респуб-

ликасының елшісі Павол Шепеляк, Үндістан 
елшісі Нагендра Прасад, Иордания Хашимит 
Корольдігінің елшісі Хамза Махмуд Юсеф Lл-
Омари, Нидерланд Корольдігінің елшісі 
Николаас Якоб Схермерс, Қасиетті Тақтың 
Қазақстандағы апостолдық нунциі Джордж 
Джордж Панамтундил, Словения елшісі Дарья 
Бавдаж Курет, Уганда Республикасының елшісі 
Мозес Каваалууко Кизиге, Гана елшісі Лесли Ача 
Опоку-Уаре, Шығыс Уругвай Республикасының 
елшісі Даниель Рубен Кастильос Гомес, Эфиопия 
Федеративтік Демократиялық Республикасының 
елшісі  Адем Мұхаммед Махмуд,  Дания 
Корольдігінің елшісі Якоб Хеннингсен, Непал 
Федеративтік Демократиялық Республикасының 
елшісі Милан Радж Туладхар тапсырды.

Мемлекет басшысы салтанатты рәсім соңын-
да елшілерді Қазақстандағы дипломатиялық 
мис сиясының ресми түрде басталуымен құт-
тықтап, екіжақты ынтымақтастықты одан әрі 
нығайту ісінде табыс тіледі және сенім грамо-
таларын тапсырған мемлекеттердің басшылары-
на ізгі тілегі мен сәлемін жолдады.

ПЕДАГОГ – ҰЛТ САПАСЫН 
ҚАЛЫПТАСТЫРАТЫН 
МАҢЫЗДЫ БУЫН

Мемлекет басшысы Республикалы� 
педагогтер съезінде "стаздарды кәсіби 
мерекесімен �"тты�тап, елімізді� бола-
ша#ы жар�ын, дамы#ан мемлекетке ай-
налуы 7шін м"#алімдер �ауымы аянбай 
е�бек етіп ж7ргенін атап �тті. 

– Ахмет Байтұрсынұлы «Біз елді түзеуді бала 
оқыту ісін түзеуден бастауымыз керек» деген. Ұлт 
ұстазының бұл с�зі қашанда орынды. Білім мен 
ғылым – табысқа жетудің ең басты кілті. Uскелең 
ұрпаққа тағылымды тәрбие және  озық  білім бе-
ру – �те маңызды міндет. Сондықтан ұстаздар 
қауы мына, яғни сіздерге зор жауапкершілік 
жүктеледі, – деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев мұғалімдердің әлеу-
мет тік жағдайын жақсартуға және беделін арт-
тыруға мемлекет тарапынан ерекше к�ңіл б�лініп 
жатқанына назар аударды.

– Менің бастамаммен 2019 жылы «Педагог 
мәртебесі туралы» жеке заң қабылданды. Соңғы 
т�рт жылда ұстаздардың жалақысы 2 есе �сті. 
Жақында балабақша тәрбиешілерінің айлығы 
30 пайызға к�бейді. Ұстаздардың еңбек де-
малысы ұзартылды. Мұғалімнің міндетіне 
кірмейтін артық жұмыстың барлығы алынып 
тасталды. Ұстаз дардың кәсіби біліктілігін 
арттыру мәселесіне баса мән беріліп жатыр. 
«Болашақ» бағдарла масымен үш жылда 220-ға 
жуық педагог шетелде оқып келді. Мұғалім 
мамандығын таңдаған жастарға қойылатын 
талап күшейді. Осы саладағы студенттердің 
стипендиясы 2,5 есе к�бейді. Бір с�збен айт-
қанда, ең алдымен, білікті ұстаз даярлау ісіне 
айрықша мән беріп отырмыз, – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.

(Жалғасы 2-бетте)

Самат М0САБАЕВ,
 Мәжіліс депутаты, «AMANAT» партиясы фракциясының мүшесі:
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Сенат Спикері Мәулен �шімбаевты� 
т�ра�алы�ымен �аза�стан Республикасыны� 
Орны�ты даму саласында�ы !лтты� ма�сат-
тары мен міндеттеріні� іске асырылуына 
мониторинг ж%ргізу ж�ніндегі парламенттік 
комиссияны� екінші отырысы �тті. Кездесуде 
халы�ты сапалы медицинамен және біліммен 
�амтамасыз ету мәселелері тал�ыланды.

Отырысты ашқан палата Т�рағасы Біріккен 
Ұлттар Ұйымы Бас Ассамблеясының 78-сессиясында 
Мемлекет басшысы Орнықты даму мақсаттарына 
қол жеткізудің бірқатар негізгі міндеттерін белгілеп 
бергенін айтты. Бұл ретте ұлттық денсаулық сақтау 
және білім беру салаларындағы проблемаларға баса 
мән берілді.

«Президентіміз Қасым-Жомарт Кемелұлы 
Тоқаев Орнықты даму мақсаттарына қол жеткізу 
ұлттық басымдыққа ие екенін айтты. Осы бағыттағы 
жұмыстарға депутаттық корпусты жұмылдыру үшін 
Парламенттік комиссия құрылды», – деді Мәулен 
/шімбаев.

Сондай-ақ Сенат Т�рағасы бұл жолда барлық 
мүдделі тараптың �зара іс-қимылы маңызды екенін 
атап �тті және кездесуге қатысушыларды ортақ 
мақсаттарға қол жеткізу үшін бірлесіп жұмыс істеуге 
шақырды.

«Бізге Орнықты даму мақсаттарын іске асырудың 
жүйелі тәсілдерін қалыптастыру қажет. Сондай-ақ 
индикаторлардың ұлттық жүйесін жандандыру 
керек. 1ңірлер бойынша Орнықты даму индикатор-
ларының сапалы декомпозициясын жүргізудің де 
маңызы зор. Бұл жұмысқа �ңірлерді белсенді 
жұмылдырған ж�н», – деді палата Спикері.

Комиссияның отырысына Парламент депу тат-
тары, Премьер-Министрдің орынбасары, Денсаулық 
сақтау, Оқу-ағарту, Ғылым және жоғары білім 
министрлері, Дүниежүзілік денсаулық сақтау ұйы-
мы ның Қазақстандағы �кілі, еліміздегі БҰҰДБ-ның 
Тұрақты �кілі, облыстар мен республикалық 

маңызы бар қалалар әкімдіктерінің басшылығы 
және мәслихат депутаттары, Сенат жанындағы Жас 
сарапшылар клубының мүшелері, сондай-ақ қоғам-
дық және халықаралық ұйымдардың �кілдері 
қатысты.

1з с�зінде Оқу-ағарту министрі Ғани Бейсембаев 
білім беру саласы бойынша ОДМ міндеттерінің іске 
асырылу барысына тоқталды. Ол аталған бағыттың 
күн тәртібі Қазақстанның білім беру жүйесіндегі 
мақсаттар мен міндеттерге к�п жағынан сәйкес 
келетінін айтты.

ДДҰ-ның Қазақстандағы �кілі Скендер 
Сыланың айтуынша, «ешкімді артта қалдырмау» 
қағидаты к�зделген мақсаттар мен міндеттерге қол 
жеткізудің негізі екенін айтты. Мұндай қағидат 
халықтың әлеуметтік аз қамтылған топтарының 
денсаулық жағдайын жақсартуға және теңсіздікті 
азайтуға жол ашады.

«Қазақстан халықтың денсаулығын жақсарту 
және денсаулық сақтау жүйесін нығайту саласында 
айтарлықдай деңгейде алға жылжып отыр. Мемлекет 
ана �лімін, бес жасқа дейінгі балалар �лімін және 
жаңа туған нәрестелер �лімін азайту бағытында 
жаһандық мақсаттарға қол жеткізді. Қазақстанның 
темекі мен никотин тұтынуға қарсы күресте қабыл-
дап жатқан шаралары ДДҰ-ның Еуропа б�лігі үшін 
үлгі екенін де айта кеткен абзал. Темекі мен 
никотинсіз орта қалыптастыру жолында шешуші 
қадамдар жасау және денсаулыққа байланысты 
салықтар енгізу қоғам денсаулығын қорғау үшін �те 
маңызды екені с�зсіз. Дегенмен 3 Орнықты даму 
мақсаты аясында «барлық саясаттағы денсаулық» 
тәсілі негізінде әр сектор тарапынан кешенді 
шараларды талап ететін бірнеше міндет бар», – деді 
ДДҰ-ның Қазақстандағы �кілі.

Отырыстың қорытындысы бойынша кездесуге 
қатысушылар алдағы бірлескен жұмысқа қатысты 
�з ұсыныстарын айтып, ОДМ-ға қол жеткізуге 
ықпал ететін маңызды бастамаларға тоқталып �тті.

ПАРЛАМЕНТТІК 
КОМИССИЯ СЕНАТТА 
БАС ҚОСТЫ

Мәжіліс спикері Ерлан �ошановты� т�ра-
�алы�ымен палата бюросы �тіп, онда алда�ы 
жалпы отырысты� к%н тәртібі на�ты ланды.

Алдағы жалпы отырыста �ңірлерге шығу 
барысында Мәжіліс депутаттарына келіп түскен 
азаматтардың �тініштерін мемлекеттік орган-

дардың қарау нәтижелері туралы Премьер-Ми-
нис трдің орынбасары Тамара Дүйсенованың және 
басқа да Үкімет мүшелерінің ақпаратын тыңдайтын 
болады. 

Сонымен қатар палата бюросы «Мемлекеттiк 
сатып алу туралы» заң жобасын жұмысқа 
алады.

ОТЫРЫСТЫҢ КҮН 
ТӘРТІБІ НАҚТЫЛАНДЫ

(Басы 1-бетте)

Мемлекет басшысының айтуынша, 
бүгінде педагогика саласы ғылымның ең 
маңызды тармағының біріне айналды. 
Сондықтан бұл салаға түбегейлі жаңа 
к�зқарас қажет. Осы ретте Президент білім 
беру саласына қатысты бірқатар маңызды 
мәселеге тоқталып, ұстаздардың білік-
тілігін арттыру қажеттігін атап �тті. 
Мемлекет басшысы педагогтердің бүгінде 
пән үйретіп қана қоймай, сондай-ақ 
балалардың әлеуметтік дағдысы мен 
эмоциялық интеллектісін

– Педагог – ұлттың жаңа сапасын 
қалыптастыру үдерісіндегі ең маңызды 
буын. Сондықтан білім беру жүйесін 
жоғары білікті мамандармен толық 
қамтамасыз ету маңызды. Алайда қазір 
мектептерде мамандар тапшы. Бүгінде 
елімізде 5 мың педагог жетіспейді. Бұл 
к�рсеткіш жылдан-жылға артып келеді. 
Ал педагогика саласында оқыған әрбір 
бесінші түлек �з мамандығы бойынша 
жұмыс істемейді. Бұған қоса, мұғалімдердің 
23 пайызында ғана жоғары біліктілік 
санаты бар. Мұның бәрі педагогтерді 
даярлау және олардың біліктілігін арттыру 
тәсілдерін түбегейлі �згертуді қажет етеді. 
Жоғары оқу орындарындағы педагогика-
лық мамандықтарға қатысты бағдар-
ламалардың басым б�лігі заман талабын 
ескермейтін бұрынғы әдістемелерге негіз-
делген. Заманауи тәсілдер мен техно-
логияны енгізе отырып, оқу бағдарлама-
ларын қайта қарау, жаңғырту қажет. Ға-
лымдар 2050 жылға қарай қазіргі кәсіптер-
дің жартысына жуығын цифрлық және 
техникалық жүйелер алмастырады деген 
болжам айтуда. Сондықтан ел азаматтары 
жаңа заманға қажетті дағдыларды үйренуі 
керек. Бұрын «алған дипломың �мір бойы 
азық болады» деген түсінік бар еді. Оның 
орнын «1мір бойы оқы және үйрен» деген 
қағида басты. Қазір жұмыс берушілер үшін 
ең бастысы диплом немесе сертификат 
емес. Олар іздене білетін, жаңа талапқа 
икемделе алатын, тәртіпті және ұқыпты 
жас мамандарды бағалайды. Яғни, қызмет-
кердің қолындағы қағазға емес, қарым-
қабілетіне мән береді. Сондықтан әр 
азамат үздіксіз оқуы керек, – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.

Президент айрықша тоқталған �зекті 
мәселенің бірі – мектептегі орын тапшы-
лығы.  Қасым-Жомарт  Тоқаевтың 
айтуынша, елімізде жыл сайын 400 мың-
нан астам бала дүниеге келеді. Бұл – әри-
не, қуантарлық жайт. Алайда демо-
графияның �су қарқыны білім беру 
жүйесіне үлкен салмақ түсіреді.

– Тәуелсіздік жылдарында елімізде 
2 300-ге жуық мектеп салынды. Соның 
нәтижесінде т�рт ауысыммен оқытудан 
арылдық. Дегенмен «үш ауысыммен» оқу 
жүйесі әлі күнге дейін бар. К�птеген 
мектептің техникалық жабдығы ескірген. 
Осы мәселенің бәрін жоспарлы түрде 
шешуіміз қажет. Менің бастамаммен 
елімізде «Жайлы мектеп» жобасы жүзеге 
асырылып жатыр. Екі жылдың ішінде 
барлық аймақта, соның ішінде ауылдық 
жерлерде жүздеген білім ордасы салынады. 
Соның арқасында үш ауысыммен оқы тудан 
біржола құтыламыз, – деді Президент.

Мемлекет басшысы жақында еліміздің 
кәсіпкерлерімен кездесу барысында 
қайырымдылық ретінде облыстарда, қала-
ларда мектеп салу мәселесін қозғағанын 
жеткізді. Бұдан б�лек, сыбайлас жемқор-
лық үшін жауапқа тартылғандардың заң-

сыз тапқан қаржысы мектеп салуға жұм-
салып жатыр. Қазірдің �зінде 13 мектеп 
салынды. Жыл соңына дейін тағы да 33 
мек теп бой к�тереді.

Қасым-Жомарт Тоқаев мектепті ең 
қауіпсіз орынға айналдырудың, білім 
ошақтарының бәріне дабыл қағу, бейне-
бақылау жүйесін орнатудың маңызды 
екенін тағы да еске салды. Мектеп оқушы-
лары арасында белең алған буллинг, 
әлімжеттік, зорлық-зомбылық к�рсету 
проблемасы да Президент назарынан тыс 
қалмады.

– Президент /кімшілігіне қылмыс 
жасағандарды заң жүзінде жазалау үшін 
осындай жағдайдың бәрін айрықша 
бақылауға алуды тапсырдым. Ішкі істер 
министрлігі, Бас прокуратура балалардың 
қауіпсіздігіне қатысты �зіне жүктелген 
міндетті дұрыс атқаруға тиіс. Бала құқық-
тары ж�ніндегі омбудсмен мұндай 
жағдайдың бәрін тіркеп, маған баяндауы 
қажет. Қатаң шара қолданамыз. Мектеп-
терде зорлық-зомбылық жасаушыларды 
басқа жолмен тоқтату мүмкін емес. Білім 
ошақтарында қылмыстық психологияның 
таралуы секілді келеңсіздікті түбірімен 
жою керек, – деді Мемлекет басшысы.

Президент қала мен ауыл мектеп-
теріндегі білім сапасының теңсіздігін жою 
мәселесіне де тоқталды. Ол ауыл мектеп-
терін зияткерлік, сондай-ақ қоғамдық 
орталық ретінде дамыту маңызды екенін 
айтты.

– «Мектебі бар ауылда тіршілік бар» 
деп бекер айтылмаған. Мектеп бірнеше 
әлеуметтік нысанның р�лін атқарады. 
Онда қоғамдық жиындар, мәдени іс-
шаралар, спорт сайыстары �теді. Ауыл 
мектебі жергілікті жұртты ортақ іске 
жұмылдырады. Осы орайда кәсіпкерлер 
қауымына да зор міндет жүктеледі. Қазір 
мемлекет пен бизнестің серіктестігі арқы-
лы ауыл мектебін жаңғырту жұмыс тары 
қолға алынды. Осы тәсілмен үш жылдың 
ішінде кем дегенде бір мың ауыл мектебін 
керек-жарақпен толық жабдық тау қажет, 
– деді Қ.Тоқаев. 

Мемлекет басшысы білім беру үдерісін 
цифрландыру қарқынын жеделдету 
қажеттігін атап �тті. Цифрлық шешімдер 
озық педагогикалық тәжірибені тез әрі 
тиімді түрде кеңінен таратуға мүмкіндік 
береді.  Сол арқылы, тіпті  шалғай 
аудандардағы оқушыларды еліміздің және 
әлемнің үздік ұстаздарының материалы-

мен, сабағымен қамтамасыз етеміз. Білім 
беру жүйесін мүлде жаңа деңгейге шығару 
үшін ауқымды цифрлық трансформациялау 
жұмысы жүргізілуі керек. Президент 2027 
жылға дейін интернет желісі әлі тартыл-
маған мектептердің бәрін жылдамдығы 
жоғары интернетке қосуды тапсырды. 

Мемлекет басшысы с�зін қоры-
тындылай келе, Қазақстан Конституция 
бойынша зайырлы мемлекет екеніне назар 
аударды. Сондай-ақ қоғамда қызу пікір-
таласқа ұласқан дін мәселесіне байланысты 
пікір білдірді.

– Бұл қағида барлық жерде, соның 
ішінде білім беру мекемелерінде қатаң 
сақталуға тиіс. Мектеп – ең алдымен, білім 
ордасы. Балалар мектепке білім алу үшін 
барады. Ал діни ұстаным – әр азаматтың 
жеке мәселесі, �з таңдауы. Елімізде дін 
бостандығына заңмен кепілдік берілген. 
Балаларымыз есейіп, дүниетанымы толық 
қалыптасқан соң �з таңдауын жасағаны 
дұрыс деп санаймын. Ең бастысы, 
к�зқарасы айқын, санасы сергек әрі 
дәстүрге берік ұрпақ тәрбиелеу керек, – 
деп түйіндеді с�зін ол.

Жиын барысында еліміздің ұстаздары 
с�з с�йлеп, білім саласын дамыту 
ж�ніндегі ұсыныстарын ортаға салды. 
Сонымен қатар Мемлекет басшысы үздік 
жетістігі мен елімізге сіңірген айрықша 
еңбегі үшін бірқатар мұғалімге «Қазақ-
станның еңбек сіңірген ұстазы» құрметті 
атағын берді. Бұл марапат еңбек ардагері 
Май ра Мәмбетоваға (Алматы), Қожабер-
ген жырау атындағы орта мектеп мұ ғалімі 
Ай жан Қапезоваға (Петропавл), С./бді-
жаппаров атындағы жалпы орта мектеп-
интернатының мұғалімі Роза Салимоваға 
(Түркістан облысы), А.Байтұрсынұлы 
атындағы мектеп-гимназия мұғалімі 
Сәбира Күлпейісоваға (Қараған ды), 
Қ.Сәтбаев атындағы мектеп-бала бақша 
оқу-тәрбие кешенінің мұғалімі Сәбит 
Ибадул линге (Павлодар облысы), Райым-
бек батыр атындағы №50 «Қазға рыш» 
мектеп-лицейінің мұғалімі Айгүл Ержан-
оваға (Астана), Ақт�бе облыстық «Білім-
инно вация» лицей-интернатының мұ-
ғалімі Баян Базарғалиеваға табысталды.

ПЕДАГОГ – ҰЛТ САПАСЫН ҚАЛЫПТАСТЫРАТЫН 
МАҢЫЗДЫ БУЫН

/лтты� банкті� А�ша-кредит саясаты ко-
митеті базалы� м�лшерлемені +/– 1 п.т. 
дә лізімен жылды� 16 пайыз�а дейін т�мен-
дету туралы шешім �абылдады. �аржы рет-
теушісі м!ны жылды� инфляцияны� баяу-
лауымен т%сіндірді.

«Сыртқы инфляциялық қысым орталық 
банктердің тежеу саясаты мен азық-түліктің әлемдік 
бағасының т�мендеуі аясында біртіндеп т�мендеп 
келеді. Дегенмен назар аударуды қажет ететін 
жекелеген факторлар мен тәуекелдер бар», – деп 
хабарлады Ұлттық банк.

Фискалдық ынталандыру, орнықты ішкі сұраныс 
және жоғары инфляциялық күтулер – инфляцияның 
ішкі факторларына жатады.

Ұлттық банк хабарламасында: «Бүгінгі шешім 
мен тәуекел балансын ескерсек, 2023 жылы базалық 
м�лшерлемені одан әрі т�мендету мүмкіндіктері 

айтарлықтай шектеліп отыр. Жыл соңына дейін 
жылдық инфляция бір мәнді деңгейге дейін 
баяулаған жағдайда ғана ақша-кредит саясатын 
жеңілдету шаралары қаралады», – делінген. 

16 ПАЙЫЗҒА ТӨМЕНДЕДІ



– Самат мырза, Президенттің «�ділетті Қазақ станның 
экономикалық бағдары» атты Жолдауында 
экономикамыздың дамуына қатысты нақты бағыт-бағдар 
берілгені белгілі. Осы орайда, ел экономикасын ілгерілетуде 
басты қажеттілік неде?

– Мемлекет басшысы з Жолдауында «металды 
терең ңдеу мұнай-газ және кмір химиясы, ауыр 
машина жасау, уранды конверсиялау және байыту, 
автоблшектер және тыңайтқыштар шығару сияқты 
бағыттарға айрықша назар аударған жн. Басқаша 
айтсақ, жоғары деңгейде ңделген нім шығаратын 
кластер құру керек» деді. Біз күні бүгінге дейін тек 
шикізатты сатып күн кріп келдік қой?! Енді Пре -
зидентіміз осы шикізатты ңдеуді қолға алып, жолға 
қоюды міндеттеп отыр. «10-15 осындай нер  кәсіп терді 
ашуымыз қажет» деді. Тек үлкен қала лардан ғана емес, 
зге аймақтардан да неркәсіптік зауыт-фабрикалар 
салынуы керек. Бұл з кезегінде жұмыс сыздық мәселесін 
де шешеді. Біз күні кеше Парламент қабырғасында 
инвесторлармен кездесу ткіздік. Үш ірі шетелдік 
инвесторлық компания бар десек, соның бірі – NCOC 
(НОРТ КАСПИАН ОПЕРЕЙТИНГ КОМПАНИ). 
Соның бас директоры келді. >здеріне керекті киім-
кешек, тамақ сияқты ұсақ-түйек заттардан бастап 
мұнайды, газды ндіруге қажетті ндірістік құрал-
жабдықтардың басым кпшілігін сырттан сатып алады 
екен. Пайыздық есеппен айтсақ, отандық німдер 18 
пайыз болса, қалған клемді Еуропа, Америка, 
Қытайдан, яғни шетел   дерден сатып алады. Бізде тіпті 
қарапайым соқа ндіретін зауыт жоқ. Осы соқаны 
ндіру үшін аса бір ғылымның да инновацияның да 
қажеті жоқ. Қарапайым темірден жасалатын дүниені 
жасай алмай отыруымыз кп жағдайдан хабар береді.

– Қазақстан Халықаралық қаржы салымдарына қол 
жеткізе ала ма? 

– Мамандығым бойынша инженер-құрылыс шымын. 
Экономист емеспін. Бірақ қысқаша жауап бере кетейін. 
Жалпы, осы Халықаралық қаржы салым  дарынан 30 
жыл бойы ешқандай пайда кр медік. Бір ғана мысал 
айтайын. Біз Gзербайжан мемлекетіне қаржы салдық. 
Миллиардтаған қаржы кетті. Ақырында, Gзербайжан 
банкі банкрот болды. Құйған қаржымыз суға сіңгендей 
болды. Біз алдымен ішкі мәселелерімізді шешіп алуымыз 
керек. Ішкі экономиканы аяқтан тұрғызып алмай, 
сыртқы мемлекеттердің құнды қағаздарын сатып алып, 
олардың ұйымдарына қаржы құйып пайда креміз деу 
– бос әурешілік. Біз мемлекетті шағын отбасы ретінде 
қарастырсақ, әр жанұя зінің жеке баспа   насын сайлап 
алмай, ішкі қажеттіліктерін темей, басқа отбасыға 
қаржы құйып, соның есебінен баю деген дүние дұрыс 
емес. Жалпы, бізде қаржыны тиісті және тиімді жұмсау 
жетіспейді. Мысалы, ЭКСПО-ны салдық. Оның қандай 
пайдасын кріп жатырмыз? Сол миллиардтаған ақшаға 
кейбір әлеуметтік мәселелерді шешуге, одан да маңызды 
дүниелерді салуға болар еді. 

– Екінші деңгейлі банктердің корпоративті секторға 
несие беруін арттыру мақсатында қандай шаралар 
қолдануға болады?

– Президент Жолдауында бұл мәселені де айтып 
кетті. Біз шетелден 2-3 банкті тартуымыз керек. Жалпы, 
бизнестің дамуы банк пен салыққа тікелей байланысты. 
Осы банк арқылы біз бизнесті дамытуға күш салуымыз 
керек. Бүгінде банктер 17-21 пайыз клемінде несие 
береді. Бұл сұмдық қой?! Ал Аме  рикада 1-1,6 пайыздың 
ортасында несие береді. Ол жақта 0,1-0,2 пайызға 
млшерлемесі кбейетін болса, халық кшеге шығады. 
Ал бізде 23 пайызға халық несие алуға мәжбүр. Банктер 
қазір үстеме пайыздың әсерімен күн кріп отыр. 
Мемлекеттің есебінен жұмыс істейді. Бірінші кезекте 
осы пайыз   дық үстемеақыны қысқарту керек. Пайызды 
кем дегенде 4-ке түсірген жн. Екінші деңгейлі банктердің 
кбі еліміздегі олигархтардың қолында. Ал банктер 
мемлекеттің есебінен байып отыр. Енді олар да мемлекетке 
кмектессін. Одан блек, кәсіпкерлікті дамытуға «Даму» 
қоры да дәл сол екінші деңгейлі банк есебінде. Ол да 
мемлекеттің ақшасы емес пе?! Егер 4-8 аралығындағы 
пайызбен кәсіпкерлерге несие беретін болса, түрлі 
кәсіпорындар ашылып, бизнес рістейтін еді. Несие 
алғаннан кейін бір жыл «демалыс» береді. Оның да 
мерзімін ұзарту керек. Егер бір кәсіпкер бір ндіріс 
ашса, оны іске қосқан нан кейін барып «демалыс» алуға 

болады. Оған дейін оның ндірісін жолға қойып алғанша 
мемлекет оған қолдау білдіру керек. 

– Салықтың р&лі жаңа реформаларды іске асырудың 
пәрменді құралы болмақ. Бұл тұрғыда сіздің к&зқарасыңыз 
қандай?

– Мемлекет басшысы зінің Жолдауында бұл 
туралы да жиі айтып келеді. Тексеру жұмыстарын емес, 
түсіндіру жұмыстарына баса мән беру керектігін айтты. 
Ал біздегі жағдай қандай? Тексеру, айыппұл тлету, 
тоқтату, қылмыскер ретінде тану. Осы секілді әрекеттер 
жиі орын алады. Бұл жағдай тек бизнесте ғана емес, 
жеке тұлғаларға да қолданылып келеді. Сондықтан да 
Президент «тексеруді азайтып, түсіндіруді күшейтуіміз 
керек» деп тапсырма берді. Бір мысал келтірейін. 
Ерлі-зайыптылардың бірінің атындағы бір коммерциялық 
мүлікті сатуға қойды делік. Мүлік күйеуінің атында 
делік. Ал әйелі оған келісім беруі керек қой?! Келісім 
береді. Сол сатылған дүниеден түскен ақшадан салық 
тлеуі қажет емес пе?! Мүлік күйеуі атында болса, сол 
тлеуі керек емес пе? Ал егер күйеуі тлемей қашып 
кетсе не істейді? Онда салық органдары келісім бергені 
үшін әйелінің есепшоттарын бұғаттайды. Ол мұғалім 
бе, мемле  кеттік қызметші ме, оған қарамайды. Міне, 
крдіңіз бе, бізде әлі шешімін таппаған мәселелер кп. 
Осы есепшоттарды бұғаттаудың уәкілеттігін де салыққа 
беріп қойғанымыз қалай болар екен? Оны сот арқылы 
шешу керек емес пе? Жұрттың ашынып үкі метке 
наразылық білдіретіндігі де осындай әрекет терден. 
Сондықтан біз халыққа қандай тиімді жағ дайды 
қарастырамыз деп ойлануымыз қажет. Біз Мәжілісте 
де осындай олқылықтардың орын алмауы үшін з 
кезегімізде күшімізді салатын боламыз. 

– Соңғы 30 жылда Қазақстаннан 200 млрд АҚШ 
доллары сыртқа шығарылған екен. Сыртқа заңсыз шығарылған 
активтерді қайтару мақсатында «Заңсыз иемденген активтерді 
мемлекетке қайтару туралы» заң әзірленіп, қабылданды. 
Қайтарылған қаржылар халық тың әл-ауқатын к&теретін 
тиімді бағыттарға жұмсала ма?

– Біз бұл мәселеге байланысты комитет трағасы 
Еділ Жаңбыршинмен бірге депутаттық сауал ктерген 
едік. Онда біз қайтарылған қаржыларға әлеуметтік 
нысандар, оның ішінде мектептерді салу басталып 
кетті. Бұл те дұрыс қадам. >йткені ңірлерде үш 
ауысымды оқытуды жою және ескі білім ордаларын 
жаңалау қажет. 

Болашақта салынатын әлеуметтік нысандар мен 
ндіріс ошақтарын, сонымен қатар ңірлеріміздің 
тұрғындарын тұрақты түрде үздіксіз су, ток, жылумен 
қамтамасыз ету те зекті болып отыр. >йткені энер-
гетикалық нысандарымыздың қазіргі жағдайы сын 
ктермейді. Кейбір нысандарда тозу 100%-ға жеткен, 
электр желілердің тозуы орташа есеппен 66% болып 
отыр. Биылдың зінде энергетикалық орталық  тардағы 
апаттардың салдарын жою үшін респуб ликалық бюджет 
резервінен Ккшетаудағы қазан дықтарды жндеуге – 2,0 
млрд теңге, Екібастұздағы жылу электр орталығына – 7,4 
млрд теңге, Ақтаудағы МАЭК-ке – 4,9 млрд теңге, 
Риддердегі жылу электр орталығына – 7,2 млрд теңге 
блінді. 

Жұмыс ресурстары шегіне жетіп, әбден тозған 
энергетикалық жабдықтарды жаңалауға және 
Президенттің ткендегі Жолдауында міндеттелген 
14 ГВт қуатты салу үшін қомақты қаржы қажет. 

Қуаттарды тарифті сіріп, халыққа жүктеме са лып 
немесе бюджет арқылы іске асыру мүмкін емес. >йткені 
азаматтарымыздың кпшілігі тапқан табы сын күнкрісіне 
әрең жеткізіп отыр, ал бюджет мүмкіндігі шектеулі.

Сондықтан тарифті ктеруден және бюджеттен 
басқа қаржы кздерін іздеуіміз қажет. Сондай қаржы-
ның кзі – елімізден әртүрлі жолдармен шетелдерге 
шығарылған, миллиардтаған АҚШ долларындай 
активтер. Тіпті, оның ішінде энергетика саласынан 
шығарылған қаржылар да болуы мүмкін. Кезінде ол 
қаржылар Қазақстанның стратегиялық нысандарын 
модернизациялауға, экономикасын дамытуға жұм-
салуы керек еді. Сондықтан қайтарылған қаржылар 
экономикалық оң нәтиже беретін, елдің әл-ауқатын 
ктеретін бағыттарға жұмсалғаны тиімді болатынын 
айтып отырмыз. Бұл әрі әділ шешім болар еді. 

�ңгімелескен 
Н. САРШАЕВ 

апта 3
№112 (4360) 

7 ҚАЗАН 2023 СЕНБІБАҒДАР

Премьер-Министрді� орынбасары 
Тамара Д�йсенованы� т�ра�алы�ымен 
ауыл хал�ыны� табысын арттыру�а 
ба�ыттал�ан «Ауыл аманаты» жобасын 
ж�зеге асыру ж�ніндегі ке�ес �тті.

Бүгінде «Ауыл аманаты» жобасы аясында 
жеңілдікпен несие беру үшін облыс әкімдіктеріне 
республикалық бюджеттен 87,5 млрд теңге 
аударылды. Бұл туралы Ауыл шаруашылығы 
вице-министрі Бағлан Бекбауов мәлімдеді.

«Бас-аяғы 13,4 мың тінім келіп түсті. Оның 
жалпы сомасы 78,7 млрд теңгені құрайды. Бүгінде 
9 мыңға жуық адам 51,6 млрд теңге сомасына 
шағын несие алды. Ең кп тінім Жамбыл, 
Түркістан және Ақтбе облыстарының 
тұрғындарынан келіп түсті. Елді мекендердің 
экономикалық бағдарын анықтау мақсатында 
«AMANAT» партиясы сауалнама түрінде әзірлеген 
скрининг жүргізу жұмысы жалғасуда. Еліміздегі 
1 817 ауылда осындай жұмыс жүргізілді», – деді 
ол.

Сондай-ақ ол алдағы жылдан бастап 
микронесие беру ережесіне бірқатар згеріс 
енгізілетінін атап тті. Мәселен, мал сатып алу 
үшін микронесие беруге «Ауыл аманатының» 
жылдық бюджетінен 50%-дан аспайтын қаражат 
қана кзделеді.

«>ңірлерден де те кп ұсыныс пен бастама 
келіп түсуде. Мәселен, ауыл шаруашылығы 
кооперативтері үшін несие беру мерзімін 5 
жылдан 7 жылға дейін ұзарту; бюджеттік 
ұйымдардың қызметкерлерімен бағдарламаға 
қатысушылардың тізбесін толықтыру; ережеде 
жергілікті бюджет есебінен ауыл шаруашылығы 
техникасын лизингке алу тетігін қарастыру 
ұсынылуда. Барлық ұсыныс назарға алынды», 
– деді Бағлан Бекбауов.

Премьер-Министрдің орынбасары Тамара 
Дүйсенова Атырау және Қызылорда облыстарының 
тмен крсеткішіне назар аударды. Аталған 
аймақтарда тек 2 және 18 несие ғана берілді. 
Вице-премьер ңірлердегі «Ауыл аманаты» 
жобалық кеңселерінің жұмысын жандандыруды 
және ауылдарды скринингтен ткізу жұмысын 
жеделдетуді тапсырды.

Сондай-ақ кеңес жұмысына қатысушылар 
«Ауыл аманаты» жобасының кейбір ңірлерде 
қалай жүзеге асырылып жатқаны туралы ақпаратты 
тыңдады. Мәселен, Қостанай облысы әкімінің 
орынбасары Ринат Мұхаметқали ңірде ең кп 
несие мал шаруашылығы саласында берілгенін 
мәлімдеді. Яғни, 231 азамат жалпы сомасы 1,4 

млрд теңгенің несиесін алды. Ал сімдік 
шаруашылығы саласында несие тек 1 ауыл 
тұрғынына беріліп, оған 2 млн теңге аударыл-
ды.

Түркістан облысы әкімінің орынбасары 
Ермек Кенжеханұлы ңірдегі 64 ауылдық округте 
75 кооператив құрылғанын айтты. Бұған қоса, 
2,4 мың адам жалпы сомасы 14 млрд теңгенің 
несиесін алды. Оның басым блігі, яғни 1 381 
несие сүт ндіру жобасына блінді. Ал ет ндіруге 
бел буған азаматтарға 736 несие берілді.

Ал Ұлытау облысы әкімі аппаратының 
басшысы Абзал Жайлыбаев ңірде мал 
шаруашылығы саласында 2,8 млрд теңге сомасына 
371 микронесие, сімдік шаруашылығы саласында 
192 млн теңгеге 24 микронесие беру 
жоспарланғанын хабарлады.

«Ауыл аманаты» жобасының қатысушыларына 
«Қарызсыз қоғам» жобасының мамандары 
тікелей кмек крсетуде. Қаржылық сауаттылық 
бойынша 80 сарапшы ауылдық елді мекендерде 
оқыту семинарларын ткізіп жатыр. Бұл ретте, 
семинарға қатысушылардың басым кпшілігі 
«Ауыл аманаты» жобасына қызығушылық 
танытуда.

«Тұрғындардың табысы тмен, кп млшерде 
несие берешегі бар. Олар «Ауыл аманаты» 
жобасына қызығушылық танытып, бизнес-
жоспар құруға кмек сұрайды. Статистикаға 
сәйкес, қатысушылардың 68%-ы – әйелдер. 
Сондықтан ауыл әйелдерінің бизнес-бастамаларын 
қолдауға арналған Кәмшат Дненбаева атындағы 
қор құруды ұсынамыз. Бұл қадам ауыл 
шаруашылығы кооперативтерін құру арқылы 
әйелдер кәсіпкерлігін дамытумен белсенді 
айналысуға мүмкіндік береді», – деді «Ұлы Дала» 
ауыл бизнесін дамыту қауымдастығының басшысы 
Ақмарал Бекмұрзаева.

Атап айтқанда, спикер сүт ндіру, құлпынай 
сіру, жеміс-ккніс німдерін сақтау, мектеп 
формасын тігу, ешкі сүтінен жасалатын ірімшік 
ндіру және т.б. бойынша жеке қосалқы 
шаруашылықтар кооперациясының бірқатар 
үлгілік жобасын ұсынды.

Еске сала кетейік, Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың бастамасымен ауыл 
тұрғындарының табысын арттыруға арналған 
ауқымды «Ауыл аманаты» жобасы жүзеге асы-
рылуда. Президенттің «Gділетті Қазақстан: 
бәріміз және әрқайсымыз үшін. Қазір және 
әрдайым» cайлауалды бағдарламасы аясында 
бұл мақсатқа 1 трлн теңге, оның ішінде биыл 
100 млрд теңге блінеді.

«АУЫЛ АМАНАТЫ»: 
9 МЫҢ АДАМҒА ЖЕҢІЛДІКПЕН 
НЕСИЕ БЕРІЛДІ

Мемлекет басшысы %асым-
Жомарт То�аев биыл�ы Жолдауды 
жариялау барысында халы�ты� 
т(рмыс сапасына тікелей әсер 
еткен кейбір шараларды атап 
�ткен еді. Онда халы� т(рмысы, 
несие, экномикада�ы мәселелер- 
ге баса назар аударыл�ан 
болатын. Осы та�ырыптар 
т��ірегінде Мәжіліс мінберінде 
�ткір мәселелер к�теріп ж�рген 
мәжіліс депутаты, «AMANAT» 
партиясы фракциясыны� м�шесі 
Самат М(сабаевтан с(хбат ал�ан 
едік. 

БІЗ ХАЛЫҚҚА БІЗ ХАЛЫҚҚА 
ТИІМДІ ЖАҒДАЙ ТИІМДІ ЖАҒДАЙ 
ЖАСАУЫМЫЗ ҚАЖЕТЖАСАУЫМЫЗ ҚАЖЕТ

Самат М3САБАЕВ,
Мәжіліс депутаты, 
«AMANAT» партиясы фракциясының мүшесі:

6 �азаннан бастап «Astana TV» телеарна-
сыны� эфирінде «Елмен бірге» атты жа�а 
телевизиялы� жоба басталды. Жобаны� 
бас серіктесі – «AMANAT» партиясы.

Мәжіліс және барлық деңгейдегі мәслихаттар 
депутаттарын сайлау науқаны кезінде «AMANAT» 
партиясы азаматтардан 200 мыңнан астам ұсыныс 
пен талап-тілек жинады. Жиналған талап-тілектердің 
негізінде «Елмен бірге» деректі фильмдері жасалып, 
соның арқасында әрбір қазақстандық зін мазалаған 
мәселені ашық айтуға мүмкіндік алды.

Қоғам мен партия арасындағы ашық диалогты 
крсету үшін «Astana TV» телеарнасы шағын деректі 
фильмдер сериясын жасауды қолға алды. Онда 
қарапайым ел тұрғындарының мірін жақсартқан 
оқиғалар туралы олардың з аузымен баяндала-
ды. 

Бұл бағдарламаның артықшылығы – ел тұрғын-
дарының мірі жайлы түсірілген, Қазақстанның 
дамуын баяндайтын фильм болмақ. Мұнда кейіп-
керлердің з аузынан мірі, махаббаты.  арманы 
айтылып, әрбір сәулелі сәттері  ерекше баяндалады. 
Олар актерлер де, ойдан шығарылған кейіпкерлер 
де емес. Олар – әрқайсымыз үшін Gділетті Қазақстан 

құрсақ деген ортақ ниетте жүрген кршілеріміз, 
достарымыз және бізге жақын адамдар. Олар з 
қуанышы мен қайғысын бліседі. Күнделікті 
тұрмыс-тіршілігін баян етеді. Сол бір қарапайым 
нәрселер оларға шабыт сыйлайды.  

Айта кету керек, әр шығарылым бас кейіпкердің 
бір күндік тіршілігіне, оның з аузымен баяндаған 
оқиға желісіне негізделіп дайындалған. «Боямасыз 
мір» стилінде жасалған мазмұны ерек, форматы 
блек жобада жекелеген ауыл, аудан немесе аймақтың 
зекті мәселелері және олардың «AMANAT» 
партиясының сайлауалды уәделері аясында қалай 
шешімін тауып жатқаны крсетіледі.

Бірінші серияда Шығыс Қазақстан облысы 
Қатонқарағай ауылдық округінің тұрғыны Амантай 
Балтабаев халық саны аз шекара маңындағы 
аудандардың тұрмыс-тіршілігі туралы баяндайды. 
Мемлекет басшысының шешімі бойынша партияның 
араласуымен Қатонқарағай ауданы қайта құрылды.

Екінші серияның кейіпкері – Ақмола облысы 
Қаразек ауылындағы мектеп директоры Қалимаш 
Дайырова. Ауылда жақында жаңа зәулім мектеп 
ғимараты салынып, балаларға арналған арнайы 
мектеп автобусы сатып алынды.

«ЕЛМЕН БІРГЕ» ТЕЛЕВИЗИЯЛЫҚ 
ЖОБАСЫ БАСТАЛДЫ
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Со��ы жылдары �аза�стан мен �зербайжан арасында�ы 
мәдени, экономикалы�, саяси �арым-�атынастар жылдан 
жыл�а тамырын тере� жаюда. Соны� ар�асында екі елді� 
арасында�ы тауар айналымы 2022 жылы 462 млн А�Ш 
долларын �"рады. Б"л туралы Т%ркістан облысыны� әкімі 
Дархан Сатыбалдыны� �атысуымен облыста 
"йымдастырыл�ан «Шуша �аласыны� к%ндері» іс-шарасына 
арнайы келген �зербайжан Республикасыны� 
делегациясымен кездесуі барысында айтылды.

ӘЗЕРБАЙЖАНДЫҚ ӘЗЕРБАЙЖАНДЫҚ 
КОМПАНИЯЛАРДЫ КОМПАНИЯЛАРДЫ 

Елімізде азаматты� 
�о�амны� белсенділігін 
арттыру жа�ынан ілгері 
істер ат�арылуда. 
Мемлекет басшысы 
�асым-Жомарт То�аев 
азаматты� �о�амды 
дамыту бізді� негізгі 
басымды�ымыз екенін 
%немі айтып келеді. 
Президент 9зіні� 
Жолдауында және 
Cайлауалды 
ба�дарламасында б"л 
мәселені� ма�ызына 
ерекше мән бергені 
белгілі.  

МЕМЛЕКЕТ ҚУАТЫ – МЕМЛЕКЕТ ҚУАТЫ – 
АЗАМАТТЫҚ АЗАМАТТЫҚ 
ҚОҒАМДАҚОҒАМДА

Еліміз Тәуелсіздік алғаннан бастап аза-
маттық қоғам бағытында елеулі жетіс тіктерге 
қол жеткізгеніміз айқын. Бүгінде елімізде 
үкіметтік емес ұйымдармен «әлеу меттік 
әріптестік» орнату үрдісі дұрыс жолға қойылған 
деп зор сеніммен айта аламыз. Үкіметтік емес 
ұйымдар түрлі азаматтық бастамаларды батыл 
к�теріп, елдің қоғамдық-саяси процестерін 
дамытуға айтарлықтай ықпал етіп отыр. 

Азаматтық қоғам �кілдерінің белсенділігі 
жылдан жылға артып келеді. Атап айтқанда, 
белсенді жұмыс жасайтын үкіметтік емес 
ұйымдар санымен бірге, үкіметтік емес сек-
тордағы жұмыс істейтіндер саны да �сіп ке леді. 
Бүгінде елде ресми тіркелген 23 мыңға жуық 
үкіметтік емес ұйым бар. &сіресе, пандемия 
жағдайында, елімізде орын алған т�тенше 
жағдайлар кезеңінде қоғамдық ұйымдар – 
халыққа к�мек к�рсетуде маңызды р�л атқарды. 

Азаматтық қоғам – ел тыныштығы мен 
тұрақтылығының негізі. )йткені ел аза -
маттарының қоғамдық-әлеуметтік, мәдени-
рухани және саяси мәдениетінің деңгейі 
қоғамдық-саяси белсенділігімен сараланады. 
Жалпы қауымның «мемлекет бізге не береді?» 
деген пікірден аулақ болып, қайта керісінше 
«біз еліміздің дамуы үшін не істей аламыз?» деп 
қоғам тіршілігіне араласуы азаматтық қоғам-
ның негізгі сипаты болмақ. Мұндай идея бірік-
тірген, осы идеяға сүйеніп қалып тасқан үкі-
меттік емес ұйымдар – азаматтық қоғамның 
нағыз бағдаршысы. Азаматтық қоғамның 
қызмет аясы �зара сенім мен нәтижеге бағыт-
талса ғана ел-жұртымыздың ғұмыры ғиб ратты, 
�мірі мазмұнды болмақ.

Тәуелсіздік жылдары еліміз кемелденген 
азаматтық қоғамды қалыптастыру мақсатында 
сынаққа толы сан тараулы жолдан �тті. Соңғы 
жылдары елімізде қоғамдық ұйымдардың саны 
ғана емес, сапалық құрамы да �сті. Үкіметтік 
емес ұйымдардың қызметімен қамтылған сала-
лардың қатары да артуда. 

Президенттің бастамасымен мемлекет пен 
қоғамды түбегейлі жаңарту үдерісі басталып, ел 
экономикасын дамытуды күшейтудің алғы-
шарты ретінде саяси модернизация қарқынды 
жүргізілуде. Яғни, мемлекеттік қызмет пен 
сервистік жұмыстың сапасын арттыруда қо  -
ғамдық ұйымдарды және аза маттық секторды 
белсенді қатыстыру жұмысы жетілдірілуде. 
Демек, атқарушы билік пен азаматтық сек -
тордың �зара бір лескен тиімді іс-шаралар, 
арнайы тұжырым дамалар қа былдауы да маңыз-
ды. Осы мақсатта еліміз дегі азаматтық қоғам-
ның қалыптасуы мен ны ғаюына заң намалық 
негіз қаланып, мемле кеттік бағдар  ламалар 
жүзеге асуда. Сондай-ақ Президент ұсынған 
конститу циялық рефор малар мем лекетті саяси 
тұрғы дан жаңғырту мен бірге азаматтық сектор 
�кілдерінің қо ғамда әлеу меттік әділеттілік ор-
натуға деген сеніміне серпіліс әкелгенін айту 
қажет. 

Азаматтардың қоғамдық белсенділігі заң 
нормаларымен бекітіліп, конституциялық 
басқару жүйесіне ұласқан, халықтың қо ғамдық 
бақылауға кеңінен араласуына �кілетті тетіктер 
заң нормаларымен жүйеле ніп, айқындалған 
мемлекетті ғана заңды және �ркениетті деп 
санауға болатыны белгілі. Осы орайда, Пре -
зиденттің тапсырмасына сәйкес, мемле кеттік 
органдардың, квазимемлекеттік сек тордың 
ашықтық дәрежесін кеңейтіп, аза маттардың 
қоғамдық белсенділігін арт тыруға бағытталған 
«Қоғамдық бақылау туралы» заң жобасы 
жуырда Сенат қабыр ғасында кеңінен талқы-
ланып, мақұлданды. Сонымен қатар заңна-
малық тұрғыда елімізде алғаш рет петиция 
институтын қалыптас тыратын заң жобасы да 
Сенат депутаттарының қолдауына ие болды. 

Бұл құжат – еліміздегі іргелі реформаларды 
жүзеге асырудағы тағы бір маңызды әрі прог-
рессивті қадам. Аталған заңдардың қабыл-
дануы азаматтық сектордың сарап шылық 
әлеуетін одан әрі жетілдіруге, қоғамды дамыту 

саласына белсене араласуын қамта масыз етуге, 
мемлекет пен азаматтық қоғам институттары 
арасындағы �зара ынты мақтастықты әрекет-
терді одан әрі нығайтуға мүмкіндік беретіні 
с�зсіз.

Конституцияның 33-бабында азамат тардың 
мемлекет ісін басқаруға қатысуына мүмкіндік 
берілген. &зірленген құжаттың да мақсаты – 
азаматтардың мемлекет істерін басқаруға қа-
тысуын қамтамасыз ету.

Қоғамдық бақылау қоғамның нақты қа-
жеттіліктеріне негізделген барлық дең гейдегі 
мемлекеттік құрылымдар жұмысының ашық-
тығын арттыра түседі. Президент қол қойған 
«Қоғамдық бақылау туралы» заңның негізгі 
діттегені – елімізде құқықтық сана мен құ қық-
тық тәрбие негіздерін қалыптастыру. Ол әлеу-
меттік маңызды мәселелерді шешу мәсе лесіне 
азаматтардың белсене атсалы суы на ықпал 
етеді. 

Заңда қоғамдық бақылау саласын мем-
лекеттік реттеу, қоғамдық бақылауға қойы-
латын талаптарды айқындау, қоғамдық ба қылау 
объектілері мен субъектілерінің құқықтары мен 
міндеттерін регламенттеу ұсынылады. Қо ғам-
дық бақылау арқылы азаматтар жалпы ұлттық 
жобалардың сапалы іске асырылуын, қоғамдық 
бақылау объек тілерінің шешім де рінде қоғам-
дық пікірдің ескерілуін, қоғамдық бақылау 
объектілері қызметінің айқындығы мен ашық-
тығын қадағалауға мүмкіндік алады. 

Заң қоғамдық бақылауды ұйымдастыру 
және жүзеге асыру аясында қоғамдық қаты-
настарды реттеудің мүмкіндігін кеңейтумен 
бірге Мемлекет басшысы айтқан &ділетті 
қоғамды, азаматтардың үніне құлақ асатын 
мемлекеттік құрылымды қалыптастыруға сеп -
тігін тигізеді.

Президент Жолдауда: «Азаматтық қоғамға 
қолдау к�рсетіп, оның әлеуетін нығайта түсу 
керек. Сондай-ақ аса маңызды жалпы мем-
лекеттік міндеттерді шешу үшін талқылау жұ-
мыс тарына азаматтық қоғамның мүмкін-
діктерін кеңінен қолдану қажет», – деді. Бұл 
с�зден халық пен атқарушы биліктің ортақ 
мүддеге жұмылып, қоғамдағы белсенді, с�зі 
�тімді адамдардың заң шеңберінде бірлесе 
қимылдауының маңыздылығын ұғамыз. Себебі 
азаматтық қоғамның белсенді болуы – адам 
капиталын, әлеуметтік-экономикалық жетіс-
тіктерді, демократиялық құндылықтарды ел 
игілігіне айналдырудың алғышарты. Мұн дағы 
басты ұстаным – азаматтардың ел дамуы ның 
үдерісіне еркін араласуына тең мүмкіндік беру.

Азаматтық қоғамның тұжырымдамасын 
жасап, азаматтық қоғам мен мемлекеттің �зара 
үйлесімін танытуда үлкен еңбек сіңірген Гегель: 
«Азаматтық қоғамды жеке адамдардың баста-
масындағы дербес мүдде-мақсаттың �зара іс-
қимылына бағытталған жүйе десек, мемлекет – 
ортақ қоғамдық мақсат-мұрат тарды іске 
асы  ра тын жүйе», – деп анықтама береді. 
Гегель  дің пікірінше, мемлекеттің негізі билік 
етуге бағытталса, азаматтық қоғамның түбірінде 
еркіндік бар, мемлекет бірлікке шақырса, аза-
маттық қоғамға саналуан к�птүрлілік, еркіндік 
тән. Демек, еркіндік құқыққа �рке ниетті заң 
үстемдік еткен ке зеңде ғана толы ққанды аза-
маттық қоғам қалыптасады. 

Азаматтық қоғам дамып жетілген сайын 
үкіметтік емес ұйымдар мемлекеттік орган-
дармен терезесі тең әріптес бола алады. Яғни, 
демократиялық принциптерді бірге дамытуға 
ынталы, ортақ құқыққа ие, еркін және тең 
азаматтар ғана мемлекет мүддесін бәрінен биік 
қояды. 

Еліміздің қазіргі даму кезеңіндегі мін деттер 
азаматтық қоғамның бәсекеге қабілетті болуын 
талап етеді. Біздің бірлескен қызме тіміз әрбір 
қазақстандықтың �мір сүру сапасы мен әл-
ауқатының артуына ықпал ететіні с�зсіз. Осы 
ретте «Қоғамдық бақылау туралы» заңы – 
қоғамның �зекті мәселелерін шешуде �зінің 
жемісті нәтижесін береді деп сенемін. 

Руслан РҮСТЕМОВ,
Парламент Сенатының депутаты:

Айта кетейік, 2022 жылы Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың &зербайжан Респуб-
ликасына ресми сапары аясында маңызды 
келісімдер жасалды. Бакудегі сол сапар аясында екі 
елдің Президенттері Түркістан мен Шуша қалалары 
ара  сында бауырлас қарым-қатынастарды орнату 
туралы хаттамаға қол қойған болатын. Осы бағытта 
жұмыстар атқарылып келеді. Атап айтсақ, Түркістан 
облысында «Шуша қаласының күндері» іс-шарасы 
аясында &зербайжан Республикасынан бір топ 
делегация келді. 

&зербайжан елінен келген меймандарды облыс 
әкімі Дархан Сатыбалды қабылдады. Басқосуда 
Түркістан мен &зербайжан мемлекеті, сонымен 
бірге Шуша қаласымен мәдени, экономикалық 
және рухани байланыстарды нығайту барысы с�з 
болды. Меймандарға �ңірдің жағдайын таныс-
тырған Дархан Амангелдіұлы бұл кездесудің 
маңызына тоқталды.

– Түркі әлемінің рухани орталығы – Түркістан 
қаласына қош келдіңіздер! Бүгін біздің облыс пен 
Шуша қаласының арасындағы екіжақты қарым-
қатынастардың дамуына қатысты пікір алмасуға 
жақсы мүмкіндігіміз бар. Бүгінде қайта түлеп, 
түрленіп келе жатқан Түркістан облысының халқы 
2 миллионнан асады. )ңірде 23 мыңнан астам 
әзербайжан этносының �кілі тұрады. Түркістан 
облыстық «Гарабах» этномәдени бірлестігі жұмыс 
істейді. )ңірде әзербайжан этносының тілі, 
мәдениеті мен дәстүрі күніне арналған іс-шаралар 
�ткізу дәстүрге айналған. Соңғы жылдары Қазақ-
стан мен &зербайжан арасындағы мәдени, эко-
номикалық, саяси қарым-қатынастар жылдан 
жылға тамырын терең жаюда. )зара ынты    мақ  -
тастықтың арқасында елдеріміз арасындағы тауар 
айналымы 2022 жылы 462 млн АҚШ долларын 
құрады. Бүгінде Түркістан �ңірінің әлеуеті жоғары, 
инвесторларға толық қолдау к�рсетілуде. &зер   -
байжан компанияларын да ин вестиция салуға, 
бірлесе жұмыс істеуге шақы    рамын. Түркістан 
облысының қол�нершілер қауымдастығы биылғы 
мамыр айында &зербайжанның Шуша қала сында 
түркістандықтар қазақ халқының салт-дәстүрлері 
мен қол�нер бұйымдарын таныстырып, к�рмеге 
қатысты. Шу    шаның Түркі әлемінің мәдени 
астанасы болып жариялануына арналған іс-шарада 
Түркістан об  лысының Шәмші Қалдаяқов атындағы 
облыстық филармониясының әртістері �нер 
к�рсетті. Осы үрдіс жалғасып, қос елдің арасындағы 
татулық, эко номикалық және рухани-мәдени 
байланыстар нығая берсін,  – деді  Дархан 
Сатыбалды.

Кездесуде Түркі мәдениеті мен мұрасы халық    -
аралық қорының президенті Гюнай Эфендиева 
«Түркістанды бір к�ргенде ғашық болдым. Шаһар 
ұнады. Адамдары да ауа-райы секілді жылы екен. 
Туризм, мәдениет салалары бойынша бірлесе 
жұмыс істеуге дайынбыз. Бұл кездесу – сол игі іс-
тердің бастамасы», – деді.

&зербайжан Республикасы Президентінің 
Шуша қаласындағы арнайы �кілі Айдын Керимов 
және &зербайжан Республикасының Қазақстан 
Респуб ликасындағы Т�тенше және )кілетті елшісі 
Агалар Атамогланов Түркістан мен Шуша қала -
ларының тарихи р�лі, түркі елдерінің бірлігі ж�-
нінде ой қоз ғады. Құшақ жая қарсы алған Түркістан 

жұрт шы  лығына алғыстарын білдіріп, екіжақты 
байланыс нығая түсетініне сенімді екендерін 
жеткізді.

Түркістандағы Farab кітапханасында «Шуша 
қаласының күндері» іс-шарасы �тті.

Шараның ресми ашылуына Түркістан облысы 
әкімінің орынбасары Бейсен Тәжібаев, Түркі 
мәдениеті мен мұрасы халықаралық қорының пре-
   зиденті Гюнай Эфендиева, &зербайжан Респуб    -
ликасы Президентінің Шуша қаласындағы арнайы 
�кілі Айдын Керимов, &зербайжан Республи    -
касының Қазақстан Республикасындағы Т�тенше 
және )кі летті елшісі Агалар Атамогланов қатысты. 
Дос тық    тың туын желбіреткен рухани шарада 
Шуша сурет шілерінің к�рмесі, дизайнер және 
модельер Гульнар Халилованың «Карабахтың 
ұлттық киімдері» дефилесі, «Хуршидбану Натаван» 
атты әдеби-музы    калық композициясы, Түркі 
мәдениеті мен мұрасы халықаралық қорының 
бастауымен құрылған музы калық ансамблінің 
концерті к�пшілік назарына ұсынылды.

– Сіздермен тарихи әрі жаңарған Түркістанда 
жо лығып тұрғаныма қуаныштымыз. )здеріңіз біле-
тіндей, Түркістан – түркі елдерінің рухани орта-
лығы. Былтыр Қазақстан Президентінің Ба куге 
ресми сапарының аясында біраз құжатқа қол 
қойылды. Екі ел арасындағы стратегиялық қаты -
нас тарды нығай татын маңызды келісімдер жасал-
ды. Сол сапарда екі елдің Президенттері Түркістан 
мен Шуша қалалары арасында бауырлас қарым-
қатынастарды орнату туралы хаттамаға қол қойған 
болатын. Міне, бүгін Түркістан мен Шуша бауырлас 
қалалар ретінде бірлесе іс-шара �ткізіп отыр. 
Түркістан да, Шуша да тарихта орны бар қаһарман 
аймақтар. Сондықтан бір-бірімен байланыс 
орнатуы – заңдылық. Бүгін облыс әкімі Дархан 
Амангелдіұлы &зербайжан делегациясын арнайы 
қабылдап, экономикалық байланыстар туралы 
тереңнен қозғады. &зербайжан мен Түркістан 
арасындағы экономикалық, рухани, мәдени және 
туристік байланыстар нығая түседі деп сенемін. 
Қос тарихи қаланың абыройы асқақтай берсін! – 
деді облыс әкімінің орынбасары Б. Тәжібаев.

Farab кітапханасында �тіп жатқан шарада 
Шушаның тарихы мен мәдениетін сипаттайтын 
суретшілер к�рмесі жасақталған. Ал дизайнер және 
модельер Гүлнара Халилованың «Карабахтың 
ұлттық киімдері» сән үлгісі к�пшілікті сүйсінтті. 

Шара барысында «Хуршидбану Натаван» атты 
деректі фильм к�рсетілді. &зербайжанның мугам-
триосының �нері (солист, тар, кяманча), Түркі мә-
дениеті мен мұрасы халықаралық қорының бас -
тауымен құрылған «7 сұлу» музыкалық ансамблі  нің 
концерті к�рермен назарына ұсынылды. Кеш 
соңында қор президенті естелік сый табыстап, құр-
мет к�рсетті.

Айта кетейік, 4-5 қазан күндері Астана қала  -
сында бастау алған Шуша қаласының күндері 
Түркістанда жалғасын тапты. Түркі мәдениеті мен 
мұрасы халық аралық қоры мен Қ.А.Ясауи атындағы 
халықаралық қазақ-түрік университеті арасында 
меморандумға қол қойылды. Сонымен бірге мей-
ман   дар қаланың к�рікті орындарын аралады. 

Тельман БЕЙСЕН,
Түркістан облысы

САЛУҒА ШАҚЫРДЫСАЛУҒА ШАҚЫРДЫ
ИНВЕСТИЦИЯИНВЕСТИЦИЯ
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ЖАҢА БЮДЖЕТ КОДЕКСІ

ШЕШЕ МЕ?

СЫРЫНА 
САУСАҒСАУСАҒЫҢЫЗДЫҢЫҢЫЗДЫҢ

ҮКІМЕТҮКІМЕТ
үңіледі

(Басы 1-бетте)

Бірқатар сарапшының және де пу-
тат тардың пікірінше, жалпыға 

бір  дей дактилоскопия – жаппай бақы лау-
дың бастауы. Сонымен бірге дербес де рек-
тердің қорғалуы проблемасы да ушығуы 
мүм кін. Бүгінде к�птеген азамат смарт фо-
нына, банк қосымшаларына саусақ ізі 
ар қылы кіреді. #йткені адамдардың саусақ 
із дері қайталанбайды. Ал енді бұл дерегі 
де мемлекеттік базадан сыртқа тарап кет-
се, алаяқтар оны арнайы басып шығарып, 
қаск�й істеріне пайдаланбай ма?

Бастама авторларының �з дәйек те ме-
лері бар. Ішкі істер министрлігінің түсін-
діруін ше, дактилоскопиялық тіркеу де ге-
ні міз – әр адамның бірнеше саусағының 
па пиллярлық бедерінің қайталанбас, дара 
құ рылымдары туралы ақпаратты мемле-
кет ке табыстау деген с�з. 

ІІМ К�ші-қон қызметі комитетінің аға 
инс пекторы Нұржан Жаңабаевтың ай-
туын ша, бұл тіркеуден Қазақстанның 
бар лық азаматы, елде тұрақты тұратын 
шет елдіктер �туге міндетті болады. Одан  
12 жасқа дейінгі балалар ғана босатылады. 
12 жастан 16 жасқа дейінгі жас�спірімдер 
дак тилоскопиялық тіркеуден �туге немесе 
�тпеуге ерікті. 

«Саусақ іздерін тапсыру азаматтар 
үшін – жеке куәлікті, т�лқұжатты, ал ше-
телдіктер үшін – тұру ықтиярхатын және 
аза маттығы жоқ тұлғаның куәлігін алу 
не месе ауыстыру кезінде, ХҚКО-ларда 
жүр гізіледі. Мәселен, жеке басты куә лан-
дыратын құжаттардың қолданыс мерзімі 
аяқ талса, атын, әкесінің атын, тегін �з-

адам ның немесе марқұмның кім екенін 
та нып, білу тек геномдық тексеру арқылы 
мүмкін болатыны айтылған. 

«Геномдық (ДНК) тіркеу жүргізу нә ти-
жесінде алынған геномдық ақпарат қыл-
мыс тық құқықбұзушылықтардың алдын 
алу ға, оларды ашуға және тергеп-тек серу-
ге, сондай-ақ оларды жасаған адамдарды 
анық тауға мүмкіндік береді. Бұл хабарсыз 
кет кен азаматтарды, Қазақстан аумағында 
тұра тын немесе уақытша болатын шетел-
діктер мен азаматтығы жоқ адамдарды 
із   дестіруге, танылмаған мәйіттердің кім 
еке нін, іздестіріліп жатқан адамдардың 
� з ге лермен туыстық қатынастарын анық-
тауға жол ашады», – деді сонда ІІМ ма-
ман дары.

Дегенмен енді ІІМ мемлекет тіркеген 
сау сақ іздері де біраз игіліктің кілті бола-
ты нына сендіріп отыр. Мәселен, Қазақ-
стан азаматы шетелде жүріп, паспортын 
жо    ғалтып алса, оған Қазақстанның шетел-
де гі мекемесіне, консулдыққа жүгініп, 
дак тилоскопиялық тіркеуден �ткенін ха-
бар ласа, жетіп жатыр: «онда құжаттарын 
қал пына келтіруге қатысты проблема 
бол майды». 

 Министрліктің дерегінше, сондай-ақ 
жыл сайын шамамен 30 мың қазақстандық 
ше телде тұрақты тұру ықтиярхатын рәсім-
дей ді. Оларға да жеңілдік әкелетін к�рі-
неді. 

Ең басты бір дәйектеме – алжасқан, 
деменцияға душар болып, есте 

сақтау қабілетінен айырылған адамдардың, 
қариялардың к�шеге шығып, адасып кетуі 
жиі болып тұрады. Олардың кім екенін 
анық тау күрделі екен. 

«Ақылынан жаңылған, есте сақтау қа-
білетін жоғалтқан адамдар үшін дакти лос-
копиялық тіркеу ерекше маңызға ие. Со-
ны мен қатар аффект жағдайындағы не ме-
се естен танған адамдардың �зі туралы 
қан дай да бір ақпарат беруге жағдайы 
жа рамай жатады. Мұндайда дактилоскопия 
отбасының адасқан мүшесін тауып беруге 
к�мектеседі. Жазатайым оқиғалар �мірде 
жиі бола бермейді, бірақ күнделікті тір ші-

лікте саусақ іздері к�мекке келетін оқи ға-
лар кездеседі. Мысалы, қалтасында еш 
құ    жаты жоқ адам к�шеде �зін жайсыз 
се   зініп, құлап қалды делік. Оны ес-түссіз 
жат қан күйде ауруханаға алып кетеді. 
Саусақ таңбаларының деректер базасында 
саусақ іздері болмаса, туысқандары оны 
іздеп, әуре-сарсаңға түседі», – дейді ІІМ 
мамандары. 

Ішкі істер министрлігі саусақ таңба-
ларының алаяқтардан, арам ниетті басқа 
адамдардан қорғалатынына сендіреді. Бұл 
ретте деректер базасында әрбір саусақ із-

Негізі, былтыр Ата Заңға енгізілген 
�з геріс терге сәйкес, енді Мәжіліс депутат-
тары да �з бетінше Конституциялық Сотқа 
жүгіне алады. Демек, депутаттардың мұны 
про куратураға сырғыта салуы ж�н емес. 
Бұған қоса, депутаттар бұрынғы заңның 
күшін жоятын жаңа заң қабылдай алады. 

Саусағын рәсімдеуден ат-тонын ала 
қашқан азаматтарға заң бойынша 

2 АЕК м�лшерінде айыппұл  салынады. 
Бұл – биыл 6 900 теңгеге тең. Бірақ айлық 
есеп тік к�рсеткіш жыл сайын �седі. Тиі-
сінше, 2024 жылы 2 АЕК 7 384 теңгені 
құрайды. 

Ал саусақ таңбасын тіркетуден бас 
тарт қан шетелдіктер немесе азаматтығы 
жоқ тұлғалар елден шығарылады.

Мәжіліс депутаты Асхат Рақымжанов 
та жаппай дактилоскопияны жақтамай ты-
нын білдірді. 

«Біз Парламентте бұл мәселені арнайы 
қа раған жоқпыз. Тек жеке пікірімді 
білдіремін. Менің ойымша, бүкілхалықтық 
дактилоскопияны енгізу дегеніміз – шек-
тен шыққандық. Дұрысы, қылмыс, құ қық-
бұзушылық жасаған адамдардың ғана 
сау сақ іздері алынғаны ж�н. Деректер 
ба залары сондай адамдардың саусақ таң-
баларынан тұруы керек. Сонымен бірге 
бұл шара ХҚКО-лардағы кезектерді тіпті 
ұзартып жібереді. Кейбір адам тезірек 
тапсырып тастайын деп күні бұрын жүгіруі 
мүмкін. Hрқайсысы солай ойлайды. Содан 
бәрі ХҚКО-ларда жиналады. Орталықтар 
халық н�піріне шыдас бере алатынына 
күмәндімін», – деді депутат Асхат Рақым-
жанов.

Бірқатар депутат пен сарапшы дакти-
лоскопиядан �ткісі келмейтіндерге айып-
пұл салған дұрыс емес деп отыр. Себебі 
билік бұл шараны халыққа қамқорлық 
ре тінде ұсынды. Алайда қамқорлықты қа-
был алмағаны үшін жазалау ж�н бе?

Айта кету керек, дактилоскопияны 
ен гізуге бұрынғы депутаттар да қарсы бол-
ды. Сондықтан олар бұрынғы биліктің 
қы сымымен, 2016 жылы тиісті заңды қа-
был дағанда, оны енгізуді бес жыл әріге 
ысыра алған еді. Дегенмен 2021 жылы да 
�мір ге жолдама алуына рұқсат етпеді: Мә-
жіліс жеке заң қабылдап, жаппай дакти-
лоскопияны 2023 жылға шегерді. Қызығы 
сол, биылғы жыл басында тараған жетінші 
шақырылымдағы Парламент 2023 жылғы 
бюджетте осы мақсатқа қаражат б�лмей 
қойды. Содан Үкімет амалсыздан, «бюд-
жет тарапынан қаржыландырудың бол-
мауы салдарынан» бұл істі 2024 жылға 
қал   дырды. 

Ал биыл сайланған жаңа Парламент 
ке лесі жылға Ішкі істер министрлігін тиісті 
қар жыландыруды мақұлдады. Демек, жур-
налистерге берген сұхбатында депутаттар 
басқаша с�йлегенімен, жаппай дактилос-
ко пияны елдің жаңа Парламенті құптап 
отыр деуге негіз бар. Hгараки, шынымен 
құп тамаса, жыл соңына дейін уақыт бар: 
жаңа заң жобасына бастамашы болып, бұл 
нау қанды доғара, ең құрыса, тағы әрі 
ысыра алады.

Елдос СЕНБАЙ    

де рінің жиынтығы бірегей идентифи ка-
тор мен тіркеледі. Базада адамның аты-ж�-
ні, ЖСН-ы, дербес деректері болмайды. 
Жүйе нің құрылымы мен архитектурасының 
ар қасында, саусақ іздері автоматты түрде 
тұл ғасыздандырылады. Бірегей инден ти-
фи каторлардың кімге тиесілі екені б�лек 
сақталмақ. 

Дегенмен уәкілетті орган аталған 
жүйе нің ақпараттық қауіпсіздік 

та лап тарына сәйкестігін тексеруге ар нал-
ған сынақты әзірге аяқтамапты. Жұмыс 
жалғасып жатыр.  

Саусақ іздерін алу үшін арнайы дакти-
лоскопия сканері пайдаланылады. Яғни, 
бұрынғы замандағыдай, адамдардың сау-
са ғы қара сияға не басқасына батырыл-
май ды. 

ЗАЛДА ЖАҚТАП, 
СЫРТТА ДАТТАУ Ж�Н БЕ?

2024 жылы «қызық пен шыжық» бас-
талайын деп тұрғанға ұқсайды. Мәжіліс 
депутаты Марат Башимов бұл қадамды 
құпт амайтынын жеткізді. 

«Келесі жылдың 1 қаңтарында адам-
дардың конституциялық құқықтарын бұзу 
басталғалы тұр. Жаппай дактилоскопия 
міндетті, мәжбүрлі емес, ерікті болуға тиіс. 
Бұл заң 2016 жылы қабылданған. Ол кезде 
ескі билік азаматтардың үстінен жаппай 
бақылау орнатуға ұмтылды. Содан бері 
заман �згерді. Алайда 2024 жылғы 1 қаң-
тарда полиция саусақ іздерін тіркеткісі 
келмейтіндерді қатаң жазалауға кіріспек. 
Менің ойымша, Бас прокурор мен омбуд-
с мен Конституциялық Сотқа жүгініп, сау-
сақ іздерін алуды мәжбүрлі жүргізудің 
«Кон ституцияға қайшы» деп танылуына қол 
жеткізуі керек. Бұл іс ерікті болғаны ж�н. 
К�рші #збекстанда, мысалы, ерікті», – деді 
Марат Башимов. 

гертсе, құжатын жоғалтып не ұрлатып 
ал са, жаңасын алу үшін міндетті түрде 
сау сақ іздерін тіркетуге тиіс», – деп тү-
сінік теме берді Ішкі істер министрлігі. 

Ведомствоның дәйектеуінше, дак-
тилоскопиялық тіркеу заңсыз құ-

жаттандырудан сақтайды, қауіпсіздік 
жүйесін жақсартады. Мұның сыртында 
дактилоскопиялық тіркелген адамдардың 
�з құжаттарын қалпына келтіру рәсімі 
бұрынғыдан жылдамырақ жүргізіледі деп 
уәде етіп отыр. Мұның шын-�тірігін уақыт 
пен алдағы тәжірибе к�рсетеді.  

«Жазатайым жағдай, �рт кезінде дак-
ти лоскопиялық тіркеуден �ткен әрбір 
ада м ның тұлғасын анықтау кепіл ден дірі-
леді. Мұның сыртында осының арқасында 
болашақта заманауи смартфондардың 
к� мегімен мемлекеттік қызметтерді қа-
шықтан ұсыну мүмкіндіктері барынша 
кеңейе ді», – деді Ішкі істер ведомствосы.

САУСАҚ ІЗІ – 
ИГІЛІКТЕР КІЛТІ МЕ?

Бұл жерде қайшылық байқалады. Мә-
селен, бұған дейін мемлекеттік жә  не басқа 
қызметтер негізінен элект рон ды цифрлы 
қолтаңба арқылы беріліп келді. Бү гінде 
оның орнын биометрия басуда: жүйе 
смартфонның камерасы арқылы адам ның 
бет-жүзін таниды. 

Сонымен қатар 2016 жылғы 14 қара-
шада, Мәжілісте «Дактилоскопиялық 
жә не геномдық тіркеу туралы» заң жо ба-
сын ілеспе түзетулерімен бірге таныс тыр-
ған ІІМ-нің сол кездегі басшылығының 
�кілдері тұлғаны анықтауға тек саусақ із-
дері аздық ететінін дәлелдеп баққан бола-
тын. Мысалы, �рт кезінде адамның терісі 
отқа шыдамай, үлбіреп, бірден жанып 
ке теді. Ондай жағдайда зардап шеккен 

(Басы 1-бетте)

Нұрлан ҚОСАЙ

МИНИСТРДІҢ БАЯНДАМАСЫНДА 
МІН ЖОҚ

Сонымен, ел бюджеті кезекті бағалау-
дан �тіп, оңтайландырылды, яки Ұлттық 
экономика министрі Hлібек Қуантыров-
тың с�зімен айтқанда: «қолданыстағы 
Кодекстің фрагменттік ережелері құры-
лым далып, нақтылаушы нормалар заңға 
тәуелді нормативтік-құқықтық актілер 
деңгейіне түсірілді». Бюджеттік процедура-
лар ды оңтай ландыруға қатысты бір мысал:  
жеке екі құ жат – бюджеттік бағдарлама 
мен бюд жет тік �тінім біріктірілді. Енді 
бюджеттік бағдарламалар әкімшілері 
«бюджеттік сұрау» деген құжат дайын-
дайды. Онда мемлекеттік орган туралы 
ақпарат беріліп, бюджеттік бағдарламаның 
паспорты, есептері жасалады және бір 
пакетпен уәкілетті органдарға жіберіледі. 
Бюджеттік бағдарлама келісілмейді және 
бекітілмейді, оған бюджеттік бағдарлама-
ның басшысы электронды форматта қол 
қояды. Бұл – оны құрастыру сапасына 
жауапкершілікті күшейтеді деген с�з. Одан 
б�лек, «Блоктық бюджеттеу» деген ұғым 
енгізілді. Ол бюджеттік рәсімдерді 
оңайлату, бюджеттің икемділігін күшейту 
және бюджеттік бағ дарламалар әкімшілері 
дербестігін арттыру мақсатында енгізіліп 
отыр. Ол үшін стра тегия лық мақсаттар 
айналасындағы бюд жеттік бағдарлама лар-
ды ұлғайту қарас тырылуда. Бір мақсатқа 
арналған екінші, үшінші бюджеттік бағ-
дар ламаны ашуға тыйым салатын тікелей 
норма енгізіледі. Сондай-ақ тұрақты 
сипаттағы базалық шығыстар блогын 3 
жылға белгілеу ұсы нылып отыр. Яки, 
�згермейтін шығыстар жыл сайын егжей-
тегжейлі қарас тырылмайды. Hдетте база-

лық шығыстар бюджеттің жалпы к�лемінің 
шамамен 50-60 пайыз құрайтынын 
ескерсек, бұл бюджеттік бағдарламалар 
әкімшілерінің де, уәкілетті органдардың 
да жұмысын азайтпақ. Жаңа кодекстегі 
бұдан да �зге �згерістерді тізбелей беруге 
болады. Ондайлар мұнда жетіп артылады. 
Бірақ біз тек маңыздыларына тоқталғанды 
ж�н к�рдік. Мәселен, жаңа кодекстің 
«Мем лекеттік қаржыны басқару» деген 
б�ліммен толыққандығы. Яки, елдегі 
бюджет саясатына, мемлекеттік қаржыға 
және оның тұрақтылығына қатысты нақты 
анықтама берілді. Бұдан былай бұл б�лім 
мемлекеттік қаржының жағдайын талдау 
және салық-бюджет саясатын айқын-
даудың негізі болмақ. Hрі барлық қарыз, 
яғни, мемлекеттік, мемлекет кепілдік 
берген борыш, квазимемлекеттік сектор 
субъектілерінің берешегі есепке алынып, 
топтастырылады. Бұл �згеріс борышты 
тиімді басқаруға мүмкіндік бермек.

«Мемлекеттік қаржыны басқару» атты 
жаңа б�лімде бюджет саясатына, мемле-
кеттік қаржыға, мемлекеттік қаржының 
тұрақтылығына анықтама берілді, 
уәкілетті орган айқындалды. Бұл б�лім 
мемлекеттік қаржының жағдайын талдау 
және салық-бюджет саясатын айқындау 
үшін негіз жасайды. Мемлекет қаржысын 
басқару құралдары к�зделген, бұл ең 
алдымен бюджеттік қағидалар және 
олардың сақталуы. Қарыз алу бойынша 
барлық борыштық міндеттемені – 
мемлекеттік борышты, мемлекет кепілдік 
берген борышты, экспортты қолдау 

бюджеттің �зін ҰЭМ жасақтап, орын-
далуын ҚМ жүзеге асырған жүйе бұрын 
болған екен. Бірақ, түптеп келгенде оның 
орын далуындағы кемшіліктер мен олқы-
лықтарды екі ведомство бір-біріне сілтеп, 
кінәлі тарапты табу мүмкін болмай қалған. 
Сол себепті де ҰЭМ орта мерзімді, яки 3-5 
жылдық болжамдарға жауап беретін боп 
шектеліпті. Оның �зіне де сарапшылар 
сын к�збен қарап отыр. 

«Hйтсе де, мен Ұлттық экономика 
министрлігінің болжамдары соншалықты 
сапалы деп айта алмас едім. Шындығында, 
ол болжамдардың бюджетке ешқандай 
қатысы жоқ деуге болады, оның үстіне 
олар формальды сипатқа ие. Ал бізде 
бюджет �ткен жылдың к�рсеткіштеріне 
қарай жасақталады. К�п ретте шығыс 
б�лігі кішкене к�бейеді. Сондықтан да 
ҰЭМ-ның болжамдары мұндай кезде 
кәдеге аспай қалады. #йткені олар 
негізінен �ңірлерді дамыту бағыттарына 
басымдық береді. Оларға қанша қажет 
және нақты қанша беру керек деген 
мәселелерді шешеді. Бірақ мұның барлығы 
қанша салық түсетініне қарай шешіледі 
ғой. Сондықтан болжамдар ескіріп, 
�зектілігін жоғалтып жатады», – дейді 
экономист Шолпан Hйтенова.

Маманның айтуынша, жаңа Бюджет 
кодексіне қабылдануына деген қажеттілік 
баяғыда-ақ пісіп жетілген. #йткені бюд-
жет жүйесінде к�п нәрсе ескіріп кеткен. 
Сондықтан да бұл мәселе к�птен бері 
�зек ті боп тұр. Десе де, жаңа Бюджет ко-
дек сінің қазіргі уақыт талабына қан-
шалықты жауап беретіні к�ңіл к�ншітіп 
отырған жоқ.

«Мәселен, бұл құжатта биыл бірінші 
рет «Бюджеттен тыс қорлар» деген анық-
тама пайда болды. Бірақ оған қандай 
қорлар кіретіні к�рсетілмеген. Бұл бір. 
Екінші мәселе – квазимемлекеттік сектор 
деген тұста да нақтылық жоқ. Бұл жерде 
біздің есімізге бірінші кезекте «Самұрық-
Қазына», «Бәйтерек» компаниялары 
түседі. Бірақ елімізде мұндай 20 мың кә-
сіпорын бар. Осы тұста Бюджет кодексінде 
олардың қайсысы мемлекетке пайда 
әкеліп отыр деген тұрғыда ара жігін ашып 
алу керек еді. #йткені тек әлеуметтік к�-
мек к�рсету үшін құрылған кәсіпорындар 
бар. Осыларды саралапғ санаттарға б�лу 
керек деп санаймын. Тағы бір мәселе – 
бюджеттің ашықтығы. Жаңа құжатта 
оңтайландыру, ашықтық туралы айтылады. 
Бірақ олардың барлығы жалпылама 
жазылған. Детализация жоқ. Ақшаның 
қайда кететіні әу баста белгісіз болады да, 
кейін оны журналистер қазбалап тауып 
алғаннан кейін барып, дау туады. Кешегі 
Азиядада ұлттық құрамаға тігілген киімге 
қатысты сияқты мысалы. Ал ол басында 
белгілі болуы керек еді. Сондықтан да 

бізде шындығында ашықтық жетіспейді. 
Жалпы ақпарат беріледі де, ары қарай 
ашылмайды. Ал оны қалай ашу керек екені 
Бюджет кодексінде к�рсетілмеген», – 
дейді экономист Шолпан Hйтенова.

Тағы бір сарапшы маманның айтуын-
ша, жаңа кодексте негізінен ұйымдастыру 
мәселелерін жазып шыққан. Бірақ біздің 
бюджеттің тиімділігін арттыру үшін оған 
түсетін салықтардың тиімділігін арттыру 
мәселесі бұл жерде ашық к�рсетілмеген. 
Мәселен, бізде �те үлкен табыс тауып 
жатқан компаниялар бар. Солардан алы-
натын салық әлі аз. Ашығын айту керек: 
бізде олигархтар байып жатыр, ал 
бюджеттің мүмкіндігі шектеулі. Сол 
себепті біз Ұлттық қордан к�бірек ақша 
алып жатырмыз. Ал оны сақтау үшін 
квазимемлекеттік компаниялардан, мұнай 
компанияларынан, банктерден, шикізат 
�ндіріп жатқан кәсіпорындардан к�бірек 
салық алу керек. Бұл – экономист Сапар-
бай Жобаевтың пікірі.

«Тағы бір айтар мәселе: біздегі 
квазимемлекеттердің ЖІ#-дегі үлесі 50%-
дан жоғары. Жемқорлықтан құтылу үшін 
оны 10-15%-ға дейін түсіру керек. Ал бізде 
керісінше мемлекеттің экономикадағы 
үлесі артып барады. Қайтадан социализм 
құрмақшы сияқтымыз. Бұл �кінішті 
жағдай. Бұл туралы к�п айтып жатырмыз. 
Бірақ біздегі әкімдер жерден ажырағысы 
келмейді, министрлер кәсіпорындардан 
ажырағысы келмейді. Солар тапқан 
табысты қалтасына салғанды ж�н к�реді. 
Бұл жемқорлыққа жол ашатын жағдай. 
Сондықтан жерді нарыққа шығарып, 
диқандарға беру керек. Кәсіпорындарды 
тезірек жекешелендіру керек. #йткені 
квазивектор жарытып салық т�лемейді, 
керісінше салыққа қатысты жеңілдіктерді 
к�п алады. Мысалы «ТеңізШеврОйл» мен 
«ҚазМұнайГаз» бізде 20%-дан мұнай 
�ндіреді. Бірақ, американың «ТШО» 
компаниясы 1,5-2 трлн салық т�лейді, ал 
біздің «ҚМГ»-мыз салық т�леу былай 
тұрсын, бюджеттен ақша алады», – дейді 
экономист Сапарбай Жобаев.

Расында да Бюджет кодексі – ел 
�мірінде маңызды мәнге ие болып отырған 
құжат. Оның экономикалық қана емес, 
саяси сипаты да басым боп тұр. #йткені, 
ел қазынасын қомпайту жолында мемлекет 
азаматтар мен бизнестің қалтасына қол 
салмақ ниетте. Оның бір мысалы: 12%-дан 
16%-ға дейін ұлғайтылғалы жатқан 
Қосымша құн салығы (ҚҚС). 2025 жылдан 
бастап енгізілуі тиіс бұл �згеріс отандық 
бизнесті тұншықтыруы мүмкін деген қауіп 
бар. Hрине, бұл бюджеттен г�рі, Салық 
кодексіне қатысты мәселе десек те, жаңа 
құжаттың ескі проблемаларды шешеріне 
сенім аз.

ÅÑÊІ 
ÏÐÎÁËÅÌÀÍÛ

бойынша кепілдіктерді, мемлекеттік жеке 
әріптестік бойынша міндеттемелерді, 
кепілгерліктерді және квазимемлекеттік 
сектор субъектілерінің борышын шоғыр-
ландыру қамтамасыз етілді. Бұл оларды 
есепке алу және басқару үшін жасалады», 
– деді министр.

САРАПШЫЛАР ТАРАПЫНАН 
СЫН К�П

Жаңа Бюджет кодексін Ұлттық эко-
номика министрлігі дайындауында бір гәп 
бар екен. #йткені біздің елімізде бұл ми-
нис трлік орта мерзімді даму болжамдарына 
жауап береді. Ал жыл сайынғы немесе 
біздің жағдайымызда үш жылдық 
бюджеттің жобасының жасақталуына да, 
орындалуына да Қаржы министрлігі 
жауапты. Яғни, бюджеттік процестің 
толық қалыптасуы, �тінімдерді құрау, 
әкімшілік жасау, жүзеге асуын қадағалау 
осы ведомствоның мойнында. Кезінде 
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ТЫЙЫМ САЛУ 
ҚИЫН БА?

Жуырда Денсаулық сақтау ми-
нистр лігі Қазақстанда вейпке 

тыйым салуды ұсынып, жас'спірімдердің 
бұл құрылғыларға әуестігі күннен-күнге 
ар тып, эпидемия ауқымына жақын да ға-
ны н жария еткен еді. Ал маусым айында 
'ткен Ұлттық құрылтай жиынында Мем-
ле кет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
вейптерді есірткіге теңеп, одан нашақор-
лыққа бір ғана қадам қала ты нын ашық 
айтқан болатын. Онда «Ұлт ден саулығына 
қатер т'ндірген кесір – вейп тер мен элек-
тронды сигареттердің әралуан түрі. 
6кінішке қарай, оларды т ұтыну, әсіресе 
жас'спірімдер арасында сән ге айналды. 
Олардың кең қол же тім ділігі және оларды 
«зиянсыз» деп жалған дәріп тейтін агрес-
сивті жарнама бұған ықпал етіп отыр», – 
деген болатын. Осы ар қылы қазақтың жас 
ұрпағына салмақты қауіп т'нгенін айтқан 
Президент Үкіметке осынау қауіпті құ-
былыспен күресте жүйе лі, пәрменді ша-
ралар қабылдауды жүк те ген еді. Енді 
осыған қатысты Үкімет оты рыс тарында 
бірнеше кездесу 'ткізіліп, қоғам үшін, 
соның ішінде жастарға қа тыс ты маңызды 
шешім қабылданбақ. Елі міз электронды 
сигареттерге толықтай тыйым салмақ 
ниетте. 

Вейптерге тыйым салу жұмысын 'т-
кен шақырылымдағы Парламент Мә жі-
лі   сінің депутаттары Зарина Қамасова мен 
Еділ Жаңбыршин бастаған еді. Қазіргі 
ша қырылымда Гүлдара Нұрымова, Дәу-
лет Тұр лыханов, Нұргүл Тау сынды 
мәжіліс мен дер вейптердің қаншалықты 
жас ұр пақ ты улап отырғаны ж'нінде да-
был қақ  қан болатын. Сонымен қатар 
Ден сау лық сақтау министрлігі, «Те-
мекісіз» қо ғам дық қорының басшысы 
Жәмилә Са ды қова, «Салауатты одақ» 
бастамашыл бір лестігінің сарапшылары 
да Үкіметке сауал жолдап, аталған мәсе-
леге қатысты 'з пайымдарын білдірді. 6з 
кезегінде сауалға Премьер-Ми нистр 
@лихан Смайылов та жауап бер ген. Ол 
Үкімет вейп 'німдердің ай налымына 
тыйым салу үшін нор ма тивтік-құқықтық 
актілерге түзетулер ен г ізілетінін хабар-
лаған.

«Вейп 'німдердің айналымына толық 
тыйым салуды к'здейтін норма рет теу ші-
лік әсерді талдау рәсімінен 'туде. Үкімет 
осы норманы қолдады. Қоғамдық талқы-
лау қорытындысында тиісті кодекске 
тү   зетулер ұсынылатын болады. Сондай-ақ 
«Кейбір заңнамалық актілерге денсаулық 
сақтау мәселелері бойынша 'згерістер 
мен толықтырулар енгізу туралы» заң жо-
басы Мәжіліс қарауында жатыр. Оның 
ая сында «вейп» және «электронды сига-
рета» ұғымдарын ажыратуға, 21 жасқа 
толмаған адамдарға темекі мен темекі 
бұйым дарын, оның ішінде тұтынудың 
электрондық жүйелерін, вейптерді және 
оларға арналған сұйықтықтарды сатқаны 
үшін әкімшілік жауапкершілікті кү шей-
туге қатысты түзетулер талқылануда», – 
де лінген жауапта.

Сонымен қатар Денсаулық сақтау 
министрлігі Денсаулық кодексіне 

тү зетулер енгізетін жаңа заң жобасын 
әзір леген. Бұл құжат былтыр дайындалған 
еді. Енді Үкімет «никотинді, хош иістен-
дір    гіштерді және оларға арналған сұйық-
тықтарды тұтынудың электронды жүйеле-
рі нің айналымына толық тыйым салуға» 
ниетті. Заң жобасы да соған сай 'згертіл-
ді. Оның аясында Халық денсаулығы 
және ден саулық сақтау жүйесі туралы 
кодекстің 110-бабының 9-тармағында 
«Шегілмейтін те  мекі бұйымдарын, тұты-
нудың элект рон ды жүйелерін, хош иіс-
тендіргіштер мен оларға арналған сұйық-
тықтарды әке лу ге, 'ндіруге, сатуға және 
таратуға тыйым салынады» делінген. Енді 
тиісті заң Мәжілісте қаралып жатыр. Бұл 
туралы жуырда Денсаулық сақтау мини-
стрі Ажар Ғиният хабарлады. Министр 
және оның ве домствосы бұл заңды қол-
дайтынын айт ты. Ведомство басшысы-

Осы ретте біз Мәжіліс депутаты, 
«AMANAT» партиясы фракция-

сының мүшесі Гүлдара Нұрымоваға ха-
барласқан едік. Оның айтуынша, Қа-
зақстанға вейп тер мен олардың құрамдас 
б'ліктерін әке летін, әрбір азық-түлік 
дүкеніне вейп тер жеткізетін дистрибью-
торлардың кең же лісі, сондай-ақ оларды 
әлеуметтік же лі лерде және интернетте 
жарнамалайтын мар кетингтік агенттік-
тердің ықпалы зор. 

«Вейп – нарықта үлкен пайда таба-
ды, 'йт кені олар 2 долларға әкелініп, 8 
дол лар ға және одан жоғары бағада са-
тылады. Ең маңыздысы, бенефициарлар 
халық ара    лық темекі компаниялары. 
Олар тұты ну шылар сапына мектеп оқу-
шыларын да тар тып алды. 6йткені хи-
миялық никотин балаларды осы қауіпті 
'німге мәңгі бай лайды. Вейп – бұл 'те 
қауіпті 'нім, ең ал дымен никотин, про-
пиленгликоль, гли   церин және тағы 

ЛОББИСТЕРДІҢ 
К�ЗДЕГЕНІ НЕ?

Сондай-ақ Қазақстан халқы Ассам-
блеясы Аналар кеңесі т'рағасы-

ның орынбасары, «AMANAT» партиясы 
жанындағы Білім және денсаулық сақтау 
мәселелері ж'ніндегі республикалық 
кеңе стің мүшесі Баян Ахатай да вейптер-
ге тыйым салу мақсатында петиция 
жария лаған еді. Ол вейптердің еркін сау-
даға түскендігіне наразы белсенділердің 
бірі ретінде әлеуметтік желіде 'з ойын жиі 
ортаға салып келеді. Біз Баян Ахатайдың 
пікірін сұраған едік. Петиция авторы 'нім 
әдетте Қазақстанға заңсыз, белгісіз м'л-
шерде әкелінетінін, оны кім 'ндіретінін 
және құрамында не барын ешкім білмей-
тінін айтады. Осыған қарамастан петиция 
сауда нүктелерін бақылауды күшейту 
және заңсыз 'німді әкелуді реттеуді емес, 
республика аума ғында вейптерге толық 
тыйым салуды к'здейтінін жеткізді. 

«Мен Қазақстан халқы Ассамблеясы 
республикалық Аналар кеңесі мүшесі ре-
тінде Астана қаласы Білім басқармасы 
ұйым дастырған «Қауіпсіздік сағаты» жал-
пы ата-аналар жиналысының үнемі спи-
керімін. Бұл – әр аптада бір мектепте 
'т кі зілетін шара. Жиыннан ұққанымыз, 
бұл қасіреттің мектептермен, отбасы лар-
дың қайғысы тым терең. Бұл жиындардан 
ресми статистикадағыдан әлдеқайда жо-
ғары сандар тұрғанын байқадық, себебі 
біз ге ата-аналар тәуелді болып қалған 
ба лаларына анонимді психологиялық 
к' мек сұрағандар тым к'бейді. «Неге заң-
мен тыйым салынбайды?» деген ашынған 
ұсыныс-жазбалар к'бейді. Нәтижесінде, 
ата-аналардың үнін мемлекет басшысына 
жеткізуді петиция арқылы жүзеге асыру-
ды Қазақстан халқы Ассамблеясы Аналар 
кеңесі ақылдаса келе ж'н к'рдік. Бүгінде 
петицияға қол қойғандар қатары жиырма 
мыңға жуықтады», – дейді ол. 

Сондай-ақ петиция авторы вейп тек 
бал алар үшін емес, ересектер үшін 

де аса зиян, сондықтан жас ерек ше лігі 
бойынша б'лмей ұлтты тұтас сақ тауы м ыз 
керегін жеткізді.

«Электронды темекі, вейпке тыйым 
айналасында қазір таласты пікір к'п. 
ДСМ бұл зиянды заттың ұлт, ұрпақ үшін 
қан шалықты зиян екенін дәлелдеп бақса 
да бір топ вейп лоббисттер «тыйым жұмыс 
істемейді, контрабанда к'бейеді» деген 
жал ғыз аргументін алға тартып бағуда. 
Дегенмен әлемдік тәжірибеде болашағын 
ой лаған отыздан астам ел тыйым салғаны 
белгілі. Ең қиыны – вейп тұтынушылар-
дың ба сым б'лігі мектеп, колледж оқушы-
ларының болуы. Вейп мар ке тингі тікелей 
мақсатты түрде балаларға ба ғытталған: 
түрлі түсті әрленуі, 17 мың нан астам хош 
иістендіргіші бар иісі, дү кен дерде киндер, 
чупа чупстармен бірге к'з деңгейінде 
орналастырылуы. Хош иіс  тендіргіші 
болғандықтан, иісі бі лін бейді, ата-аналар 
да кеш біліп, «қолдарын мезгілінен кеш 
сермеуде». Біз ұзақ ой ла нып жүргенде 
балалар мен жас'спірімдер ара сында күн 
санап артып бара жатыр. «Тыйым жұмыс 
істемейді» деп емес, «неге жұ мыс істемей-
ді, қалай тыйымды тиімді ете міз?» деп 
бірге ойлануымыз керек», – дей ді Баян 
Ахатай. 

С�НГЕ АЙНАЛҒАН �НІМНІҢ 
САЛДАРЫ ҚАНДАЙ?

Вейптерге тыйым салу шарасын қа-
былдаудың қажеттілігі 'зекті екені 

рас. Осы жылы вейперлердің ДНҚ за қым-
дануы туралы зерттеу жарияланған екен. 
Вейперлер мен қарапайым темекі ше-
гушілердің ДНҚ зақымдану деңгейі те-
мекі шекпейтіндерге қарағанда 2,6 және 
2,2 есе жоғары екені анықталды, ал ДНҚ 
за қымдануының ауырлығы темекі шегу-
дің немесе вейп тұтынудың қарқын дылы-
ғы на тікелей пропорцио налды. Ал 

American Journal of Respiratory and Critical 
Care Medicine басылымының дерегінше, 
ға лым дар вейперлерге ғана тән, ерекше 
ауыр дертке evali деген атау берген. Бұл – 
E-ciga rette and Vaping use-Associated Lung 
Injury, яғни электронды сигареттер мен 
вейптерді тартудан туындаған 'к пенің 
зақымдалуы дегенді білдіреді. Бұл ау-
рудың механизмдерін медицина ғы лымы 
әзірге толыққанды зерттей алған жоқ. Бір 
белгілісі, е-сигарет немесе вейп ше гетін 
адамдардың 'кпелері қабынып, іріп ке-
тетіні сонша, симптомдары жағы нан эк-
зогенді липоидтік пневмонияға, хими-
ялық пневмонитке ұқсайды. Аме ри калық 
сарапшылар Вирджиния Достас ты ғы 

рек-қантамыр аурушаңдығы дами түседі. 
Адам ұйқысы нашарлап, тез ашуланады 
және назар аудару қабілеті т'мен түседі.

СТАТИСТИКАНЫҢ ДА 
АЙТАРЫ БАР

Дүниежүзілік денсаулық сақтау ұйы-
мы «Қазақстанның балалары мен жас'с-
пірім дерінің денсаулығы мен әл-ауқатын 
қалыптастыратын факторлар» атты зерт-
теу жүргізген болатын. Қорытындысында 
республикадағы 11-15 жастағы балалар 
ара сында ұлдардың 14 пайызы және қыз-
дардың 6 пайызы вейп қолданып жүргені 
анық талған. Оның жартысынан к'бі тұ-
рақ ты түрде тұтынады. Электронды сига-
рет бойынша 2014 жылмен салыстырған-
да к'рсеткіш ұлдар арасында үш есе, 
қыздар ара сында екі есе 'сіп отыр. 
2022 жылы жүргізілген зерттеулердің 
нәтижелері 2018 жылғы деректермен са-
лыстырғанда одан да к'п ұл мен қыз 
вейптерді тұтына бас тағанын к'рсетті, 
оның ішінде 'мір бойы қолдану 3,6%-ға, 
соңғы 30 күнде пайда лану 2,7%-ға 'скен. 
@сіресе, 'сімнің екі есеге артуы 13-15 жас 
аралығындағы ба ла   лар арасында байқа-
лады. Бұл 1 млн ба ланың вейпті қолданып 
к'ргенін к'р сетеді.

Қазақстанда тұтынудың электронды 
жүйелерінің сұйықтықтарында никотин 
м'лшерінің рұқсат етілген шекті деңгейі 
1 мг/ см3, алайда Санитариялық-эпиде-
миологиялық бақылау комитетінің зерт-
теу нәтижелері бойынша никотин м'л-
шері 67,6 мг/см3 құрап, рұқсат етілген 
дең  гейден ондаған есе асып кеткені 
анық  талды.

Ал Қазақстан тұтынушылар лигасы-
ның ақпараты бойынша, Астана мен Ал-
матыда соңғы 6 айда вейп сатылымы бір-
ден 372 пайызға 'сіпті. Елімізде вейп 
сата тын 6 мыңнан астам сауда нүктесі бар. 
Ал Мемлекеттік кірістер комитетінің де-
регінше, никотинді, хош иістендіргіш терді 
және оларға арналған сұйықтық тар ды 
тұтынудың электронды жүйелерінің 
(ТЭЖ), вейптің нарығы Қазақстанда 
2020 жыл дан бері 300 есеге жуық артқан. 

ҰЛТ САУЛЫҒЫНА 
ТӨНГЕН
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ҚÀÓІÏСо��ы уа	ытта электронды 
темекілер сәнге айналып �л-
герді. Оны� себебі де жо	 
емес. �йткені электронды 
темекілерді� иісі шы	пайды, 
барлы	 т!тынушы �шін 	ол-
жетімді, кез келген д�кен-
дерді� с#релерінде еркін 
саудаланады. $сіресе, б!л 
#німге жастар мен жас#спірім-
дер 	атты әуес болып, тіпті 
мектеп о	ушыларыны� ара-
сында ке�інен етек алып кет-
кені жасырын емес. Осы�ан 
	атысты 	о�ам белсенділері 
мен медицина саласыны� 
мамандары, депутаттар жиі 
мәселе к#теріп, атал�ан 
#німні� еркін саудалануына 
тыйым салуды !сынды. 

уни верситетінің темекі 'німдерін зерт теу 
орталығының ғалымы Томас Айс сенберг 
пен Флорида Халықаралық уни версите-
тінің эпидемиология кафед ра сының 
профессоры Васим Мазиактың айтуын-
ша, аталған ауруға электронды сига реттегі 
аэрозольдің майлы ком по ненттерінің, 
ацетат пен тетрагидрока н на би нолдың 
'кпе тіндерінің жасушаларында қордала-
нуы себеп болады. Оның бел гілеріне 
ж'тел, кеуденің қысуы, ауыр ты ныс алу, 
жүрек айнуы, құсу, диарея жә не түрлі 
респираторлық, конс ти ту цио налдық, 
гастроэнтерологиялық бұзылу жа тады. 

ДДҰ мәліметтері бойынша, вейпті 
пайдаланатындар, тіпті оны жай тартып 
к'р ген болса да, нәтижесінде, кәдімгі те-
ме кіні екі есе артық шегеді. Вейп шегу 
'к пе жасушаларына теріс әсер етеді, жас-
тар арасында тыныс алу жолдары ауру-
ларының жиілеуіне әкеледі және пара-
донтозбен ауыру қаупін арттырады.

Сонымен қатар Қазақстанда тыныс 
алу мүшелері ауруларынан болатын 'лім-
жітім қан айналымы жүйесі ауруларынан 
кейін екінші орында тұр. Денсаулық сақ-
тау министрлігінің 'кілі атап 'ткендей, 
бү гінде 300 мыңға жуық қазақстандық 
ты ныс алу жолдары ауруларымен есеп ке 
алынған.

«Электронды темекі немесе вейп, 
элек тронды тасымалдағыш түрінде, мун-
дштук, батарея және қыздырушы б'л-
шек тен, арнайы толтырғыш сұйық тық-
тан тұ ра тын атомайзерден құралған. 
Сұйық тық хош иістендіргіш қосынды-
лардан және никотиннен тұрады, жеке 
түрде кан набиноид құрамына кіретін, 
тетра гид ро каннабинолдан жасалған. Бұл 
қондыр ғылар глицерин және пропилен-
гликоль негізіндегі сұйықтықты қызды-
рады, со дан темекінің түтіні емес бу 
пайда болады. Бұл заттар 'кпенің ішіне 
тұнып тұрып, фиброзға әкеледі. Оны 
неғұрлым к'п тартса, соғұрлым ол тыныс 
алу жолына кері әсерін тигізеді. Басқаша 
айтқанда, «'к пе дағы» туындайды», – 
дейді маман дар. 

Сонымен қатар мамандардың ай-
туынша, электронды темекі қара-

пайым темекіден анағұрлым зиян әрі 
қауіпті, себебі мұнда никотин буланып, 
ауыз қуысының шырышты қабатын күй-
діреді, бұл онкологиялық ауруларға әке-
леді, тыныс алу жүйесін зақымдайды, бас 
миы тамырларының атеросклерозына 
апа ра ды, себебі, оны тартқан кезде нико-
тин қанға 'те жылдам енеді. Содан барып, 
бүй рек безімен адреналин шығып, арте-
риалдық қан қысымы жоғарылап, жүрек 
ырғағы қысқарады. Бұл жүрекке қатты 
жүк теме түсіріп, соның салдарынан жү-

Мұн дай 'сім елдегі бірде-бір нарықта жоқ. 
Мы салы, 2020 жылы елге 21 608 дана эле-
к  трон ды темекі  импортталыпты. 
2022 жылы бұл импорт 6,3 миллион болған.

Сонымен қатар қазір вейп және хош 
иісті сұйықтықтар нарығы заң   -

наманың кемшіліктері мен веп-ин дуст-
рияның маркетингтік стра тегиясына 
бай  ланысты реттелмей келеді. 2022 жыл-
дың қазан айына дейін вейптер Сыртқы 
экономикалық қызмет тауар номенк ла-
турасы (СЭҚ ТН) 8543 «Осы топтың басқа 
же рінде аталмаған немесе енгізілмеген 
жеке функциялары бар электр маши на-
лары мен аппаратуралар» коды бойынша 
акциздік баж т'лемей әкелінді. Осы код 
бойынша 2020-2022 жылдары аралығын-
да елімізге 3 млн-ға жуық вейп импорт-
талған. Мәселен, 22 мамырда ҰҚК 
шекара шы ла ры Қытаймен шекарадағы 
«Достық» Б6П-те Мемлекеттік кірістер 
депар та мен тінің қызметкерлерімен бір-
лесіп, ілес пе құжаттарсыз электронды 
темекінің ірі партиясын кіргізуге ты-
рысқан Қазақ стан ның үш азаматын 
ұстағаны белгілі болды. Тәркіленген 
тауар дың алдын ала құ ны – 2,4 млрд тең-
ге. Ұсталғандар мен жүк к'лігі әрі қарай-
ғы тексеру үшін ҚМ Эко номикалық 
тергеу департаментінің ау мақтық б'лім-
шесіне берілді. Мұндай жағ дайлар аз емес.

ТҮЙІН:

Шынында, вейптер мен никотинді 
тұтынудың электронды жүйелері барлық 

дерлік сауда, ойын-сауық орталығында 
әрі к9рнекті жерде сатылады. Оған жеке 

дүңгіршектер, тұғырлар арналған. 
Мысалы, заң бойынша темекі атаулы 

жабық перденің астында жасырулы 
саудалануға тиіс, яғни клиент арнайы 
сұраса ғана сатушы соны ашып, алып 

беруі шарт. Олар бұл талапты
сақтамайды. ДДҰ мәліметтері 

бойынша, 33 ел вейптерді сатуға тыйым 
салған. Олардың ішінде Дания, Норвегия, 

Уругвай, Аргентина, Панама, Бразилия, 
Мексика, Канада, Тайланд, Үндістан, 

Гонконг, Сингапур, Малайзия, Филип-
пин, Ливан, Катар, Оман, Иордания 

сынды мемлекеттер бар. Ал 79 ел бұл 
9німдерді қоғамдық орындарда пайдала-

нуға, оларды жарнамалауға, насихаттауға 
және демеушілікке тыйым салған. Енді 
біздің елімізде де осындай шара қабыл-

данса, ұлт денсаулығына қатысты 
маңызды шешім болмақ. Ұлт болашағын 

ойласақ, ұрпақ денсаулығын да естен 
шығармаған ж9н.

Наурызбек САРША

2 000-нан астам хи мия лық қоспа түрі 
бар. Дегенмен олардың басым к'пшілі-
гі анық талмаған. Химиктер вейптердің 
ішінен қауіп ті алты химиялық қоспаны 
тапқан, оның ішінде бұрын-соңды элек-
тронды те мекіде кездеспеген үш хими-
ялық затты анықтаған. Хош иістер де 
'те зиянды. Мы салы, циннамальдегид, 
2,5-диме тил пи разин (шоколад хош иісі) 
және 2,3-пентандион тыныс алу жолда-
рының қа бынуына және иммунологи-
ялық реак циялардың 'згеруіне ықпал 
етеді. Диа цетил «попкорн 'кпесі» деп 
аталатын сыртқатты туды ратын қос-
па», – дейді ол. Со ны мен қатар мәжіліс-
мен вейп қыздырыл ған кезде 2  мыңнан 
астам химиялық зат тың қоспасы қауіпті 
салдарға әке летінін жеткізді. 

«Вейптер никотинге тәуелділікті арт-
тырады, 'йткені бірреттік вейпте те мекіге 
қарағанда он есе к'п никотин бар және 
тәуелділіктің даму жылдамдығы никотин 
концентрациясына тура пропорционал. 
Жас'спірімнің темекі шегуші болу қаупі 
бо лашақта 2-4 есе артады», – дейді Гүл-
дара Нұрымова.

ның келтірген де ректеріне сай, елімізде 
ересек тұр ғын дардың 21%-ы темекі тар-
тады, балалардың 20%-ы артық дене 
салмағынан, ал 6%-ы семіздіктен зардап 
шегеді. 11-15 жастағы жас'спірімдердің 
вейптерді тұрақты түрде шегуі – 10%-ды, 
энергетикалық, тәтті су   сындарды ішуі – 
17,5%-ды құрайды.

Министр атағандай, темекіні тұ тыну-
ды азайту үшін 2023 жылғы 1 қаңтардан 
бас тап темекі 'німдеріне акциздің став-
ка лары к'терілген. 

«Тұтынудың электронды жүйелерінің 
(вейп тер), олар үшін хош иістендіргіштер 
мен сұйықтықтардың айналымына толық 
тыйым салуды енгізу бойынша Мәжілісте 
заңға 'згерістер қарастырылды. 21 жасқа 
дейін гі адамдарға энергетикалық сусын-
дар ды сатуға тыйым салуды енгізу ж'нін-
де гі норманы талқылау рәсімі жүргізіліп 
ж а тыр», – деді ол.

Сонымен қатар Оқу-ағарту вице-ми-
нистрі Еділ Оспан да нашақор лық, ойын 
құ марлық, буллинг және ки бер буллинг-
пен қатар вейпинг те үлкен проб лемаға 
ай налғанын айтқан болатын. 
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ӨЗЕКТІ

Агрессия	а толы �о	амда 
�ауіп-�атерді алдын ала бол-
жау �иын. Оны� �стіне, �азір-
гідей наным-сенімі әрт�рлі 
адам дар арасында �згелерге 
к��іл толмау, т�ймедейді т�йе-
дей етіп к�ру �алыпты д�ниеге 
айналып барады. Сонды�тан 
әлемні� кез келген б"рышында 
к�н сайын �а�ты	ыс болып, сәт 
сайын террористерді� шабуы-
лы на "шыра	ан адамдар ту-
ралы естиміз. Е� с"мды	ы, 
арам пи	ылда	ы адамдар 
стра тегиялы� ма�ызды 	има-
рат тар	а 	ана емес, адам ая	ы 
к�п ж�ретін �о	амды� орындар 
мен әлеуметтік нысандар	а да 
жиі шабуыл жасап жатыр. 

Мұхиттың арғы бетіндегі тер-
рор лық қақтығыстарды айтпағанда, 
осы күні әйеліне кегі кеткен бұрын-
ғы күйеуі тапа тал түсте жұмыс ор-
нындағы адамды жазым еткенін 
к�ріп жүрміз. Ал осындай агрессивті 
адамдарға тойтарыс беруге тиіс 
әлеуметтік нысандағы қауіпсіздік 
қызметінің әлеуеті қалай? 

Жекеменшік білім беру меке-
мелері мен банктердің дені физи-
калық дайындығы мығым адамдар 
күзетіп тұратынын байқайсың. 
Дұрыс қой, білім алушылардың 
қам қоршылары т�леген ақшаға 
ұйым ның да балаларға білім беру-
мен бірге, белгілі бір деңгейде қауіп-
сіздігі үшін бас қатыруға тиіс. 
Сондай-ақ қыруар қаржы айналымы 
жүретін банк жүйесінде де қауіп-
қатерге маңызды к�ңіл б�лінеді. 
Бұл елдегі басқа да әлеуметтік ны-
сан дарда қызмет ететіндердің қауіп-
сіздігіне к�з жұма қарау дегенді 
біл дірмесе керек. Себебі әлгінде 
айт  қандай, осы күні білім ошақ-
тарына жасалатын шабуыл к�бейді. 
Айталық, 2004 жылы Солтүстік 
Осетияның Беслан қаласындағы 
мектепте болған террористік ша-
буылда содырлар екі күн бойы 
1 200-ден аса адамды кепілге алды. 
2017 жылы Қытайдың шығыс ай-
мағында орналасқан Цзянсу про-
винциясындағы балабақшалардың 
бірінде үлкен жарылыс болды. Ал 
2021 жылы Қазан қаласында мек-
тепте атыс болып, кемінде 9 адам 
қаза тапқаны туралы айтылады. 
Кейбір дерекк�зге сүйенсек, 11 
немесе 13 адам мерт болған. Одан 
б� лек, оннан астам оқушы ауруха-
наға ауыр халде түсіп, 30 адам зардап 
шеккен. Ал биыл Қытайда ер адам 
балабақшада бірнеше адамды 
пышақтап кетті. Салдарынан алты 
адам қаза тапты. Бірақ әлемді 
дүрліктірген дүрбелеңнен кейін біз-
дің Үкімет те мәселенің алдын ал-
мақ үшін кеңес құрып, қауіпсіздікке 
к�ңіл б�ліну керек екенін айтып 
тар қасатыны бар. Одан кейін әдет-

тегідей тіршілік �зінің ырғағымен 
жалғаса береді. Оның мысалы, сол 
кеңестерден кейін де баяғы жартас 
– бір жартас. Бүгінде елдегі білім 
беру мекемелері мен медициналық 
ұйым секілді әлеуметтік нысандар-
дағы күзетшілердің дені – зейнет 
жасындағы адамдар. Еңбекке 
қабілетті болса жұмыс істеп, ары 
қарай тер т�гуіне қарсылық жоқ. 
Тек балалардың қауіпсіздігі үшін 
жауапкершілік алған адамдардың 
дене дайындығы алдыңғы кезекте 
ойландыру керек. Ал біздегі жағ-
дайға қарасақ, күзетші ғимараттағы 
адамдардың бас амандығы емес, 
мекеменің мүлкіне қырағылық жа-
сап, арасында телефоннан те ле-
сериал к�ріп уақыт �ткізетін жұ-
мыскер секілді.

Қайбір жылы Ұлттық экономика 
министрлігі күзетшілер қоғам-
дастығының жете қорғалу қажеттігі 
туралы мәселе к�терген. Олардың 
айтып отырған уәжі мынау: «Кә-
сіпкерлік туралы» кодексте «күзет 
қызметін жүзеге асыратын дара 
кәсіпкерлер мен заңды тұлғаларды 
шағын кәсіпкерлік, оның ішінде 
микрокәсіпкерлік субъектілері деп 
тануға болмайды» деп к�рсетілген. 
Сондықтан орта кәсіпкерлік 
субъек  тілері секілді салық т�леуге 
мін деттелген. Оның қасында мил-
лиардтаған ақша айналымы жүретін 
BI-Holding компаниясының �зі 
шағын кәсіпкерлік мәртебесіне ие. 
Ал негізінде орта кәсіпкерлік су-
бъек тілеріне 101-ден 250-ге дейінгі 

жұмыскері бар немесе жылдық 
орташа табысы 300 мың АЕК-тен 
асатын компаниялар жатады екен. 
Сол үшін Ұлттық экономика ми-
нистрлігі күзет ұйымдарының 
мәртебесін барынша дәл әрі әділ 
анықтау үшін олардың нақты 
жұмысшыларының саны мен нақты 
орташа жылдық табысын ескеру 
қажет деген ұсыныс тастаған бо-
латын. Қазір мектептер, жоғары оқу 
орындары және басқа білім беру 
мекемелері – осындай күзет агент-
тіктерінің клиенттері. Ал шағын 
күзет ұйымдарына салықтардың, 
әкімшілік айыппұлдардың және 
бюджетке т�ленетін басқа да мін-
детті т�лемдердің қолданыстағы 
м�л шері ауыртпалық түсіреді екен. 
Салдарынан күзет агенттіктерінің 
�з қызметін дамытуға, қызметкер-
лердің жалақысын үнемі к�теруге 
мүмкіндігі жоқ. Содан да қымбат-
шылықта күзет қызметіне табысына 
емес, уақытын �ткізуге қолайлы 
жер іздейтін қарт адамдар баратыны 
түсінікті. 

БАЛА ҚАУІПСІЗДІГІ 
БЮДЖЕТКЕ ҚАРАП ТҰР

Ішкі істер министрлігі Күзет 
қызметін бақылау департаменті 
басқармасы бастығының орын-
басары Серік Құспанов «Қоғам 
қарқынды дамыған сайын күзет 
қызметтері бойынша заңнаманы 
жетілдіру қажеттілігі артып келеді» 
деген болатын. С�зінің жаны бар. 
Қоғам �кілдерінің де ортақ ойы осы. 

Мектептегі қауіпсіздікті күзет фир-
малары қамтамасыз етуі бұрыннан 
айтылып келеді. 2000 жылы қабыл-
данған «Күзет қызметі туралы» 
заңға сүйенсек, күзет қызметі ли-
цензияланатын түрге жатқызылды. 
Оларға лицензияны мемлекет 
атынан Ішкі істер министрлігі бе-
реді. Ал күзет қызметтерін к�рсетуге 
арналған шарттар жергілікті бюд-
жеттен б�лінген қаржы шеңберінде 
мемлекеттік сатып алу туралы заң-
намаға сәйкес дербес, тікелей білім 
беру ұйымдары мен жеке күзет 
ұйымы арасында жасалады. Бұл 
рет те мектеп әкімшілігі қауіпсіздікті 
қамтамасыз ету шараларын жер-
гілікті қаржыландыру есебінен жү-
зеге асырады деген с�з. Мәселен, 
стратегиялық маңызды нысандарды 
күзетуге міндет алған лицензия-
ланған күзет ұйымдары күзетші-
лерінің әлеуметтік нысандардың 
қауіпсіздігін қорғайтындардан 
айыр машылығы – атыс қаруы мен 
арнайы құралдарды пайдалануға 
құқылы. Сондай-ақ олар алдын ала 
мамандандырылған оқу орталық-
тарында атыс, құқықтық, физика-
лық дайындық және басқа пәндер 
бойынша емтихандар тапсырып, 
тәжірибесін арттырады. Ал әлеумет-
тік нысандарды күзететін вахтерлер 
мен күзетшілер мұндай дайындық-
тан �тетіні белгісіз. Eйткені к�бі 
жоғарыда айтқандай, физикалық 
тұрғыда әлеуеті аз. 

Қазір елімізде 3 298 мектеп пен 
4 214 балабақшада лицензияланған 

күзет қызметі жоқ. Жыл басындағы 
мәлімет бойынша тиісті лицензиясы 
бар күзет ұйымдары тек 3 404 мектеп 
пен 1 371 балабақшаны күзетеді. 
Оның ішінде дабыл жүйесі арқылы 
жедел әрекет ететін мобильді топтар 
жұмыс істейтін 2 050-ге жуық мек-
теп пен 790 балабақша бар. Сонда 
қалған объектілердегі қауіпсіздікті 
бір Құдайға тапсырып отырмыз ба? 
Себебі лицензияланған күзетті 
сатып алу үшін жергілікті бюджеттің 
жағдайына қарау керек. Сол себепті 
мемлекеттік сатып алуға аз қаржыға 
�тінім берген күзет компаниясын 
таңдау әлдеқайда оң шешім болады. 

ҚОЛДАНЫСТАҒЫ 
ЗАҢНЫҢ КЕМШІЛІГІ К�П

Мәжіліс депутаты Құдайберген 
Бексұлтановтың с�зінше, күзет 
агенттіктерінің жұмысын ұйым-
дастыруға қойылатын бірыңғай 
талаптарды әзірлеу қажет. «Үкімет 
қарауында жатқан «Қазақстан 
Республикасының кейбір заңнама-
лық актілеріне білім беру және 
тәлімгерлік мәселелері бойынша 
�згерістер мен толықтырулар енгізу 
туралы» заң жобасында бұл мәселені 
ерекше ескеріп отырмыз. Сондай-
ақ «Мәдениет және білім туралы» 
заңға да �згерістер мен толықтыру-
лар енгізу маңызды. Құжатта әлеу-
меттік нысандарды бақылауға 
қабілеті мен лицензиясы бар күзет 
қызметінің міндеті нақтылануға 
тиіс. Бүгінгідей заман қауіпті бола 
түскен сайын әлеуметтік нысандар-
дағы күзет қызметінің әлеуетін арт-
тыруға к�п к�ңіл б�лінгені дұрыс. 
Сондықтан күзетшілерді жұмыспен 
қамтып отырған ұйымдардың 
жауапкершілігі нақты белгіленген 
ж�н. Eйткені ертеңгі күні олардың 
денсаулығына зақым келсе кім 
жауап береді? Күзетшілер мен 
вахтерлер балаларды қорғауға қа-
білеттігін дәлелдейтін арнайы 
дайын дықтан �туі де заңда к�р-
сетілуге тиіс», – дейді ол. 

«Aqniet қазақстандық денсаулық 
сақтау қызметкерлерінің салалық 
кәсіптік одағы» қоғамдық бірлес-
тігінің т�рағасы Бақытжан Тәжібаев 
медициналық ұйымдардағы күзет 
қызметі науқас пен дәрігердің 
қауіп сіздігін емес, мекеменің мате-
риалдық базасына бақылау жасай-
тынын айтады. Оның айтуынша, 
медициналық ұйымдарда рецидивті 
пациенттер келетін болса күзет 
қызметі белгілі бір ережеге сай 
агрессивті науқасқа тоқтау жасау 
керек. Алайда күш қолданып тоқ-
татуға мүмкіндігі жоқ. Себебі ер-
теңгі күні ол үшін жауапкершілік 
қарастырылуы мүмкін. Ал олардың 
негізгі міндеті – ғимаратты қорғау. 
Яғни, мүлікті қирату, сындыру, 
ұрлау деген ұсақ құқықбұзушы-
лықтардың алдын алу. Сондықтан 

медицина қызметкерлерін қорғауға 
қатысты міндеттері нақты к�рсе тіл-
меген. «Күзет қызметі мемлекеттік 
сатып алу рәсіміне қатысады. Сол 
кезде лицензиясы бар күзет ұйым-
дарының қайсысы т�менгі ақшаны 
ұсынса, сол компания жеңіп шыға-
ды. Сол жеңіп шыққан компания-
лардағы қызметкерлердің к�бі 
спортпен айналысатын физикалық 
дайындығы аз зейнет жасындағы 
адамдар. Eйткені оларға т�ленетін 
жалақы аз. Күзет қызметін ұйым-
дастыру бойынша заңдардағы 
ақаулардың бар екенін ашық айту 
керек», – дейді Бақытжан Арынұлы.

М ә ж і л і с  д е п у т а т ы  Р и н а т 
Зайытов «күзет қызметіндегі кем-
шілікті жауапты адамның жоқтығы-
нан іздеу қажет» деп отыр. «Қойшы 
к�п болса, қой арам �ледінің» керін 
келтірген қазіргідей жағдайда 
қауіпсіздік қызметінің біліктілігіне 
біржақты баға беру де қиынға 
соғады. Оның айтуынша, күзет қыз-
меті тікелей мекеменің басшысына 
бағынатын болса, қауіпсіздік қыз-
меті жан-жақты жұмыс істейтін еді. 
Қазіргі жағдайға қарасақ, бір 
театрда бір нәрсе жоғалса, оған 
қауіпсіздік қызметі немесе сол 
жердің басшылығы жауапты ма, 
нақтыланбаған. «Қауіпсіздік қыз-
меті тәуелсіз деп те айта алмайсың. 
Алайда мекеменің басшылығы 
б�лек, күзетшінің тікелей бастығы 
басқа жақта болған соң жұмыстың 
қолайсыздығы туады. Сол үшін 
қауіпсіздікке жауап беруге міндет 
алған күзет қызметіне бақылауды 
мекеме басшылығы жүргізуі керек. 
Бұл ертеңгі күні қауіпсіздікке бір 
ғана адамды жауапты қыла алады. 
Тиісінше, ол �зіне ыңғайлы қыз-
меткер қабылдайды. Қауіпсіздік 
к�рсетуге қауқарлы адамды іздейді. 
Сондықтан «Мемлекеттік сатып 
алу» заңына �згеріс енгізу керек. 
Дегенмен зейнеткердің барлығы 
жұмысқа жарамсыз деуге келмейді. 
Мысалы, күштік құрылымдардың 
қызметкерлері зейнетке ерте шы-
ғады. Олардың физикалық әлеуетін 
пайдалануға болады», – дейді Ринат 
Зайытов. 

Қорыта келгенде, әлеуметтік 
нысандардағы қауіпсіздік мәселесі 
қолданыстағы заңдардың қате қа-
б ы л д а н у ы н д а  б о л ы п  т ұ р ғ а н 
секілді. Адам �мірі маңызды меке-
мелердегі қауіпсіздікке келгенде 
соңғы тиын ды санап қалатын 
жергілікті бюд жеттің ережесі де 
елеп-екше ленсе, әлеуметтік ны-
сандардағы күзеттің әлеуеті артар 
ма еді. Бұл болмаса, дамыған ел-
дердегідей күзет ұйы мының ли-
цен  зиясын жыл сайын қайта 
рәсімдеп, біліктілігін растап отыру 
міндеттелгені ж�н. 

Жадыра МҮСІЛІМ

%аза�станны� демогра-
фиясы – б"л елді� әлеуметтік 
және экономикалы� дамуын-
да ма�ызды р�л ат�аратын 
к�рделі және к�п �ырлы сала. 
А	ымда	ы демографиялы� 
ахуалды және оны� �рдістерін 
т�сіну бізге әлеуметтік ма�ы-
зы жо	ары салаларда	ы тиім-
ді стратегиялар әзірлеуге 
м�мкіндік береді. 

Ұлттық статистика бюросының 
мәліметінше, Қазақстан халқының 
ресми саны 2023 жылдың 1 қыр-
күйегінде 19 млн 944 мың 726 адам-
ға жеткен. Халық санының 20 
мил лионға жуықтағаны білім, 
еңбек нарығы және денсаулық 
сақтау секілді салаларға салмақ 
түсіретіні анық. 

Жақында Венгрияда �ткен 
«Отбасы: қауіпсіздік кілті» атты V 
Будапешт демографиялық сам-
митінде Мәдениет және ақпарат 
министрі Аида Балаева Қазақстан-
ның бірқатар демографиялық 
ерекшеліктеріне тоқталып �ткен 
болатын. «Қазақстан – жас ел, 
қазақстандықтардың орташа жасы 
– 32 жас. Халық құрылымында 
Жастар шамамен 30%-ға жуық. 
Демографтар тәуекелдер туралы 
жиі с�з қозғайды. Бірақ біз жас-
тардың энергиясын мемлекеттің 
даму мүмкіндігіне айналдыру үшін 
жұмыс істейміз», – деді министр. 
Сондай-ақ, қазақстандық сая-
саткер Қазақстанның отбасылық-
демографиялық саясатын қалы п-
тастырудың институционалдық 
негіздерін дамыту, оның ішінде 
реформалар мен әлеуметтік қолдау 
жүйесі, отбасының цифрлы карта-
сын енгізу және елде іске асыры-
лып жатқан бірқатар арнайы бағ-
дарлама туралы егжей-тегжейлі 
айтып берді.

Еңбек ресурстарын дамыту 
орталығының болжамына сәйкес 
Қазақстан халқы 2050 жылға қарай 
8,2 млн адамға �сіп, 27,8 млн адам-
ға жетуі мүмкін.

Ал сегіз �ңірдің халық саны 869 
мың адамға қысқармақ. Олардың 
қатарына Абай (92 мыңға), Ақмола 
(80 мыңға), Қарағанды (99 мыңға), 

Қостанай (181 мыңға), Павлодар 
(100 мыңға), Солтүстік Қазақстан 
(182 мыңға), Ұлытау (15 мыңға), 
Шығыс Қазақстан (120 мыңға) 
облыстары бар. Басқа да �ңір-
лердегі халық саны 9 млн адамға 
�спек, оның ішінде Астана, Ал-
маты және Шымкент қалаларында 
4,2 млн адамға ұлғаяды. Олардың 
қатарында Ақт�бе (326 мың), 
Алматы (800 мың), Атырау (350 
мың), Батыс Қазақстан (112 мың), 
Жамбыл (657 мың), Жетісу (512 
мың), Қызылорда (328 мың), 
Маңғыстау (723 мың) және Түр-
кістан (994 мың адамға) облыстары 
да бар.

Урбанизация деңгейі 2022 
жылғы 62 пайызбен салыстырғанда 
2050 жылға қарай 67 пайызға жетуі 
мүмкін. Қала халқының саны 6,6 
млн адамға немесе 55 пайызға 
�седі деп күтілуде, ал ауылдық 
жер лерде �сім 1,5 млн адамды 
немесе 21% құрайды.

Алдағы жылдары туу к�р-
сеткіші жылына 390 мың адамға 
жетсе, 2028 жылға қарай 400 мың 
жаңа туған нәресте тіркелуі 
мүмкін. Ал 2036-2037 жылдарға 
қарай олардың саны 500 мың 
адамнан асып түседі. Қазақстанда 
жылдық туу к�р сеткіші 2050 жылға 
қарай 600 мың адамға жуықтайды. 
2022-2050 жыл дары 13,6-дан 16,3 
млн-ға дейін, оның 64% қалалық 
жер лерде, 36% ауылдық жерлерде 
туады деген болжам бар.

Орталық мамандары мектеп 
жасындағы халық саны (6-18 жас) 
2027 жылға қарай 5 млн-ға дейін 
артатынын жеткізді. 2050 жылға 
қарай бұл к�рсеткіш 6,5 млн-ға 
жетпек. Мегаполистердегі халық 
саны, оның ішінде Астана қала-
сында – 251 мың, Шымкент 
қаласында – 250 мың, Алматы 
қаласында 178 мыңға артады. Сон-

дай-ақ Түркістан облысында мек-
теп жасындағы халық санының 
342 мыңға, Жамбыл облысында 
– 212 мыңға, Алматы облысында 
– 211 мыңға, Маңғыстауда 190 
мың адамға артады.

Дегенмен, қазіргі жастардың 
ең ересек және экономикалық 
бел сенді б�лігі дүниеге келген 1990 
жылдардың аяғындағы теріс де-
мографиялық к�рсеткіш әсерінен 
2024 жылға қарай жастар жұмыс 
күшінің саны 1,8-ден 1,7 млн 
адамға дейін азаяды. Керісінше, 
2030 жылға қарай оның саны 2,2 
млн адамға дейін, ал 2035 жылға 
қарай 2,7 млн адамға дейін �седі. 
Осылайша, алдағы 13 жылда 
1 миллионға жуық жұмыс орнына 
қажеттілік туындамақ.

Еңбекке қабілетті жастан асқан 
халық саны 2030 жылға қарай 25%-
ға, ал 2050 жылға қарай 1,7 есе 
�седі. Еңбекке қабілетті жасқа 

дейінгі халық саны 2030 жылға 
қарай небәрі 2%-ға, еңбекке 
қабілетті жастағы - 11%-ға �седі, 
бұл ретте 2050 жылға қарай �сім 
тиісінше 41% және 36% құрайды. 
Осылайша, егде жастағы халықтың 
саны басқа санаттармен салыс-
тырғанда жылдам �спек. 2034 
жылға қарай Қазақстандағы 
жұмыс күшінің саны 10 млн адамға 
жетеді. Сарапшылар 2000-шы 
жылдардағы «бэби бум» кезеңінде 
туылған ұрпақтың еңбек нарығына 
келуіне байланысты 2030 жылдан 
бастап жыл сайынғы жұмыс кү-
шінің �су қарқыны жылдамдайды 
деген пікірде. 2050 жылға қарай 
жұмыс күшінің саны демография-
лық к�рсеткіштердің динами-
касына байланысты 11-12,5 млн 
адамға жетуі мүмкін, бұл 2022 
жылмен салыстырғанда 18-34% 
�сімге сәйкес келеді. Бірқатар 
�ңірде (негізінен солтүстік, ор-

талық және шығыс) жұмыс 
күшінің саны 25-тен 45%-ға дейін 
қысқаруы мүмкін, ал Астана және 
Шымкент қалаларында ол екі 
есеге к�бейеді.

Осы орайда Үкімет 2035 жылы 
Астанада 2,5 миллион адам �мір 
сүретінін есепке ала отырып, 
инфрақұрылымды реттеуді қолға 
алды. Сонымен бірге 2000 жыл-
дың басында қабылданған бас 
жоспар қайта қаралып, мек теп-
тері, бала бақшалар, басқа да әлеу-
меттік нысандар, тұрғын үйлер 
мен ин женерлік инфра құрылым 
жоспары жаңарады. Бұған дейін 
елордадағы халық саны 2030 
жылға қарай 1 миллион 200 мың 
адам болады деп жос парланса, 
мегаполистегі халық саны бұл 
к�рсеткіштен 2020 жылдың �зінде 
асып түскен.

Бүгінде тек «жайлы мектеп» 
ұлттық жобасы бойынша 24 мек-

тептің құрылысы жоспар ланып, 
алдағы уақытта ірі габаритті 
мектептер салынбақ. Еуразиялық 
ғылыми-зерттеу институтының 
мәліметтеріне сүйенсек, халық 
санының азаюы Қазақстандағы 
экономиканың �су қарқынының 
айтарлықтай т�мендеуіне ықпал 
еткенін к�реміз. Мәселен, Қа-
зақстан тәуелсіздік алған сәттен 
бас тап халық санында түбегейлі 
�з герістерге ұшырады. 1993 жыл-
дан бастап саяси және эконо-
микалық күйзелістерден кейін 
жаппай эмиграция басталды. 1992-
2002 жылдар аралығында Қа-
зақстан халқы 16,5 миллионнан 
14,9 миллионға дейін қысқарғанын 
к�реміз. Қала халқы 1992 жылғы 
9,4 миллионнан 2000 жылы 8,4 
миллионға дейін азайып, ал ауыл 
халқы 1994 жылғы 7,2 миллионнан 
2003 жылы 6,4 миллионға дейін 
т�мендеген. Тек 2012 жылы ғана 
Қазақстан халқы бастапқы кезең-
нің к�рсеткішінен асып түсіп,16,7 
млн адамға жетті. Салыстырар 
болсақ, тәуелсіздіктің алғашқы он 
жылдығында Қазақстан эконо-
микалық �сімі де теріс к�рсеткіш-
пен сипатталады. Дүниежүзілік 
банктің мәліметінше, 1991 жылы 
�су қарқыны –11%, ал 1994 жылы 
ең т�менгі к�рсеткіш 12,6%-ға 
жетті.

Қазір Қазақстан демогра-
фиялық жағдайға байланысты 
сын-қатерлер мен міндеттердің 
алдында тұр. Мемлекет тұрақты 
дамуды, әлеуметтік тұрақ ты-
лықты және экономикалық �суді 
қам тамасыз ету үшін демогра-
фиялық процестерді басқаруға 
тырысады. Бұған отбасын жос-
парлау бағдар ламалары, аналар 
мен балаларды қолдау, білім беру 
мен денсаулық сақтау салаларына 
инвестициялар кіреді. Дегенмен 
сарапшылар бұл саланы бас-
қаратын арнаулы ведомствоның 
жоғын алға тартуда. Бүгінгі зерт-
теулер тек статисти камен шек-
теліп отыр. Мұның салдарын біз 
экономиканың �зге де салалары-
нан к�ретініміз анық. 

Кәмила ЕРКІН

АҚША АЗ ҰСЫНҒАННЫҢ АЙЫ АҚША АЗ ҰСЫНҒАННЫҢ АЙЫ 
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Сайлау 
Пернебаев – 
�аза� фотожур на-
лис тикасыны� 
негізін 
�алаушыларды� 
бірі. «А� пен �ара» 
фото тілшіні� 
��мыр бойы 
т!сірген 
суреттеріні� 
негізінде 
жинал�ан. 
Оны� #зінде б�л 
жина��а 
60 жыл б�рын 
т!сірілген 
фотолар �ана 
енген. 

АҚАҚ
»

»»
ҚАРАҚАРА

қаға к�шіру жайын ұлы Ерболдың �зі 
қол ға алатын еді. «Ақ пен қара» кіта-
бын фототілшінің балалары �з қара-
жатына шығарған.

«Осы күнге дейін ешкімнен к�мек 
ал ған жоқпыз. Отбасымызбен �зіміз 
қа ражат шығарып, мың дана шығар-
дық. Бұл жинақ осыдан бес жыл бұ-
рын жарық к�руі керек еді. $йткені 
«Ақ пен қараны» әкеміздің 80 жыл-
ды ғына арнап, дайындаған едік. 
Соңынан пандемия басталып кет ті, 

Гүлзина БЕКТАС

Кітапты жинақтаған фототілші 
Асылхан *бдірайымұлының 

ай туынша, ол кісінің мұрағаты �те 
бай. 

«Алғашқы кітапқа ағамыз түсірген 
суреттердің 25-30 пайызы ғана еніп 
отыр. Екінші еңбегі де сұранып тұр. Ол 
да қазір жинақталып жатыр. Фо то лар 
негатив нұсқасында сақталған. Қа зір 
оларды ұлы Ербол Сайлауұлы циф рлық 
нұсқаға к�шіріп жатыр», – дейді.

40 жыл ғұмырын фотожур налис-
ти каға арнаған тұлғаның жеке мұра-
ға тында қымбат қазына жатыр. Сурет 
те тарих. Егер ол �зіңе қадірлі адам-
дар  дың �мірінен сыр шертсе, тіптен 
құ ны арта түседі. Ондай құнды жә-
дігер Пернебаевтың архивінен к�птеп 
табылары хақ. Кейбірі к�пке танылып 
та кетті. Сол қымбат суреттердің ар-
тын да тұлғалар образын қалыптас-
тыр ған фото тілші тұрғанын кейбіреу-
лер білмеуі де мүмкін. Қазақ елінде 
кен желеу қалып қойған осынау �нер-
дің, саф алтындай қымбат қазынаның 
иесі Сайлау Пернебаев жайында ай-
ты лар әңгіме де, шертілер сыр да к�п.

Ербол Сайлауұлы әкесі әрбір су-
ретіне мұқият қарағанын айтады. 

– 1995 жылы Семейде Абай Құ-
нан байұлының 150 жылдық мерей-
тойы �тті. *кем Семейде жүргенінде 
ол кісінің жұмыс б�лмесін босатып, 
сурет терін сыртқа шығарып тастаған 

да га зет, журнал беттерінде жарияла-
нып тұ рады. Олардың к�бі редакция 
ар хивінде қалып қойған құнды мұра-
лар. *кем 1960 жылдардан бастап 
жұмыс іс теген. Сол 1964 жылдан 
бастап, 2006 жыл ға дейін қолынан 
фотоаппаратын тас тамаған. *кем 
түрлі тарихи оқи ғаларды, әйгілі 
адамдарды, қас-қағым сәт терді қалт 
жібермей, нысанасына ілік тірген. 
Кешегі сурет – бүгінгі та рих. Сурет 
жансыз демесеңіз, онда оқи ға бар. 
Сол сәттегі құбылысты бай қауға бо-
лады. Ол кісі жай ғана фо тоаппаратпен 
жұмыс істеуді ғана меңгерген жоқ. Ол 
оймен, суреткерлік к�з бен қарай 
білген тұлға», – дейді.

«Ақ пен қара» кітабының атауы-
ның �зі философияға толы. $мірдің 
�зі ақ пен қара арпалысынан тұрады. 
Сай лау Пернебаевтың �зі «Ақ пен 

одан қаржы береміз деген кей бір кі-
сі лер уәдесін орындамай кетті. Бес 
жыл кешігіп шықса да, «Ақ пен қа ра-
ның» жарыққа шыққанына қуа нып 
отыр мыз», – дейді Ербол Сай лау ұлы. 

Фототілшінің к�зі тірісінде 
фото шежірелерін жинақтап, 

кі тап шығару ойында болған екен. Ол 
ар  манына жете алған жоқ. 2005 жылы 
ұзақ ауырып, т�сек тартып жатып 
қа ла ды да, фотоальбом шығару ісі 
аяқ тал маған. Одан бері де 18 жылдай 
уа  қыт �тіпті. 

Ербол Сайлауұлы: «Ақ пен қа ра-
ны» әкеміздің кітабы деп есептеуге де 
бо лады. *ке мұрағатында елге белгілі 
тұлғалардың фотолары �те к�п. Бірақ 
бізге ұрпақтары хабарласып, сурет 
сұра ған кезі болған жоқ. Зиялылар-
дың әкем түсірген суреттері анда-сан-

қара суреттің ғұмыры ұзақ болады» 
де ген екен. Фототілшінің есімі атал-
ған тұста ХХ ғасырдың 60-70 жылда-
ры әдебиетке келген тау тұлғалардың 
да �мірі елестейді. Онсыз фототілшіні 
еске алу мүмкін емес. Оның фотоап-
паратына ілінбеген кадр жоқ. *йгілі 
тұлғалардың әрқайсысы бейнеленген 
әдемі таспаларды «Ақ пен қарадан» 
табарыңыз анық.

«Отбасымызда әке жолын қуып, 
фото �нерімен айналысып жүрген 
еш кім жоқ. Амандық болса, немере-
ле рінің арасынан «фототілші бола-
мын» деп шығып жатса, оған қарсы-
лы ғымыз жоқ. Біздің тілек – әке 
мұра сы ұмыт қалмаса дейміз. «Ақ пен 
қа раға» әкемнің архивінің 20-25 
пайы зы ғана енді. *лі �ңделмеген, 
жа рық к�рмеген қаншама сурет бар. 
Ен дігі мақсат – сол құнды қазынаны 
жи нақтап, елге ұсыну», – дейді Ербол 
Сай лауұлы.

«Ақ пен қарада» бұрын-соңды 
жа рияланбаған суреттер �те к�п. Фо-
токітапты ақтарып қараған адам небір 
ғаламатқа жолығары анық. Сон-
дай-ақ жинаққа биыл мерейтойлары 
ата лып �тіп жатқан әдебиеттің тұл ға-
лары ның да суреттері еніпті. Атап 
ай тар болсақ, Кемел Тоқаев, *кім 
Тара зи, Оралхан Б�кейдің еш жерде 
жа рияланбаған суреттері бар. 

Ақын-жазушылардың сәулелі сәт-
тері қаламына �ріліп, ақ қағазға т�-
гілсе, Сайлау Пернебаевтың шебе р лігі 
сон дай қас-қағым сәттерді фото ап-
паратының нысанасына іліктіргені. 
Фототілшіні суреткер емес деп кім 
айта алады? Ол тұтас бір дәуірдің фото 
ше жіресін жасап кетті. Ол тарих ұзақ 
жыл дар бойы қазақ әдебиетінің, қа-
зақ баспас�зінің қымбат қазынасына 
айналары хақ.

екен. Оны неге олай істегенін білмей-
міз, әкем келген соң, бүкіл заттарын 
жи нақтап, біз тұратын үйдің бір б�л-
месіне әкеліп қойды. $зі тірі кезінде 
біраз суреттерін реттеп кеткен. Кейін 
ол істі әпкем жалғастырды. *кемнің 
же ке қорында миллионнан астам су-
рет болған. Қазір оның бәрін реттеп, 
дұрыстап жатырмыз. Бір суретті �ңдеу 
үшін он-он бес минут кетеді. Оның 
бә рі ұзақ уақыт алады. Соны ақырын-
дап, шетінен бастап жатырмыз», – 
дей ді ұлы.

«Ақ пен қарада» жарық к�рген 
су реттердің 90 пайызы бұрын еш жер-
де жарияланбаған. *лі де үш-т�рт 
том дық суреттер жинақталып жатыр. 
Ал томдықтарды реттеу үшін қомақты 
қаржы да қажет. Егер мемлекет тара-
пы нан қаржы б�лінсе, цифрлық нұс-

«Ақ пен қарада» жарық крген су реттердің 
90 пайызы бұрын еш жер де жарияланбаған. �лі де үш-трт 

том дық суреттер жинақталып жатыр. Ал томдықтарды 
реттеу үшін қомақты қаржы да қажет.
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Тарихи та�ырып�а �алам тер-
беп, б�гінгі �рпа��а кешегі �т-
кенімізді айна �атесіз жеткізіп 
ж�рген жазушылар сауса�пен 
санарлы� �ана. Себебі тарихи 
шы�арма жазу �лкен ізденіс пен 
е�бекті �ажет етеді. Біз әдебиет 
айдынына ты�нан т�рен сал�ан 
белгілі жазушы-драматург, #а-
за�станны� е�бек сі�ірген �айрат-
кері, халы�аралы� «Алаш» сыйлы-
�ыны� лауреаты Думан Рама-
занмен с�хбаттасты�. 

– Думан �мірғалиұлы, осы уақытқа 
дейін к�п сынды бүкпесіз айтып, қоғамның 
дамуына оң бағдар нұсқап келесіз. Айтқан 
сыныңыз бен пікіріңізді біреу құптаса, 
екіншісі қарсы шығып жатады. Сонда 
бізде естір құлақ пен есті оқырман азайып 
бара ма? 

– Иә, дұрыс айтасыз. Сынды к�п 
айттым, к�п жаздым. Қоғамдағы 
кемшіліктерді сынадым. Бірақ айттың 
не, айтпадың не, �згерген, түзелген к�п 
ештеңе жоқ. Кейбір керауыздар жана-
шырлықпен, жақсы ниетпен айтқан 
с�зіңді бұрмалап, �ңін айналдырып, 
�зіңе шабуыл жасайды. Ең аяғында �зің 
жаманатты болып қаласың. Содан кейін 
айтуды �зің де қояды екенсің. Қазір к�п 
ештеңе айтпайтын болдым. Бұдан кім 
ұтты? Бәріміз ұтылдық. Абай атам айт-
пақшы, «к�ңіл қалды достан да, дұшпан-
нан да». Елім мен қоғамымды ойласам, 
к�п нәрсе айтқым келеді, ал �зімді 
ойласам, ештеңе айтқым келмейді. 
Соған қарағанда �зімшілмін-ау!

Шындықтан қашсаң да құтыла ал-
майсың. Соны біле тұра тырағайлап 
қа шамыз. Жалған с�йлейміз, �тірік ай-
та  мыз. Отыз жыл �тірікпен ауызжа ласып 
�мір сүріп келдік қой. /тірік екенін біле 
тұра �тірік мақтаймыз. Да мымай жат-
қанымыз да сол. /тірік �мірімізге 
дендей еніп кетті. Бүгін-ертең арыла 
қоюымыз екіталай-ау! 2рине, �кінішті. 

ЖУРНАЛИСТЕРДІҢ 
М�РТЕБЕСІН К1ТЕРУ КЕРЕК
– Еңбек жолыңызды журналистикадан 

бастадыңыз. Бір с�зіңізде: «Білімсіз 
әншілерден сұхбат алғанды қойыңдаршы. 
Оның уақыты енді �тіп кетті» депсіз. 
Жалпы, қазақ журналистикасының 
бүгініне қандай баға бересіз? 

– 2рине, дәстүрлі әншілердің басым 
к�пшілігі білімді, не айтарларын біледі. 
Ал эстрада әншілерінің к�пшілігі 
білімсіз, дарақы, даңғой. Аузына не 
келсе, соны айта салады. К�бінесе іш-
кен-жегенін, кигенін, жүріп-тұрғанын 
ғана айтады. Ауыздарын ашса болды, 
күлкіге қарық қылып, масқара болады 
да жатады. 2рине, білімсіз адам жүріп-
тұрғаны мен ішкен-жегенінен басқа не 
айтады?! Бұл жағынан журналистердің 
де кінәсі бар. Ондай әншілерден сұхбат 
алмаса екен. Ең абзалы, әндерін айтып 
жүре берсе ғой! 2ншілердің жеке �мірі, 
кіммен жүргені, қайда барғаны, кіммен 
к�ңіл қосқаны кімге керек? Не береді? 
Бізде де жас жігіттерді қолғапша ауысты-
ратын, байдан байға тиетін, соны мақтан 
тұтатын, мәртебе к�ретін әншілер шыға 
бастады. Бұл кімге үлгі?! Ұрпақты бұзып 
жатыр. Ар-ұяты жоқ арсыздар к�бейді. 

Жалпы, қазақ журналистері тәуел-
сіздік жылдары ұлттың ұпайын түген-
деуде үлкен күш-жігер танытты. Оны 
ешкім де жоққа шығара алмас. Елдік, 
ұлттық мәселелерді ту етіп к�терді. Яғни, 
ұлтқа қызмет етті. Бұны айтуымыз керек. 
Дегенмен қазіргі қазақ журналис-
тикасына к�ңілім толады десем, тағы да 
�тірік болар еді. 2рине, жақсы жур-
налистер бар. Бәріне бірдей топырақ 
шашуға болмас. Бірақ жалпы алғанда 

ШЫҒАРМАЛАРШЫҒАРМАЛАР

Думан РАМАЗАН, жазушы-драматург:Д

ЕНДІЕНДІ
қазір газет-журналды к�п оқымайтын 
болдық. Дулат Исабеков ағамыз айтпақ-
шы, ашасың да жабасың. Қызықсыз. 
Тартпайды. Оқылмайды. Жақсы, оқы-
лымды, қызықты мақала-материалдар 
сирек шығады. Қанағаттанбайсың. 
Тұшын байсың. Журналистердің де 
к�бісінің �ресі т�мен. Білімсіз, біліксіз, 
нашар журналистер к�бейіп бара 
жатқандай к�рінеді. Сол эстрада 
әншілерінен сұхбат алатын дәреже-
дәргейде ғана. Нені және қалай жазу 
керектігін білмейтін секілді. 2рине, сы-
нау оңай. Бірақ осының себеп-сал дарына 
үңіліп к�рейікші. Журналис тердің айлық 
жалақысы т�мен, шай лықтарына жет-
пейді. Қаламақы жоқ, болса мардымсыз. 
Бұрынғыдай кезекпен баспана берілмей-
ді. Үйсіз-күйсіз жүргендер к�п. Осыдан 
кейін кінә арту да қиын. Журналистердің 
айлығы мен қаламақысын ғана емес, 
мәртебелерін де к�теру керек. Биыл мем-
лекет тарапы нан 65 журналистке баспана 
берілді. Оны әлеуметтік желілерде сынап-
міне гендер де болды. /з басым қатты 
қуан дым. Осы жақсы бастама жыл сайын 
жалғасын тауып, дәстүрге айналса екен. 
Бәлкім, сонда қазақ журналистикасының 
да бағы жанып, жұлдызы жарқырар. 

– 1ткенде депутат Ринат Зайытов: 
«Қазақстанда алаяқтықтың 80 пайызын 
намаз оқитындар жасайды» деп мәлімдеп, 
басы дауға қалды. Сіз бұған қалай қарай-
сыз? Жалпы, дінге к�зқарасыңыз қандай? 

– Діндар емеспін, бірақ �зімді толық-
қанды мұсылман санаймын. Құдайдың 
бар екеніне сенемін, сиынамын. Ринат 
бауырым артығырақ сілтеп жіберген 
сияқты. Періште емес, пенде болған соң 
намаз оқитындардың арасында да 
алаяқтар болуы әбден мүмкін. Бірақ 80 
пайыз емес шығар. Ал жалпы дінге кел-
сек, біз араб емеспіз, қазақпыз. Қандай 
жағдай, қай кезеңде болсын, қазақты-
ғымызды сақтауымыз керек. Ислам 
дінін ата-бабаларымыз секілді �зімізге 
икемдеп, бейімдеп қабылдаған ж�н. 
Ұлттық асыл қасиеттеріміз бен салт-
дәстүрімізді мансұқ қылуға болмайды. 
Діншіл болу үшін жалбыратып сақал 
қою, еркектердің ақ матаға оранып, 
қысқа шалбар киіп, қыз-келіншектердің 
хиджабқа тұмшалануы міндетті емес. 

 
ТАЗА ШЫҒАРМАШЫЛЫҚПЕН 

АЙНАЛЫСЫП КҮН К1РЕ 
АЛМАЙСЫҢ

– Қоғамда ақын-жазушыларға да сын 
к�п айтылады. Бұған не дейсіз? Жалпы, 
сіз үшін «жазушы» деген қандай ұғым? 
Жазушының миссиясы қандай болуы 
керек? 

– Сынға дұрыс қараймын. Білімді, 
білікті, нені жазатынын білетін қалам-
герлер баршылық. Аға буынды айтпай-
ақ қояйын, тіпті �зімізден кейінгі кейбір 
жас ақын-жазушылардың білімі мен 
талантына қайран қаламын. Бұл жағы-
нан ешкім де сынап-міней қоймас. 
2ттең Қазақстанда таза шығармашы-
лықпен айналысып күн к�ре алмайсың. 
Еріксіз бір қызметтің жалынан ұстауға 
тура келеді. 2йтпесе, аштан �ліп, к�штен 
қалып қоюың мүмкін. Егер жазушылық-
пен күн к�руге, отбасыңды асырауға 
бо латын болса, басқа қызмет істеудің 
керегі не? Еңбектің ұлылығы сол емес 
пе?! /з күндерін әрең к�ріп жүрген 
ақын-жазушыларды: «елдің, ұлттың, 
ха лықтың емес, қарақан бастарының 
қа мын к�бірек күйттейді» деп к�п сы-
найды. 2рине, мұны түсінемін. Жазу-
шыларды да, сын айтушыларды да 
түсінемін. Бәлендей кесіп-пішіп ештеңе 
айта алмаймын. Дегенмен �з ойын ашық 
айтатын да қаламгерлер жоқ емес. Бірақ 
шынында да, жеке бас мүддесін ойлай-
тындардың қатары қалың. 2рине, жазу-
шының міндеті – жазу, тек қана шығар-
ма шылықпен айналысу деп түсінетіндер 
де бар. Негізі, солайы солай ғой! Бірақ 
қазақ жазушысы ең алдымен елдің 
жайын, ұлттың қамын ойлауы керек. 
Егер халық, оқырман болмаса, қаламгер 
кімге керек? Ел алдындағы жауапкер-

шілікті де естен шығармаған ж�н. Себебі 
қазақ үшін «Боламыз ба, бордай тозамыз 
ба?» деген сауал әлі мән-маңызын 
жойған жоқ, �зектілігін жоғалтқан жоқ. 

Жазушы миссиясын әркім әртүрлі 
түсінер, пайымдар. /мірде қатып қалған 
ештеңе жоқ, болмауы да керек. Меніңше, 
ең бастысы халықтың рухани қажетін 
�теу, санасын сілкілеу, жан дүниесін 
байы ту, ойын тербеу, сезімін қозғау, ләз-
затқа б�леу, ойландыру. Қазақ жазушысы 
ұлтқа қызмет етуге тиіс. Ана тілін келесі 
ұрпаққа саф күйінде жеткізу де басты 
міндет. Аға буын қаламгерлер осы мис-
сияны �те жақсы атқарып шықты. 
Қазақстан толықтай қазақ тілінде с�йлеп, 
т�рт құбыламыз түгенделген кезде жазу-
шының мойнындағы бұл жүк �зінен-�зі 
ауып қалады. «/нер – �нер үшін» қағи-
дасы алға озады. Қаламгерге ешқан дай 
қосымша миссия да, міндет те артылмай-
ды. Ол елдің жағдайы мен хал-ахуалына 
тікелей байланысты. Мә селен, Ілияс 
Есенберлиннің жазушылық кәсібилігі 
мен қарым-қабілетіне сын айтқыштар 
к�п. Бәлкім шынында да, әдеби кәсібилігі 
мен қаламгерлік ше берлігі кемшіндеу 
шығар. Бірақ «хандар дың бірі қанішер, 
батырдың бәрі қа рақшы» деп оқытқан 
кеңестік кезеңнің �зінде халқының тари-
хын �зімен табыс тыру миссиясын адал 
атқарып кетті. Біз бала кезімізде халқы-
мыз дың тарихын Ілияс ағамыздың ро-
ман дарынан оқып білдік. Тарихымызға 
деген қызығушы лығымыз артты. Тіпті, 
сол бір кезеңді Ілияс ағамыздың тарихи 
шығармала рынсыз елестетудің �зі қиын. 
Міне, осы жағынан алғанда жазушының 
еңбегі ұлан-асыр. Біз де тарихи шығар-
маларды еріккеннен жазғамыз жоқ. Елге, 
ұлтқа, ұрпаққа керек болған соң жаздық. 
Енді таза әдебиет үшін жазамыз. 

– «Жазушылар нарыққа бейімделе 
алмай жатыр» деген де с�здер айтылып 
қалады. Бізде шетелдегідей әдеби агенттер 
де жоқ. Осыны шешуге болмай ма? 

– Бұл с�здің де жаны бар шығар. 
Бірақ оны қалай шешуге болатынын 
нақты айта алмаймын. «Кітабыңды �зің 
сат» дейді. Біз оны қалай сатамыз? 
Біріншіден, оқырманға кітап жетпейді. 
Кітап тарату мен сату ісі құрдымға 
кеткен. Бар нәрсенің �зін құрттық қой. 
Екіншіден, казір кітап оқымайтын ұрпақ 
�сіп келеді. 

ЕРІКПЕГЕННІҢ Б�РІ КІТАП 
ШЫҒАРАТЫН БОЛДЫ

– Бұған сол ақын-жазушылардың 
�здері кінәлі емес пе? Бүгінгі оқырманның 
талғамынан шығатындай, талабын қана-
ғат тандыратындай қызықты, тартымды, 
үздік шығармалар жаза алмай жатқан 
жоқсыздар ма?

– Бәлкім, �зімізден де кінә бар шы-
ғар?! /зіңіз айтқандай, толайым туын-
дылар тудыра алмай жатқан шығармыз. 
Қазір ерікпегеннің бәрі кітап шығаратын 
болды. Сондай дәм-татусыз шығарма-
лармен оқырманды жерітіп алдық па 
екен?! Бәрібір бұл медальдің бір жағы 
ғана. Бәрін ақын-жазушыларға жабуға 
болмайды. Кітаптың орнын интернет 
басты. Қазіргі жастар кітап оқығаннан 
г�рі, телефон шұқылағанды жақсы 
к�реді. Есіл уақыттарын солай �ткізеді. 
Кітапқа мойын бұруға мұршалары да 
жоқ. Бұл –әрине қауіпті құбылыс. 

– Жазушылар одағын сынап-міней-
тіндер де к�п. Бұған қалай қарайсыз? 

– Қайсыбірімен келісемін, келіспей-
тін тұстарым да бар. Жазушылар одағы-
ның қолында не бар? Ештеңе де жоқ. /з 
күнін �зі к�ре алмайды. Мемлекеттен 
қолдау болмаса, күні қараң. «Жазушылар 
одағын жауып тастау керек» деп �рек-
питіндерді түсінбеймін. Ал жабылды 
дейік, сонда жағдайымыз жақсарып кете 
ме, қандай ұшпаққа шығамыз? 

ЖОШЫ ТУРАЛЫ ТАРИХИ 
ДЕРЕКТЕР ТЫМ ТАПШЫ

– Шығармашылығыңыздың бір б�лігі 
тұлғалар жайлы. Жалпы, адам тұлғалық 
биікке қалай к�теріледі? 

– «Тарихты тұлғалар жасайды» дейді 
ғой. Мен осыған қосыламын. Ал тұлғаны 
заман �зі тудырады. Ешкім де тұлғалық 
биікке к�терілейін деп к�терілмейді, 
жағдай соған �зі алып келеді. Шыңғыс 
хан да, Жошы да, Керей мен Жәнібек те, 
Абылай мен Кенесары да заманы тудыр-
ған тарихи тұлғалар. Қазақ тарихында 
әрқайсысының �зіндік орны, еңбектері 
бар. Оны ешкім де жоққа шығара алмас. 
Ел мен ұлтқа қызмет еткен тарихи 
тұлғаларды дәріптеп, кеңінен насихаттау 
керек. «Батырлар кеткен кезде, сахнаға 
сайқымазақтар шығады» деген де тәмсіл 
бар. Құдай содан сақтасын.

– Астанадағы бас театрымыздың 
т�рінде «Жошы хан» тарихи драмаңыз 
сахналанды. Президентіміз де тамашалап, 
�з бағасын берді. Жошы жайлы жазуыңыз-
ға не түрткі болды? Жалпы, пьеса қанша 
уақытта жазылды? 

– Иә, Астанадағы Қалибек Қуаныш-
баев атындағы мемлекеттік академиялық 
қазақ музыкалық драма театрында 
«Жошы хан» тарихи драмамыз сахна-
ланды. Тұсаукесер қойылымы дүркіреп 
�тті. /зіңіз айтып отырғандай, Қазақстан 
Президенті Қасым-Жомарт Тоқаев келіп 
к�ріп, оң бағасын берді. Жошы – қазақ 
хандарының түп атасы, бабасы. Оның 
ұлысы алғашқы қазақ хандығы екенін 
талай жаздым. Сондықтан ол мәселеге 
қайыра тоқталмай-ақ қояйын. Осы 
шығармаммен соны �нер жүзінде дә-
лелдеп шыққым келді. Шынын айт-
қанда, шығарманың жазылуынан г�рі 
ізденуге, ойлануға, жоспар құруға, 
тарихи еңбектер мен к�ркем шығармалар 
оқуға к�п уақыт кетті. Деректі және 
к�ркем фильмдердің бәрін к�ріп 
шықтық. Бірақ ешкімді қайталамауға 
тырыстық. /зімізше жаңаша дүние 
жасадық қой деп ойлаймыз. Шыңғыс 
хан әлемде к�п зерттелген ұлы тұлға да, 
Жошы туралы тарихи деректер тым 
тапшы. Қазақ даласына келгендегі �мірі 
мүлде айтылмайды да, назардан тыс 
қалған. Сол там-тұм деректердің шоғын 
үрлеп, �зімізше �нер туындысын ту-
дырдық. К�рерменнің ыстық ықыласы 

мен ниет-пейіліне қарағанда жаман да 
шықпаған сияқты. 

ТАРИХИ ФИЛЬМДЕРГЕ 
К1ҢІЛІМ ТОЛМАЙДЫ

– «Кенесары–Күнімжан» атты пье-
саңыз Түркияда түрік тілінде сахналанды. 
Түріктердің аттай қалап, дәл осы шығар-
маңызды таңдап алуының себебі неде деп 
ойлайсыз?

– Оны түп тарихы бір түрік ағайын-
дардың �з с�здерімен айтайын. Бі-
ріншіден, қазақ тарихынан сыр шертеді. 
Тарихқа әр адам қызығады ғой, білгісі 
келеді. Екіншіден, батырлық, ерлік 
жырланады. Үшіншіден, махаббат пен 
зұлымдық, адалдық пен сатқандық қатар 
�ріледі. Т�ртіншіден, қазақтың сол 
кезеңдегі тұрмыс-тіршілігі, хал-ахуалы, 
этнографиясы к�рсетілген. Бесіншіден, 
құдіретті �нер арқылы Ресей империя-
сының зұлым саясатын әшкерледік. 
Алтыншыдан, Кенесарының хан ғана 
емес, жеке тұлға ретіндегі болмыс-бітімі, 
жан дүниесі, к�зқарасы, тағдыр-талайы 
к�рсетілген. Осының бәрі туыс ел түрік-
терге ерекше әсер қалдырды деп ойлай-
мын. 

– Керей мен Жәнібек хандарды, Абы-
лай ханды зерттеп, басы бүтін к�ркем 
шығарма ретінде к�рерменге ұсындыңыз. 
Жалпы, қазақ хандарынан қазір к�п 
насихатталмай, елеусіз қалғандары бар 
ма? 

– 2рине, бар. Мәселен, Хақназар, 
2з Тәуке, 2з Жәнібек, Тәуекел, Есім 
сияқты хандарымызды қалай дәріптесек 
те жарасады. Халқымыздың тарихында 
олардың да �зіндік орны бар. Мемлекет-
тігімізді күшейтті, жерімізді кеңейтті. 

– Тәуелсіздік жылдарында түсірілген 
тарихи фильмдерге к�ңіліңіз тола ма? 

– К�ңілім толмайды. Жасандылық 
к�п, қасаңдық пен қарабайырлыққа к�п 
ұрынады, қызықтырмайды, тартпайды, 
жетелемейді. Оқиғалары да, кейіпкер 
с�здері де еш сендірмейді. «К�ш жүре 
түзеледі» дейді ғой, болашақта жақсы 
фильмдер түсірілер деп үміттенемін.

– Жазушы ретінде мақсатыңыз бен 
адам ретіндегі арманыңыз қандай? 

– «Генерал болуды армандамаған 
солдат солдат емес» демекші, жасыратын 
несі бар, жақсы шығармалар жазып, 
жазу шы ретінде тарихта қалғым келеді. 
Ал жұмыр басты пенде, қазақтың баласы 
ретінде, еліміздің аман, жұртымыздың 
тыныш болғанын қалаймын. Тәуелсіз-
дігіміз баянды болып, халқымыз бақыт-
ты да, бақуатты ғұмыр кешсе екен. 
«Аман ердің аты шығар» дейді дана 
хал қы мыз. Ең бастысы, амандық бол-
сын!

– Қазіргі кезде сізді не к�п ойлан-
дырып-толғандырады?

– Елім мен халқымның болашағы 
к�п ойландырады, толғандырады. 
Себебі, әлі де қауіп к�п. К�рші елдер 
бір-бірімен соғы сып жатқанын білесіз. 
Не үшін? 2ри не, әркімнің �з мақсат-
мүддесі бар. Күш тінің әлсізге күш к�р-
сетуі тоқтамай ды екен ғой! Бұдан да 
басқа ойландыратын жайттар жетерлік. 
Бірақ олар түптің-түбінде шешімін та-
бар. Құдай соғыстың бетін аулақ қылсын. 

– С�зіңіз аузыңызда, жалпы Қазақстан 
мен қазақ халқының болашағы жарқын 
боларына сенесіз бе? Қауіп-қатердің к�п 
екенін �зіңіз де айтып отырсыз. 

– Сенемін. Бізде басқа жол да, таңдау 
да жоқ. Қазақстанды қазір әлем танып, 
мойындады. Қазақ – �те талантты, 
дарынды халық. /зінің кім екенін әлі-ақ 
әлемге танытып, мойындатады деп се-
немін. Тек елімізде бейбітшілік, ты-
ныштық болса екен. 

– Драматургиялық шығармалар 
жазбаймын деп мәлімдедіңіз. «Жошы хан» 
тарихи драмаңыздың айтулы табысынан 
кейін ойланған жоқсыз ба?

– Жоқ, еш ойланған жоқпын. 
«Жошы хан» қойылымының тұсаукесе-
рінен кейін дарынды режиссер Болат 
Ұзақов: «Олай кесіп-пішіп ештеңе айт-
пасаңшы. Тағы бір дүниеге кірісейік», 
– деді. С�зімді қайтып алмайтынымды 
жеткіздім. Ұсынысы мен сеніміне риза-
шылық білдіріп, алғыс айттым. Бұдан 
былай тек прозалық шығармалар жа-
замын. Проза адамға еркіндік сыйлайды. 
Жазасың, ертеңінде жариялайсың. 
Ешкімге күнің түспейді, жалынбайсың. 
Ал қаламгерге ғана емес, жалпы жұмыр 
басты пенде үшін еркіндіктен артық не 
бар?! Неге мұндай шешім қабылдаға-
ным ды да айттым. Түсінетін адам түсі-
нер, түсінбейтіндерге айтар артық ауыз 
с�зім жоқ. 

– Соңғы әрі дәстүрлі сұрақ. Қазір не 
жазып жүрсіз? 

– Жақында «Қаныпезер» деген 
әңгіме жазып бітірдім. Қазір адамдар 
қайырымсыз-мейірімсіз, қатыгез болып 
барады. Аяушылық жоқ. Бір-бірін талап 
жеуге даяр. Соны ашып к�рсеткім келді. 
Бүгінгі күннің адамдарын кейіптегім 
келді. Адамға зорлық-зомбылық жа-
сайтын, күш к�рсететін, қауіп т�ндіретін 
тек адамдар ғана. Тіпті, жұмыр басты 
пенделерден жан-жануарлар мен аң-
құстар да �лердей қорқады. Бәрін 
қырып-жойып келеміз. 

– �ңгімеңізге рақмет!
Сұхбаттасқан 

К�ктем ҚАРҚЫН

æàçàéìûíæàçàéìûí
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Жалпы, с�з – 
атынас 
ралы �а-
на емес, ол – �нер! �нер бол�анда 
да бар �нерді� к�шбасшысы. Сон-
ды
тан да хал
ымыз «�нер алды – 

ызыл тіл» дейді. С�з �нері ж�нінде 
халы
 даналы�ы мен әйгілі ойшыл-
дарымыздан 
ал�ан тжырымдар да 
аз емес. 

Адамдар арасындағы қатынас құралы-
нан �нер биігіне дейінгі аралықта с�здің 
алар орны әлмисақтан белгілі. Бірақ оны 
кім қалай бағалап, қаншалықты қадірін 
біледі, ол – жеке дүние. Біздің айтпағымыз 
– тілге тиек еткелі отырған кейіпкеріміздің 
�міріндегі с�з �нерінің орны. Ақтаңгер 
ақын, халықаралық, республикалық, 
аймақтық ақындар айтысының неше 
дүркін жеңімпаз-жүлдегері, Қазақ-
стан Жазушылар және Журна-
лис тер одағының мүшесі, 
Қазақ мәдениетінің қайрат-
кері Серік Құсанбаевтың 
бір қыры – с�з �нерін 
дамытушы тұлға. 

ҚЫСЫ-ЖАЗЫ 
�ҢІН БЕРМЕС 
ШЫРШАДАЙ

Бала күніндегі 
батырлар жырына 
деген құштарлығы 
оны жігіт шағында 
�нер айдынына 
алып шығып, ғұ-
мыр бойы қазақ ру-
ха ниятына қызмет 
еттіріп келеді. Сонау 
1990-шы жылдары айтыс 
к�гіне жарық жұлдыздай к�теріліп, содан 
бері 20 жыл к�лемінде неше мәрте ала-
манның алдында келіп жүрді. 

Айтыс – с�з барымтасы, сахна т�рінде 
қарсыласыңды қапы қалдыру, �неріңмен 
басым түсу үшін айтыскер ақын бойында 
сан қырлы талант болуы шарт. Оның бәрі 
Секеңнің бойында толықтай бар. Суырып-
салмалық, с�зді жүйелі қолдану, машықты 
мақам, әуезді үн, домбыра шерту шеберлігі 
секілді �лшемдерге ол �те мұқият әрі 
мүлтіксіз жүзеге асырады. Секеңнің сах-
надағы сыртқы сыр-сипаты мен ішкі 
иірім дері бірін-бірі толықтырып, �нер-
паздық тұлғасын �згелерден даралап тұ-
рады. Осындай қыры оны бірден к�рермен 
к�зайымына айналдырып жіберетіндей. 
Одан ары айтыскеріміз құйқылжыған дом-
быра үні мен құйылып түскен �леңдерін 
т�кпелете ж�нелгенде жырсүйер қауым да 
дүрлігіп сала береді. Қарсыластар бір-
біріне сай болса, жыр сайысы қыза түсіп, 
қалың топтың қиқуына ұласпақ. С�з �не-
рі нің құдіретінен туындайтын мұндай 
к�рі ністердің талайына куә болғанымыз 
бар.

Серік Сәдуақасұлымен танысып, та-
ныстығымыз достыққа ұштасып кеткеніне 
де ширек ғасырдан асып кетіпті. Сондық-
тан естігенімді емес, к�ргенім мен к�ңілге 
түйгенімді к�пшілікке ұсынсам деймін. 
Біздерді �зара жақындастырып жіберген 
де осы с�з �нерінің шапағаты. Секеңнің 
бойындағы �нерпаздық, адамгершілік, 
күрескерлік, шыншылдық ерекшеліктері 
бәрі тәбиғи және сол табиғатынан біткен 
қасиеттерді қандай жағдайда болсын 
бұзбай таза қалпында сақтап келеді. Бір 
ғана айтыстағы жетістіктері үшін сан 
мәрте марапатталды, мақталды, түрлі 
атақ тар алды. Атағы аспандап тұрған шақ-
та да айтыскер інілерінің бірі айтқандай, 
ол «қысы-жазы �ңін бермес шыршадай» 
�зіндік ұстанымынан �згерген емес. 
Ұстаным демекші, кемшілікке к�з жұмып 
қарай алмайтын әдеті оған талай шын-
дықтың бетін ашып айттырды. Онысы 
қа зылардан шетқақпай к�ргізсе де, келесі 
жолы да айтуға тиіс ақиқаттарды ақтарып 
сап жүрді. Басына таяқ болып тиетінін біле 
тұра саяси тақырыптағы нысанасынан 
сын садағын бұрмады. Тәтті айтқаны 
эфирден беріліп, қатты айтқаны қиылып 
қап отырды. Жалпы, қоғам дамуындағы 
�ткір мәселелерді айтыс сахнасында 
к�теру осы Серік Құсанбаевтар тұсында 
бастау алды. Қарсыласты іліп айту мен 
билікті тіліп айтуда да сол шақтарда Се-
кең нің алдына ешкім түсе қойған жоқ. 
К�рермен к�кейіндегісін айтыс сахна-
сынан естіген кезде қалай желпінбесін, 
�зіне ұнаған айтыскердің әділ бағалануын 
талап етіп орындарынан тік тұрып, қа-
зыларға шүйлігуге дейін барып жататын. 
Секеңе кейбір бас жүлдені қанжығалауға 

ЖҮЙЕЛІ СӨЗДІҢ 

ЖҮЙРІГІЖҮЙРІГІ

осындай нағыз 
а й т ы с қ ұ м а р 

к�рер мендердің 
септігі тигені де 

айдай ақиқат.
Айтыс сах  на-

сына Серіктерді �к-
шелей жеткен буын 

мен кейінгі толқын үл-
кендер үрдісін жалғап, 

елдік мәселе мен ұлттық 
құндылықты жырлауды 

дамыта түсті. Секеңнің 
суырыпсалмалық шеберлігі 
мен т�гіліп түсетін түйдек-
түйдек тіркестері қаншама 
жасты �зіне еліктетіп, айтыс 
ауылына ынтықтырғаны рас. 
4зі де білгенін �згелермен 
б�лісуге әркез дайын тұрды. 
Аға тұтып, ақыл сұрап кел-
гендерге айтыстан түйген 
тәжірибесін таратып айтудан 
тартынбады. Жатпай-тұр-
май жыр додасының жұм-
бағына бойлай жүріп шә-
кірттер де тәрбиеледі. 
Кереку мен 4скеменнің 
жас айтыскерлерінің қанат-
тарының қатаюына бір 
кісідей ықпал етті. Алғашқы 

шәкіртінің бірі – Нұрлан 
Аққазин 1994 жылғы рес пуб-

ликалық айтыстың бірінде 
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ы�ы мен әйгілі ойшыл-

ал�ан тжырымдар да 

сындағы қатынас құралы-
е дейінгі аралықта с�здің 
сақтан белгілі. Бірақ оны 
ап, қаншалықты қадірін 
дүние. Біздің айтпағымыз 

лі отырған кейіпкеріміздің 
нерінің орны. Ақтаңгер 

алық, республикалық,
дар айтысының неше 
-жүлдегері, Қазақ-
р және Журна-
ың мүшесі, 

нің қайрат-
нбаевтың 
�нерін 
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Сонау

осындай н
а й т ы с қ ұ

к�рер менде
септігі тиген

айдай ақиқат.
Айтыс сах

сына Серіктерді
шелей жеткен б

мен кейінгі толқын
кендер үрдісін жал

елдік мәселе мен ұлт
құндылықты жырла

дамыта түсті. Секең
суырыпсалмалық шебер
мен т�гіліп түсетін түйд
түйдек тіркестері қанш
жасты �зіне еліктетіп, ай
ауылына ынтықтырғаны
4зі де білгенін �згелерм
б�лісуге әркез дайын тұр
Аға тұтып, ақыл сұрап к
гендерге айтыстан түй
тәжірибесін таратып айту
тартынбады. Жатпай-т
май жыр додасының ж
бағына бойлай жүріп ш
кірттер де тәрбиеле
Кереку мен 4скемен
жас айтыскерлерінің қан
тарының қатаюына
кісідей ықпал етті. Алғаш

шәкіртінің бірі – Нұрл
Аққазин 1994 жылғы рес п

ликалық айтыстың бірін

Мұхаметжан Тазабековпен айтысып, бас 
жүлде иеленді. 

АЙТЫС ДЕГЕН – МЫҢ СИҚЫР...
«Спорт деген – бір сиқыр болса, айтыс 

деген – мың сиқыр» деп Секеңнің �зі 
айтқандай, сахнаға дейінгі дайындықтың 
�зі бір толып жатқан әуре. Спортшы фи-
зикалық тұрғыдан машықтанса, айтыскер 
негізінен логикалық бағытта бапталады. 
Сахна сайысында ой қайшылығына ұры-
нып қалмау, ж�пелдемеде с�з тауып, оны 
ұйқасқа салу, ұтымды жеткізу, қойыл ған 
сұрақты жауапсыз қалдырмау, сол сәттегі 
к�ріністерді қалт жібермей жырыңа қоса 
қою, қарсыластың қимылы мен қиыс 
кеткен жерін қырғидай қиып түсу секілді 
шарттарды ескеру керек. Соның бәрі 
санаңда сабылысқан кезде тынысың сан 
мәрте тарылып, сан алуан күй кешесің. 
Бұл айтыскер лабораториясының бір 
қыры ғана. Ойыңда шуақ, с�зіңде қуат 
болмаса қарсыластан басым түсу, к�рермен 
ризашылығына б�ленудің ауылы алыс. 
Серіктің әу бастан әдетке айналдырғаны 
�зінің сыртқы формасы қалай жинақы 
болса, �лең �рнектері де шырайлы әрі 
буындары мен ұйқастары да жұп-жұмыр. 
Айтыстары қанша уақытқа созылып кетсе 
де, түйлек-түйдек шумақтарынан шашы-
раңқылық байқалмайды. Мұның бәрі 
оның �нер мен �лең �лшеміне аса бір 
жауапкершілікпен қарауының белгісі. 
Жауапкершіліктің �зіне мұқият болмасаң 
нәтиже әркелкі болмақ. Кейіпкеріміздің 
мұқияттылығы мен тиянақтылығы айтыс-
тағы жыр байрағын 20 жылдай үздіксіз 
желбіретті. Оның �зінде айтыстағы қатар-
ластары сахнадан сырттап қалғандықтан 
тізгінді еріксіз тежеуге тура келді. 

4нер мен �лең �лшеміне мұқият болуы 
Секеңнің сахнадағы тұлғасын тез биіктетті. 
Айтысқа алғаш шыққаннан-ақ жұртты 
�зіне жалт қаратты. Сахнаға «:ги-гай-
лап» шығып, тасқын жырымен тыңнан 
түрен салғанда былайғы жұрт оны «Айтыс 
�неріне бала күнінен дағдыланып, мықты 
бір ұстаз баулыған болар?!» деп ойласа 
керек. Алайда ол айтысқа тіптен тосыннан 

қосылыпты. Бала күннен домбыраға 
әуестеніп ән, терме айтып жүргені болмаса 
біреумен с�з қағыстыру ойына кіріп-
шықпаған әрі ондай �нерге ұмтылуға 
ешқандай себеп те болмаған ол кезде. 

Ұмыт болған ұлы �нер 1988 жылдары 
ғана қайта жаңғыра бастағаны бәрімізге 
белгілі. Сол кездерде Серік Павлодар 
облысының құрылғанына 50 жыл толу 
құрметіне арналған аймақтық ақындар 
айтысына Екібастұздың атынан алғаш рет 
терме орындауға барады. Ақтамберді 
жыраудың термесін тебірене шырқап 
тыңдарман айызын қандырғанмен сол 
жолы оның �з к�ңілі байыз таппай қай-
тады. Айтыскерлердің табан астында с�з 
құрап, бірін-бірі �леңмен сынап, бетпе-
бет бәсекелесуі, т�гілтіп айту, к�сіліп 
шыр қау секілді сұлу �нер сиқыры �зіне 
бір ден тартып әкеткен. Құштарлық деген 
сол, термеші болып келіп, тебіреніп қайт-
қан ол келесі жолы облысқа айтыскер 
болып оралған.

Аз уақыттың ішінде айтыскер болып 
шыға келу айта салғанға оңай болғанымен, 
ол да бір таңғаларлық жағдай. Оның �зінде 
тым қысқа мерзімде еліміздің алдыңғы 
қатарлы айтыскері атанды. Мұның бәрі 
Секеңнің бойындағы ізденімпаздықтың 
жоғары к�рсеткіші. Бағанадан айтып 
отырған мұқияттылық пен қырағылықтың 
нәтижесі. 

Айтыс �нерінің тарих қойнауынан енді 
ғана бой к�терген кезі, қазіргідей толып 
тұрған аудио, видео жазбалар жоқ. Кі-
тапхна түпкірінде қалып қойған бұрынғы 
шығарылымдарды қайта қопарып, ж�н 
біледі-ау деген жандармен пікірлесіп, 
әркім �зінше әдістеме қалыптастырып 
жатқан уақыт. 

Негізінде, �нер адамға қонады, ізде-
німпаз болсаң ол �нер ары қарай дами 
бермек, керісінше немқұрайлы қарасаң 
біртіндеп суси түсетін секілді. Серіктің 
табанды әрі тиянақты ізденгіштігінің бір 
мысалы – қолға алған істерінің барлы-
ғының да қорытындысы жоғары. Спортта, 
әнші-термешілікте, айтыста, поэзия мен 
публицистикада, журналистикада бәрінде 

к�рсеткіштері к�рнекті. Мұның бәрі аз 
жетістік емес, «сегіз қырлы, бір сырлының» 
нағыз �зі. 

Бір сырлы демекші, бірде Секеңнің 
айтысы қазылар тарапынан жеткілікті 
бағаланбай, к�ңілсіз тұрғанын меңзеп 
замандасы Қуаныш Мақсұтов: «Секе, �зің 
бір түрлі болып тұрсың ғой?» десе, Секең: 
«:рине, сен секілді бірнеше түрлі бола 
алмаймын ғой?!» деп жауап қайтарыпты. 
Осындай табан астында тауып айтар қыры, 
түрлі әзіл-оспақтары да баршылық. Оның 
сыртында күйді де кәсіби домбырашыдан 
кем шерпейді.

Ізденімпаздығының үлкен бір к�рінісі 
айтыс �нерінің айтулы �кіліне айналып, 
�зіне тән қолтаңбасын қалдырғандығы. 
:уелден «:ги-га-айлап» шыққан мақамы 
�зінің ғана болмысын ашып берді. Ол 
әуенге осы уақытқа дейін ешкімнің жа-
қындай алмай жүргені, ол әуен әркімнің 
ыңғайына к�не бермейтіндігінен болса 
керек. :уен демекші, Секең серік еткен он 
бір және сегіз буынды �лең жолдарына 
лайықталған екі мақам да айырықша. 
Айрықша болатындығы бұл екі мақамға да 
екпіндеп, т�кпелеп жырлайтын мінезді 
ақындық әлеует керек. К�птеген айтыс-
керлер к�пшілікке ортақ болып кеткен 
белгілі мақамдарды қолданып келе жатса, 
бұл мәселеде де Секең тыңнан жол салды. 
Оның еншісіндегі он бір буындық «:ги-га-
гай» айтыс сахнасындағы жаңа мақам 
болса, сегіз буындық мақамы да жаңалыққа 
жатады. 1996 жылы Тараз қаласында Жам-
был Жабаевтың 150 жылдық мерейтойы 
аясында республикалық ақындар айтысы 
мен қатар жыршы-термешілер сайысы да 
�тті. Бұл �нер майданында небір майтал ман 
жыр шылар терме, дастандардың түр-түрін 
т�гілтті. Осы республикалық айтыс тан 
Серік тек жүлделі ғана оралған жоқ, сахнада 
серік болатын сегіз буындық ма қам олжа-
лап қайтты. Келесі айтыстарында осы сегіз 
буынды мақамға салған кезде оның құлашы 
бұрынғыдан да кеңи түсті. Кең тынысты, 
еркін к�сілетін айтыскер үшін бұл �те оң-
тайлы мақам болып қалып тасты. Бұл ма-
қамды да әлі күнге дейін айтыста Секеңнен 
басқа ешкім пайдалана алмағанына 
қарағанда, ол әуенге де әркімнің тісі бата 
қоймаса керек. Осындай күрделі мақамды 
еркін меңгеруі оның жастайынан тер-
мешілікті серік еткенінен болар.

АҚИҚАТҚА АЙНАЛҒАН АҢЫЗ
 Секеңнің домбырада орындайтын 

әндері мен термелері де бірқыдыру бар-
шылық. Репертуарындағы қай туынды 
болсын терең талғаммен іріктелген. Оның 
бұл бағыттағы ізденісі де дәстүрлі ән орын-
даушылардан кем түспейді. :ндер мен 
термелердің табиғатына бойламай бояуын 
келтіру мүмкін емес екенін берік ұстанғаны 
байқалады. Айтулы әншілерге арнайы 
сәлем бере барып тәжірибесін толықтыра-
тыны �з алдына, әуе толқында шырқалған 
туындылар арасынан да теріп алатын әдеті 
бар. Репертуарындағы «Жан аға», «Құлын-
дарым» әндері сондай талпыныстың мы-
салы. Бұл екі әнге ерекше тоқталып отыр-
ғаным екі ән де, әндердің авторы да тағ-
дырлы. :лгі туындылардың авторы 
Райымбек Құрманов радиоға берген 
сұхбатында шығармаларының шығу 
тарихын айта келе, 1962 жылы, туған ағасы 
арғы бетте қалып қойып, �зі бергі бетке 
�тіп кетіп, содан қалыптасқан сартап 
сағынышын �леңге, одан әнге ұластыр ға-

нын баяндай отырып туындысын орындап 
берген. Адамдар басындағы түрлі тағдыр-
лар жас жігіттің к�ңілін қатты толқытса 
керек әнді бірден �зіне сіңіріп алған. 
Ынтазарлығы қатты ауғаннан болса керек, 
Секең бұл әндерді шырқағанда автордың 
�зінен асыра орындайтын секілді әсерде 
боламын. Олай дейтінім, Райымбек ағаны 
Секең к�рмегенімен мен сан мәрте к�ріп 
әндерін тыңдағанмын. 

2007 жылдан бері Секең журналистика 
саласында да сүбелі дүниелер жасай білді. 
Айтыс сахнасында к�сіліп жырлап, есіліп 
шырқап келген ақынымыз газет бетінде де 
ойлы мақала, ойнақы тақырыптар беріп 
келеді. :улеметтік мәселенің әләу-
лайынан г�рі рухани құндылықтар мен 
тарихи тұлғалардың туын к�бірек к�терді. 
Ағымдағы тапсырмалардан б�лек қалың 
оқырманға ортақ тақырыптарды табу – 
жазылмаған сын. Оны тек �зің сезініп, сол 
үшін табандылық танытуың керек. Сонда 
ғана сенің қалмагерлік қырың, журналис-
тік шеберлігіңнің деңгейі мен дәрежесі 
айқындалмақ. Бұл бағытта да Секең �з 
�рнегін қалыптастырып, публицистика 
айдынында арындай түсті. Газетте жарық 
к�ріп, оқырман ықыласын арттырған ең 
таңдаулы публистикалық топтамасы 2021 
жылы екі томға жүк болды. Жиыны т�рт 
мың тиражбен шыққан «К�кдауыл» және 
«Дүбірге толы дүние» атты қос томдықтың 
тез тарап кетуін оқырман сұранысын �тей 
білгендік деп бағалаған ж�н. 

«Журналисті аяғы асырайды» деген 
әзіл-шыны аралас с�з бар. Серік те ел 
аралап, елеулі тақырыптар іздеуден кенже 
қалған жоқ. Бұрынғы ШҚО аумағындағы 
�ңірлердің бәрінде болып, к�ңілге түй-
гендерін к�пшілікпен б�лісті. Ана бір 
жылы Абай ауданын аралап қайтқан ақын-
журналист 2018 жылдың к�ктемінде 
«Құнанбайды қашанғы таспен қоршап 
қоямыз?!» деген репортаж берді. Оқыр-
манның бірі ретінде біз де: «Бұл да ойла-
натын нәрсе екен» дедік. «Абайдай ұл 
тәрбиелеген Құнанбайға да лайықты құр-
мет жасалуы керек!» деген қоғамдық пі-
кірдің қалыптасуына осы жазбаның ора-
сан ықпалы болғаны анық. Қоғамдық пі- 
кір билік басына жетіп, 2020 жылы Ақшо-
қыдағы қорым абаттандырылып, жанына 
Құнанбай 4скенбайұлының атындағы 
музей салынды. Осындай тікелей ықпалды 
тағы бір еңбегін атасақ, ол – Байбура 
құлпытасы. Қалбатау – К�кпекті тасжолы 
бойындағы «Байбура бораны» жайлы түрлі-
түрлі аңыз-әңгіме бұрыннан айтылып 
келге ні мен ешкім оның кім, қандай адам 
болғанынан хабары жоқ еді. Айтыскер 
шағында Бай бура туралы баллада жазып 
елді елең ет кізген ол газет жұмысы бары-
сын  да індете іздеп әлгі аңыз адамның �з 
за ма нының беделді биі болғандығын анық-
тап, ұрпағымен қауыштырды. Ұрпақ тары 
да қарап қалмай, баба рухын асқақ татып 
2022 жылы қорым басын жаңғыртып, биік-
тігі үш метрлік мәрмар тастан белгі қойды.

ҚОС ДИДАРЫ – 
ҚОС ҚАНАТЫ СЕКІЛДІ

Жалпы, біздің кейіпкеріміздің айтыс 
сахнасындағы ұстанымы қалай болса, 
газет бетінде де солай жалғасты. Мақсаты 
– елдің кәдесіне жарайтын дүние тындыру. 
Суырыпсалмалық пен жазба �нер табиғаты 
ұқсас нәрсе болғанымен екеуін тең алып 
жүру оңай емес. Десе де, арасын ажыратпай 
алып келе жатыр. Айтыста айтылмай қал-
ған ойлар қаншама мақалаға �зек болғаны 
анық. 4лең желісіне келе бермейтін түйт-
кілді тақырыптар немесе ел ішіндегі есті 
әңгімелер прозалық нұсқаға айналды. 
Оған жоғарыда аталған кітаптары дәлел. 
Кітаптары демекші, ертеректе шыққан 
«Байғыз», «Жырлаумен �ткен жиырма 
жыл» секілді жинақтарын да жұрт жылы 
қабылдаған. 

Айтпақшы, �зім әлі к�ре қойғам жоқ, 
жақында ғана ақынның бесінші кітабы 
«Абай әлемі» топтамасымен жарық 
к�ріпті. Кітаптың атауы – «Байбура 
ашуы». Бұл жинаққа Секеңнің сонау 1989 
жылдан бастап, осы күнге дейінгі аралықта 
түрлі тақырыпқа жазған �лең-жырлары, 
толғаулары мен арнаулары, сондай-ақ 
табан астында тауып айтылған экспромт-
шумақтары мен достық әзілдері енген.

Қос �нерді тең алып жүрген Секеңнің 
�мірінде �зге де қос нәрселер жоқ емес. 
Оның бірі әлгінде аталған қос томдық 
бол са, ең бастысы ешісінде екі бірдей Ди-
дар бар. Бірі – �мірлік жары, балаларының 
анасы. Үйдегі Дидар мен түздегі «Дидар» 
(газет) екеуі де Секең шығармаларының 
шынайы қамқоршысы. Құдды бір қос 
қанаты секілді. Дидар жеңгеміздің �нер 
жайындағы ойлары мен талдауы кәдімгі 
әдебиеттанушылардан кем емес. Тайбу-
рыл ды баптаған Құртқадай Секеңдей жыр 
тұлпарының жал-құйрығын тарап, шабы-
тын шыңдауда бір кісідей еңбегі бар. Кін-
дік қандары қасиетті Кереку топырағы на 
тамған балалары М�лдір мен Айбын бұл 
күнде бір-бір шаңырақтың тірегіне айна-
лып ата-аналарына немере сүйдіріп отыр.

Түйіндей айтқанда, жоғарыда айтылған 
барлық жетістіктерінің басында с�з �нері 
тұр. К�кейдегі ойды, к�ңілдегі әсерді 
жүректен жүрекке жеткізу үшін ең алдымен 
с�з �нерін дұрыс меңгермек керек. Бұл 
тұрғыдан алғанда біздің Серік Құсанбаев 
жүйелі с�здің жүйрігі ғой, шіркін!

Ақиқатынан айнымаған арқалы ақын 
60-тың асуына шықса да ауыздығын шай-
наған арғымақтай әлі де арынды. Алпыс 
жас негізі шығармашылықтың кемелде-
нетін кезі дейді. Сондықтан ақжарқын 
к�ңілден адал досқа арының басылмасын, 
ырысың шашылмасын дей отырып, 
ғұмырының да, тұғырының да баянды 
болуын тілеймін!

Қайрат ЗЕКЕНҰЛЫ, 
Семей қаласы
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КӨКЕЙКЕСТІ

Б�гінде 	алалы	 немесе 	алада�ы 
ауыл шаруашылы�ы деген ��ым 	а-
лыптасты. Кейде «Сити-ферма» деп 
те атап ж�рміз. �ар	ынды дамып 
келе жат	ан �ндіріс б�гінде әлем 
эко номикасына к�н сайын мил лиар-
д та�ан доллар 	аржы 	�йып отыр. Ал 
осы бір ерекше ауыл шаруашылы�ы 
бізді& елде 	алыптасты ма? Б�л 
сала мен айналысып жат	андар бар 
ма? Арты	шылы�ы мен кемшілігі 
турасында біраз ізденіп к�рдік. 

Қаладан ауылға бармай-ақ ауыл 
шаруашылығымен айналысу мәселесімен 
ертеректе ірі бекіністер мен ұзақ уақыт 
бойы соғыс жағдайында қалған қалаларда 
қалыптаса бастады. Нақты қай уақыт 
екенін тап басып айта алмаймыз. Дегенмен 
ең алғаш рет қаладағы ауыл шаруашылығы 
жүйелі түрде жүргізіле бастаған АҚШ-тың 
Мичиган штатындағы Детройт қаласы деп 
айтылады. 

Қазір әлемнің кез келген елінде қала-
лардың жылдам &суі мемлекеттердің 
экономикасына біршама кедергі келтіріп 
жатқаны шындық. Экономикалық жағы-
нан түрлі шара қабылдап баққан билік 
қаланы азық-түлікпен қамтамасыз етумен 
қоса, жұмыссыздық мәселесіне келгенде 
шарасыздық танытып жатқаны шын. 
Дегенмен ебін тауып тығырықтан шығып 
отырған елдер де баршылық. Жоғарыда 
аталған мәселелермен қоса &зге де әлеу-
мет тік жағдайлардың алдын алуға байла-
нысты қалалардың &зінде ауыл шаруашы-
лығымен айналысу мәселесі алға үлкен 
талаптар қоюда. Тіпті, дамыған елдерде 
қаладағы ауыл шаруашылығына байланыс-
ты арнайы ғылым бар. Онымен қоса, ор-
талықтандырылған мекемелік құрылымдар 
да жұмыс істеп тұр. Иә, мұндай мекемелер 
бізде де бар. Атап айтқанда, әрбір облыс 
орталықтары мен қалаларда әкімдіктің 
кәсіпкерлік, ауыл шаруашылығы және 
ветеринария б&лімі КММ сынды түрлі атау 
берілген. Бірақ аталмыш мекемелер әзірге 
қалалардағы к&ше бойында &сіп тұрған 
тал-теректер мен арнайы ұсталынатын 
жан-жануарлар, қала берді жабайыланып 
кеткен ит-құсқа бақылау жүргізуден ары 
аспайды. 

Қалалық жерлердегі ауыл шаруашы-
лығымен айналысқан адамға жаңаша 
талғамды жұмыс орындарын құруда да 
ерекше мүмкіндік бермек. Сонымен қатар 
қала экологиясына да &зінің оң әсері 
болатыны рас. 

1893 жылдары экономикалық және 
саяси депрессиядан зардап шеккен 
Детройт тұрғындары қаладағы кез келген 
бос жерлерге картоп отырғызды. Осылай-
ша, қала халқы аштықтан &здерін аман 
алып шыққан екен. Одан кейін Бірінші 
және Екінші дүниежүзілік соғыс кезінде 
&зге де елдерде бұл құбылыс жаппай жүйе-
лене бастады. Ең алдымен майданның 
қа жеттіліктері үшін жұмыс істейтін негізгі 
азық-түлік &ндірісі &зге жақтан тасы мал-
данатын шығынды азайтты. Осылайша, 
қаладағы ауыл шаруашылықтары аса 
қажетті әрі маңызды мәнге ие бола бас-
тады. 

ҚАЗАҚСТАНДА ҚАЛАЙ БОЛДЫ?
2018 жылы қазанда «Қаладағы ауыл 

шаруашылығы – болашақтың кепілі» 
деген атпен Алматыда к&рме ұйымдас-
тырылды. К&рмеге жиналғандардың кей-
бірі мұндай ұғымның бар екенін алғаш рет 
естіп отырғандарын жасырмаған-тын. 

Алматы қаласы әкімдігінің қолдауымен 
ұйымдастырылған шарада тың идеялардың 
болғаны да шындық. Дегенмен к&пшіліктің 
к&кейінде ерекше мүмкіндіктер туралы ой 
қалыптасты. 

Шараның басты ұйымдастырушысы 
Арсен Рысдәулетов «Қазақстандағы ауыл 
шаруашылығындағы басты мәселелердің 
бірі – &ңірлерде агротехникалық және 
агро технологиялық білімді тарату орта-
лықта рының тым аздығы», – деген пікір 
білдірді. «Қаладағы ауыл шаруа шылы-
ғының артықшылықтарының бірі ол 
жоғары &німділік, экологиялық тазалық 
және ең бастысы, тұтынушыға жақын әрі 
қол жетімді болуы. Бұл жерде әлдекімнің 
жақсы жұмыс істеуімен қоса тұтынушыға 
қажет дүниені дер кезінде ұсы нып, 
сұранысты орындау. Яғни, тұ тыну шыға 
қолайлы жағдай жасау. Осы арқылы 
бизнес те дамып отырады», – дейді жеке 
кәсіпкер Арсен Рысдәулетов.

Қазақстанның егістік жер аумағының 
кеңдігі қалалық ауыл шаруашылығына 
деген қажеттілікті туғызбайтындығын ай-
тып отыр, ауыл шаруашылығы ғылым-
дарының кандидаты Алтын Шаяхметова. 

«@рине, қаладағы ауыл шаруашылығын 
дамытсақ, бізде ең алдымен белгілі бір 
деңгейде азық-түлік мәселесін шешіп қана 
қоймай, біршама жұмыс орындары ашы-
лар еді. Бірақ халық жаппай бұл бағытқа 
ден қояды деп ойламаймын. Бұл шаруамен 
ең алдымен белгілі бір кәсіпкерлер айна-
лысуы керек. Атап айтатын болсақ, еліміз-
дегі ірі сауда орындары мен бизнес &кілдері 
бас қойсын. Мысал ретінде айтарым, 
қаладағы ірі сауда орталығының т&бесі 
үлкен егіс алқабының р&лін атқаруға жа-
рап тұр. Шетелдерде мұндай тәжірибе бар. 
Сол кеңістікте микроорганикалық &сім-
діктермен қоса, балық шаруашылығын 
дамытуға болар еді. Алқапқа түрлі салат 
жапырақтарымен қоса (микрозелень) 
микрожасыл желек қалыптастырса дейміз. 
Бұл &з кезегінде &німді &зге елдерден не-
месе алыс жақтан тасымалдаудың алдын 

алары с&зсіз. Сонымен қоса, дәстүрлі 
жылыжайларды қалыптастыру оңтайлы 
болып отыр. Бұл, әсіресе солтүстік аймақ-
тарда к&п шығынды қажет ететіні тағы бар. 
Бірақ бұл үшін біраз шығын мен уақыт 
қажет. @зірге далалық алқаптары мызды 
дұрыстап игеріп алғанымыз абзал», – дейді 
ғалым Алтын Шаяхметова.

ҚАЛАЛЫҚ ФЕРМАДА 
Б�РІ БАСҚАША

2014 жылдың жазында Астанадағы 
Есілдің оң жағалауындағы аудандардың 
бірінде 11 қабатты тұрғын үйдің ша тырына 
тұр ғындардың бірі бау-бақша салыпты. 
Ал ғашқыда мұны жасағанын білмеген 
тұр ғындар кейін келе к&ршілері нің ісіне 
ри зашылығын білдіріп, бәрі бірге бақ-
шаның күтіміне атсалысқан. Күзге салып 
&нім де мол болған. Бірақ комму налдық 
шаруашы лық &кілдері келесі жолы мұндай 
шаруамен айналысуға тыйым салған 
болатын. Бұл да қалалық ферманың бір 
к&рінісі деуге болады. 

Кәдімгі дәстүрлі ауыл шаруашылығы-
ның экономикалық тұсын былай қойғанда, 
экологияға да айтарлықтай залал әкеледі 
екен. Ғалымдардың айтуынша, дәстүрлі 
ауыл шаруашылығы секторы тұщы суды 
сарқып қана қоймай, үлкен алқаптар мен 
жерлерді &зге қажеттіліктерге икемдемей 
тек бір бағытта ғана алып жатыр. Онымен 
қоймай, &німді &сірумен қоса тасымалдау 
процесінде миллиардтаған тонна парник-
тік газдарды шығарады. Экономикалық 
тұрғыдан қарасақ, қыруар қаражат та 
шығындалмақ. Қалалық фермада бәрі 
басқаша: оны ең аз табиғи ресурстарды 
пайдалана отырып, үй ішінде, шағын жер 
учаскесінде немесе үй шатырларында тіпті 
жерт&лелерде де орнатуға болады. 

 «Мен қазір қаладағы бірнеше мейрам-
ханаға микрожелек жеткізіп отырамын. 
Тіпті, кейде жеке тұрғын үйлерден де 
тапсырыс түсіп тұрады. Қазір к&п адам осы 
бір &німді тұтынудың пайдасы зор екенін 
біледі. @сіресе, жас сәбилер мен қарттар-
дың денсаулығына жақсы әсер етеді», – 
дейді микрожелек &сіруші Абзал. 

– Абзал �німді �сіруді қашаннан бас тап 
қолға алдың?

– Пандемия кезінде жұмыстан қысқа-
рып қалдым. Ол уақытта Астанадағы бір 
курьерлік компанияда қызмет істеп 
жүрген едім. Карантин бас тал ғанда 
Алматыға келіп біраз уақыт ұсақ-түйек 
шаруамен айналыстым. Содан кейін 
мәскеулік бір жігіттің микрозелень &сіруге 
байланысты онлайн курсына қатысып, 5 
күнде алғашқы жұмысымды бастадым. 

– Саудаласуды қалай жолға қойдың? 
Бізде бұл &німге қызығушылар бар ма &зі? 

òàқûðғà,òàқûðғà,
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ЖОЛАМАЙ-АҚ ЖОЛАМАЙ-АҚ 

ӨНІМ ЕККЕН ӨНІМ ЕККЕН 

– Басында &німдерімді Instagram 
желісіне салып едім, дереу қаралым к&-
бейіп кетті. Содан кейін қаладағы бір 
қонақүйдің ас мәзіріне тапсырыс алдым. 
Содан бері біржола осы шаруаны қолға 
алып отырмын. Алғашқыда пәтерімнің 
жатын б&лмесінде шағын етіп бұрышта 
&сіріп жатқам. Қазір қала шетіндегі 
ағамның үйіндегі бос тұрған ескі қораны 
реттеп сол жерге к&штім. Жаман емес. 
Nнім де, сатылым да жақсы. Nзіме жетеді. 
Болашақта &німнің түрін де к&лемін де 
ұлғайту жоспарда бар. Ол үшін тапсырыс 
мол болуы керек. Басқасы қолдан келеді. 

– Микрожелек �сіру үшін не керек? 
Неден бастаған ж�н? 

– Мен алғашында күн сәулесін 
алмастырушы жарықтандарғыш сатып 
алдым. Сосын барып күнбағыс, бұршақ, 
жүгері мен қарақұмық дәндерін кәдімгі 
күнделікті қолданып жүрген бір рет тамақ 
салынатын ыдысқа &сірдім. 5 күн дегенде 
қылтиып шығып, 8 күнде алғашқы &німді 
жинадым. Мұндағы ең бастысы ерекшелік, 
орынды к&п қажет етпейді. Себебі бәрін 

шағын жерде бірінің үстіне бірін саты 
тәрізді үлгіде &сіре бересің. 

Nзінің толық аты-ж&нін жариялауды 
құп к&рмеген Абзал есімді кейіпкеріміздің 
микрожасыл желек &сірумен айналысып 
біршама пайда таба бастағаны шынымен 
де қуантарлық әрі қызығарлық жағдай 
екен. @рине, біздің елде бұл &німге 
сұраныс аз болғанымен, Еуропа мен 
Азияның кейбір елдерінде таптырмас 
витаминдермен байытылған ингредиент 
ретінде пайдаланылады. Шындығында да 
солай. Сонысына қарай ол жақтарда мұны 
кез келген мейрамханалар &здерінің егін 
алқаптарында, шағын фермаларында 
&сіруді жолға қойып алған. Ол ол ма, 
кейбіреулері тіпті балық пен бүлдіргенді, 
салат жапырақтарын да &зінің &німі 
ретінде саудалап отыр. Бұл туралы ғалым 
Алтын Шаяхметова да айтқан еді. 

К&псатылы фермада әртүрлі микро-
жасыл желек, к&к&ніс, жеміс пен гүл 
&сіруге болады. Америкалық зерттеушілер 
мұндағы максималды пайда қызанақ, 
салат жапырағы, чили бұрышы, болгар 
бұрышы, құлпынай, қияр, жапырақты 
ш&птер мен к&к ш&птерден келетінін 
анықтады.

ШАТЫРДАҒЫ ФЕРМА
«Егер сіз ірі қалалық ферма ашуды 

жос парласаңыз, алдымен айтарлықтай 
шығындарға дайын болуыңыз керек. 
Оларға қолайлы үй-жайларды жалға алу, 
қымбат жоғары технологиялық жабдық 
сатып аласыз, оған техникалық қызмет 
к&рсетуді тағы қосыңыз. Ең үлкен шы-
ғындардың біріне электр энергиясын 
т&леу кіреді. Сонымен қоса, ферманы 
ашпас бұрын таңдалған қалада сіздің 
мақсат етіп отырған &німдерге сұраныс 
пен сатып алу әлеуеті бар-жоғын тексеру 
керек», – дейді Ресейдегі Local Roots 
немесе Agrotechfarm компаниялары 
желісіндегі алғашқы құлпынай фермасын 
құрушы Илья Цигвинцев.

Корнелл университетінің қалалық бау-
бақша институтының ғалымдары Нью-
Йорк қаласындағы шатырлар мен 
т&белердің ауданын есептеген. Сонымен 
олар барлығы 15 482 гектар шатыр ауданын 
есептеп шығарған. Бұл шатыржайлар 
қаланың қажеттілігіне деп б&лінген 
қоғамдық бақтардан 445 есе үлкен болып 

шыққан. Осылайша, бұл кеңістіктерді 
қалалық егіншілікке айналдыру қалалық 
ауыл шаруашылығын дамытуға үлкен 
мүмкіндіктер ашады.

Қазір Brooklyn Grange компаниясы 
2010 жылдан бері Нью-Йорк ғимаратта-
рының т&бесін жасыл желекке айналдырып 
келеді. Оның 2,2 гектар фермасында ме-
гаполис үшін жылына 44,4 тоннадан астам 
к&к&ніс пен &зге де азық-түлік түр лерін 
&сіреді. Қалалық шаруалар &німдерін 
базарларда және б&лшек сауда базарлары 
мен шағын дүкендерде саудалануда. Бұл 
әлемдегі шатыр шаруашылығының жалғыз 
мысалы болып тұрған жоқ. Парижде 
ауданы 14 мың м2 болатын ең үлкен шатыр 
фермасының &німдері ерекше сұранысқа 
ие. Ал Брюссельде бір супермаркеттің 
т&бесінде &сімдіктердің 60-тан астам түрі 
&сірілсе, Гонконгтағы ферма 300 метр 
биіктікте орналасқан екен. Ең қызығы, 
Бостон ауруханасының т&бесінде науқас-
тарға арнайы дайындалатын &сімдіктер 
бар екен. Ал Германия шатырларда балық 
&сіру ді қолға алып жатса, Мәскеу бақта-

шы лары шатырда ара шаруашылығын 
қолға алған. 

Бұлайша т&беге бау-бақша &сіру ісін 
біздің елге де жаппай енгізіп жұмыс істеуге 
болар еді. Бірақ ол үшін т&белерге арнайы 
әйнек бүркемелі шатырлар салып, оны 
жылумен қамтамасыз ету қажет. Сонымен 
қоса, күн сәулесі қыста аз болатындықтан, 
фотосинтез үшін арнайы жарықпен де 
қамтуға тура келмек. Бұл ретте белгілі бір 
м&лшерде болмаса, &нім &зін ақтап алып 
кетуі екіталай. Дегенмен балабақшалар 
мен мектептерде немесе оқушылар 
сарайлары мен арнайы зертханалар үшін 
фитотрон үлгісін ұйымдастыруға болар еді. 

САҢЫРАУҚҰЛАҚ ФЕРМАСЫ – 
ҚАЛАЛЫҚ 3НІМ

2022 жылы саңырауқұлақ әлемдегі ең 
танымал және сұранысы жоғары 5 түрлі 
тағамның қатарына енген. Азық-түлік 
экономикасы саласының мамандарының 
есебінше, 2027 жылға қарай қолдан &сі-
ретін саңырауқұлақ нарығы әлем эконо-
микасына 86 миллиард доллардан астам 
қаржы құяды екен. Саңырауқұлақ &сіру 
қала шаруашылығына &те қолайлы, &йт-
кені олар үй ішінде немесе жерт&лелерде 
&сіріледі. Мұндай қолайлы орындарды кез 
келген қалада оңай табуға болады. Бір 
ерекшелік, саңырауқұлақтар к&п жарық 
пен жылуды қажет етпейді, сондықтан 
энергия шығыны да &те аз болады. 

Саңырауқұлақ – адам ағзасына қажетті 
ақуыз бен к&мірсуға бай келетін &сімдік 
түрі. @лемде саңырауқұлақтардың қанша 
түрі бар екенін ешкім тап басып айта 
алмасы анық. Дегенмен оның 80 түрін 
қолдан &сіріп, қорек етуге жарайды. 
Мысалы, жеуге жарамды саңырауқұлақ 
түрлерінің қатарында қозықұйрық, 
шиитаке, вешенка, ойысқұлақ, түлкіжем, 
бүріскі т.б. түрлерін айтуға болады. 

«Біз биыл Ғылым және жоғары білім 
министрлігінің Саңырауқұлақ – бойынша 
арнайы грантын ұтып алдық», – дейді 
С.Сейфуллин атындағы Қазақ агротех-
никалық зерттеу университетінің ғалымы, 
биология ғылымдарының кандидаты 
Вадим Хасанов. 

«Біздің гранттық қаржыландыруы-
мыздың мақсаты – саңырауқұлақтарды 
&сіріп қана қоймай, оны тағамнан б&лек 
&зге де мақсаттарға пайдаланудың қыр-
сырын анықтау. Оның қатарында саңы-
рауқұлақ шаруашылықтарында болатын 
аурулармен күресу мен бак терияларға 
қарсы белсенділігін анықтау кіріп отыр. 
Қолдан &сірілетін саңырауқұлақтар 
экологиялық таза &нім түріне жатады. 
Қатты ыстық емес шамамен 16-18 градус 
жайлы температурада &сіруге болады. 85-
90 % ылғалдылық жағдайда және 5% 
к&мірқышқыл газ бен ауаның алмасып 
тұруы қажет. 12 сағат бойына тұрақты күн 
сәулесін қажет етеді. Біз ғылыми жұмыс-
тарымыздың аясында саңырауқұлақтарды 
&сіретін ортаны шикізатты қалыптас-
тырудамыз. Қазір бұл ортаны жасақтау 

үшін ауыл шаруашылығы &німдерінің 
қалдықтары, сабан, қамыс, күнбағыс, 
бидай қалдықтары, т.б. &сімдік түрлерін 
пайдаланудамыз», – дейді ғалым Вадим 
Хасанов.

Ғалымның айтуына қарағанда, саңы-
рауқұлақты жерт&леде &сіре беруге 
болады. Десе де, қаладағы шаруа шы-
лықты қа лыптастырғысы келетіндер 
ғылыммен тығыз байланыс жасау керек 
екенін ескеруге тиіс. Бұл ж&нінде ал-
матылық саңырауқұлақ &сіруші фермер 
@кімхан Біләлдің тәжірибесі ж&нінде 
сұрап білдік. 

«Қалыпты температура жағдайын 
сақтамаса, саңырауқұлақтар бірден &ліп 
қалады. Үнемі желдетіп отырған дұрыс. Ең 
бастысы, зиянкестерден қорғау үшін 
барынша күш салған абзал. Қажетті 
к&лемге шақталған құрылыс алаңы болуы 
шарт. Біз &з қолымызбен үй соқтық. 
Мұнымен түбегейлі айналысатын адам 
арнайы агроном ұстағаны абзал. Nзім 
агроном болғандықтан, қорықпай кірісіп 
жатырмын. Маман болмасам, еңбегіміз еш 
кетуі де мүмкін еді. Қазір &зіміздің шағын 
фермамыздан жылына 10 тонна &нім алып 
отырмыз», – дейді фермер.

Ауыл шаруашылығының кез келген 
саласына келгенде, біліктіліктің болғаны 
ж&н. Nйтпесе шаш етектен шығынға 
батып, барлық еңбек далаға кетуі ықтимал. 
@сіресе, қаладағы ауыл шаруашылығына 
келгенде аса сақ болу қажет. Егер &сіріп 
жатқан &німге қандай да бір вирус түскен 
жағдайда арнайы маман ғана сізді бұл 
тығырықтан алып шығары с&зсіз. Олай 
болмаған жағдайда кез келген ауыл 
шаруашылығы &німі карантин &німі деп 
танылып шаруашылықтың да, &німнің де 
к&зі жойылады. Дегенмен ауылдардан 
қалаға аударыла к&шіп жатқан халықтың 
үлес салмағының келешекте қалаларда 
тым артуына байланысты қаладағы ауыл 
шаруашылығын жүйелі түрде қалып-
тастыруға тура келмек. 

Бердібек ХАБАЙ
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– �лемде мұндай ғылыми жаңалықтың 
қолданысқа енгізілген балама нұсқалары 
бар ма?

– Дәл осындай болмаса да, басқа 
аналогтары бар. �лемдік әдісті біздің 
елде қолдануға мүмкіншілік жоқ. Сон  -
дықтан отандық ғалымдар осындай таң-
  ғышты ойлап таптық. Басында пилоттық 
жоба 60-70 жылдары Қарағанды меди -
циналық университетінде бастал  ған. 
Жаңа айтқандай, ұстазымның ұс тазы 
бастаған ғылыми жұмыс еді. Сол кісі ең 
бірінші сиырдың іш астарын күйік жа-
ра  ларға қоюды бастайды. 2000 жылдары 
ұстазым Қабылбек �буғалиев зерттеу 
жұмысын ары қарай жалғастырады. 
Бірнеше елдің тәжірибесін зерттеп 
сиыр   дың ішкі астарынан алынған жасу-
шаға ғалымдар тобымен бірге жұмыс 
жүргізген. Кейін ұстазымның пилоттық 
жобасына клиникалық зерттеулер жүр-
гіздім. 2021 жылдан бастап жабын  ның 
медицинадағы пайдасына к)з жеткізу 
мақ сатында адамдарға сынап к)рдік. 
Ше тел   дік журналдарға зерттеу жұмыс-
тарым бойынша ғылыми мақала әзір  -
ледік. Келесі айда осы жұмыс бойын  ша 
док тор лық диссертациямды қорғаймын. 
Қағаз жұмыстары аяқталса, 1-2 жыл дың 
ішінде жабындар нарыққа шығады. 
Қазақстан мен ЕАЭО елдерінде мемле-
кет тік тіркеуден )тіп, клиникалық тәжі-
ри беге енгізілген соң кең қолданысқа 
шығуы мүмкін.

– Зерттеу тәжірибесі қалай жүргізілді? 
– Ғылыми жұмыс үш түрлі кезеңнен 

)ткізіледі. 2013 жылы зерттеу жұмысын 
жануарларға сынап к)рдік. Кейін сау 
адамдардың үстіне салып к)рдік. :йт-
кені қарсы к)рсетілімдері толық тексе-
руден )туі тиіс. Үшінші кезеңде ауырған 
адамдарға істеледі. Зерттеу жұмыстары 
бекітілген халықаралық стандарттарға 
сай )тті. Адамдардан арнайы ақпараттық 
келісім алынып, сақтандырылуы қамта-
масыз етілді. Егер науқас келісімін берсе 
ғана жабынды қоя аламыз. 2021 жылы 
ғылыми жұмысымыз толық зерттеліп 
біткеннен кейін құзырлы орындарға 
жіберілді. 

– Шетелдегі балама түрлерін қолда  -
нысқа енгізуде қандай қиындықтар бар? 

– Шетелде шошқа мен адамның те-
рі   сінен жасалған таңғыштарды қол дану 
кеңінен таралған. Ал біздің қоғамда діни 
наным-сенімге байланысты осы екі 
әдіс  ті де қолдануға мүмкіндік жоқ. 
Адам     ның терісінен жасалатын жабын-
дының сапасы жақсы. Бірақ бізде тағы 
да сол мәйіттік трансплантация дамы-
маған. Қазір теріге мұқтаж жандар да 
бар. Бізде )зіңіз білесіз, қоғамдағы 
қатып қалған түсінік бойынша адам 
мүшесі мен терісіне қол тигізуге бол -
майды. �йтпегенде адам терісінен 
транс  плантацияны жасау қолымыздан 
келеді. Шын мәнінде к)бісі адамның 
терісін алуды теріні қызыл етінен ажы-
ратып алу деп ойлайды. Алайда тері нің 
сыртқы жұқа қабатын ғана аламыз. 
Арнайы аппаратпен теп-тегіс біркелкі 
етіп 1 мм жетпейтін жұқа терісі сылынып 
алынады. Мысалы, пиязды аршығанда 
жұп-жұқа кленка секілді қабаты болады 
ғой. Сол секілді терісін ғана пайдаға 
жара тамыз. Бізде бұған рұқсат бар. 
Алайда адамдардың түсінігі басқа. Қа-
зіргі медицинаның мүмкіндігі мол. 

– Бауыржан Бегалыұлы, әңгімемізді 
орталықтағы сектор жұмысының мінде-
ті не не кіретінінен бастасақ... 

– Біздің сектордың құрылғанына 
биыл үш жыл толады. Оның құрылуына 
негіз болған Ұлттық ғылыми жедел ме  -
ди   циналық жәрдем ғылыми орталы -
ғының комбустиология б)лімшесі десек 
дұрыс шығар. Марқұм дәрігер-ком бус-
тиолог Қабылбек �буғалиевтің бас-
тамасымен іске асқан сектордың жұмы-
с ы н  ш ә к і р т і  р е т і н д е  қ а з і р  м е н 
жал          ғас    тырып келемін. Біздің мінде -
тімізге реконструктивті операцияларды 
жасау кіреді. Оған пластикалық опера  -
циялардың барлық түрлері жатады. 
Мәселен, жарақаттан кейін пайда бол -
ған немесе онкологиялық аурулар, ту    а  -
бітті ақауларға ота жасаймыз. Айталық, 
бауыр немесе бүйрек, ми, кеу де қуысына 
ота жасайтын хирургтар )з саласына қа-
 тысты б)лінеді. Ал біз нақты бір аумақ  -
пен шектелмейміз. Адам денесін  дегі іш 
құрылыстан басқа барлық мүшеге ота 
жасауға тура келеді. Одан б)лек, әртүрлі 
отадан кейін ішкі және сыртқы мүше-
лерді қайта қалпына келтіру жұмысын 
жүргіземіз. Кейде күрделі отадан кейін 
мүшенің бір б)лігін алып тастауға тура 
келетін сәттер болады. Сондай кезде 
мүм  кіндігінше ол жердегі мүшені қай-
тадан жалғап береміз. Қол мен аяққа, 
тері мен бұлшықеттерге, тамырларға да 
операция жасаймыз. 

Былтырдан бастап осы оталарға қо-
сымша микрохирургия жұмысын жан-
дандыра бастадық. Бұл дегеніміз – 
мүшені немесе тіндерді, тіндердің 
жиын    тығын алып басқа жерге жалғау. 
Медицинада ол «микрохирургиялық 
әдіспен ота жасау» деп аталады. Соның 
ішінде ең к)п таралған микрохирур -
гиялық әдіске онкологиядан кейінгі 
алынған мүшелерді қалпына келтіру кі-
реді. Мысалы, адамның бет жақ сүйек -
терінің бір б)лігін алып тас      тайтын бол-
са, осы бет жақ сүйектерін адамның )з 
денесіндегі басқа сүйектерден алып 
жаңа дан мүше )сіріп шығарамыз. Одан 
басқа биылдан бастап супер   микро  -
хирур гиялық операцияларды бастадық. 
Кейбір адамдарда аяқ-қолдарының 
к)лемі үлкейіп кетеді. Осындай науқас  -
тарды супермикрохирургиялық опера -
ция әдісімен емдеуге болады. Қысқаша 
айтқанда аяқ-қолдың к)лемін қалыпқа 
келтіруге арналған операция. Сондай-ақ 
күйіктерден кейін пайда болған тыртық-
 тарды қалпына келтіру де біздің жұмы -
сы   мыз. Қажет болған жағдайда эсте   -
тикалық пластикалық операция    ларды 
да атқаруға тура келеді. Оның к)п тарал-
ған түрлеріне туабітті ақаулар жатады. 
Мысалы, кейбір адамдардың туғаннан 
құлағы жоқ делік, болмаса есту қабілеті 
жақсы, бірақ құлағы майысып тесігін 
бітеп тұрады. Осындай науқастардың 
барлығына ота жасап, қолдан келген 
к)мегімізді береміз. 

– Жақында халықаралық меди-
циналық форумда ғылыми жаңалығыңыз 
үшін дипломмен марапатталдыңыз. Бұл 
қандай ғылыми жаңалық?

– Ғылыми жаңалықты ұстазымның 
ұстазы бастап беріп кеткен. Лабора -
торияда )сірілген арнайы бағаналы жа-
су   шалар созылмалы немесе трофи-
калық жараларды емдеуде таптырмас 
дүние екенін зерттедік. Бұл – ірі қара 
малдың іш астарынан жасалған арнайы 
био   ло гиялық уақытша жабынды немесе 
жара   ларды жабатын таңғыш. Жабын-
дыны науқастың жарасына таңып бел-
гілі бір уақыттан кейін алып тастауға 
болады. Осы арқылы адамның терісін 
бір-бірі мен табиғи жолмен жалғануына 
мүм кіндік бере аламыз. Коллаген мен 
элас тиннің табиғи талшықтары адам 
терісіне ұқсас биомеханикалық қа-
сиетке ие. Іріңді жарақат, созылмалы 
жара немесе күйікпен келген адамның 
терісін бірден жалғауға болмайды. 
Терінің ағзамен қа был данбау мәселесі 
пайда болуы мүмкін. Сондықтан ал-
дымен осындай уақытша таңғышты 
жараның үстіне жабын ре тінде қою 
керек. Одан кейін ғана адам ның )з те-
рісінен алып жараның орнына жалғауға 
болады. Соның ішінде ойық және 
созылмалы, к)п жылдан бері келе жат-
қан іріңді жараларға да осы әдісті 
қолдану қажет. :йткені алдымен жара-
  ның іріңі залалсызданып, аузы жиналу 
керек. Мұндай таңғыш 20 күнге дейін 
тұрады немесе адамның денесіне сіңіп 
кетуі де мүмкін. Содан кейін ғана нау-
қас тың жарасына тері трансплант тала-
ды. Негізі бұл идеяның авторы – ұста  -
зым, марқұм дәрігер-комбустиолог 
Қабылбек �буғалиев. 

мүшесінен тері мен сүйегі алынып 
жаңа     сын )сірдік. 

Жыныс мүшесін ауыстыру опера  -
ция ларын жасай аламыз. Біздің хирург-
тардың біліктілігі жоғары, техникалық 
мүмкіндігіміз де бар. Бұрын мұндай 
адам  дар есі дұрыс емес адам ретінде 
қарастырылатын. Бұл үрдісті насихаттап 
тұрған жоқпыз. Тек қазіргі медицинаның 
мүмкіндігін тәжірибеде толық пайда-
лана алатынымызды айтқым келеді. 
Айталық, хирург адамға ота жасайды. Ал 
пластикалық хирургтар адамдарды 
емдейді дегеннен г)рі адамдардың )зін-
)зі адам ретінде қабылдауына мүмкіндік 
береді деген дұрыс секілді. Күйікпен 
келген науқастың денсаулығы жақсы. 
Тамақ ішеді, жүре алады, к)зі к)реді, 
мұрны иіс сезеді, құлағы естиді. Бірақ 
бетіндегі тыртықтары біздің қоғамға 
кіруіне, араласып кетуіне кедергі бола    -
тын секілді сезінеді. Біз сол адамның 
ортасына сіңісіп кетуіне, )зін-)зі толық-
   қанды адам ретінде қабылдауына к)мек-
тесеміз. Тек сыртқы келбетіндегі кінә ра-
ты үшін )мір бойы )зін-)зі қор    сы    нуы на 
болмайды. Бізде бір науқастың жыныс 
мүшесі болмады. Кіші дәретке басқалар 
секілді отыра алмағандықтан қоғамдық 
моншаға баруға ұялады екен. �рине, ол 
)зін осындай жағдайда т)мен санайды. 
Күйзеліске түседі. Біз оларға к)мекте-

адамдар келеді. Ағзасы сау болғанымен, 
психологиялық тұрғыда мәселе бар. 
Жекеменшік орталықтағы хирургтар )з 
ісіне жүрдім-бардым қарады деп айта 
алмаймын. Біздің олардан бір ерекше-
лігіміз, олар тек сау адамның келбетін 
)згертіп берсе, біз жаралар мен тыртық-
тарды, соның ішінде эстетикалық ота-
дан кейін қалған түрлі жарақаттар мен 
тыртықтарды қалпына келтірумен айна-
лысамыз. Түсінікті тілмен айтқанда, 
плас тикалық хирургияның екі бағыты 
бар. Бірі – эстетикалық, яғни оған бле-
фа ро  пластика, лабиопластика, жасару, 
омыраудың к)лемін үлкейту, пішінін 
)згерту секілді ота кіреді. :зде рін әдемі 
к)ргісі келетін сау адамдарға жасалатын 
операциялар. Біздің реконструкциялық 
ота – науқас адамдарға жасалатын ота. 
Мысалы, блефаропластика жасатты де-
лік. Тыртық қалып қойды. Оны қалпына 
келтіру керек. Сау к)зді емес, к)зінде 
кеміс тігі бар науқас келеді. К)зі жұмыл-
 май қалған, не болмаса ерні қисайған 
науқастар. Бір науқасымызда к)з асты 
ісігі болды. Біз оның к)зіндегі астыңғы 
терісін түгел алып тастап, жаңа тері 
салдық. Осы жағынан алғанда )зіміздің 
жұмысымызды жоғары деп бағалауға 
болатын шығар. 

Онкологиялық аурулармен келетін 
науқастар )те к)п. Ісік адамның бүкіл 

Отанды� медицинамызды� әлемні� озы� ел-
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ды �ана емес, ойлап тап�ан �ылыми жа�алы�тары-
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орталы�ты� реконструктивті хирургия секторыны� 
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суіміз керек. Мысалы, қазір әйелдер  
эстетикалық оталарға к)п жүгінеді. Біз 
олардың да бет-әлпетіне )здері қала-
ғандай ота жасай аламыз. Қазір екі әйел-
дің бірі к)зін үлкейтіп, ернін к)   лемді 
етуге, болмаса т)сін үлкейтуге, бет 
әлпетін жасартуға жиі жүгінеді. Оның 
барлығы адамның ішкі психоло  гиялық 
кедергілерінен пайда болады. 

Тағы бірде мұрнын ит тістеп алған 
науқасымыз болды. Жарты мұрны жоқ 
бол ғанымен сау адам. Тек мұрнының 
б)лігі жоқ. Сыртқы келбеті үшін ортаға 
шық қанды қаламайды, адамдармен 
араласқанды ұнатпайды. Қалыпты әлеу-
меттік ортада адамдармен қарым-қаты нас 
орнатудан қашқақтайды. Бар себе бі – 
сыртқы келбетіндегі ке леңсіздік. Се бе бі, 
біздің ортада адам дардың бет-әлпетіндегі 
кемістікке таңыр қау, сауса ғын шошайтып 
к)рсету қалыпты дүние секілді. Сол 
адамға мұрын жасап бердік. Қазір ондай 
науқастар )те к)п. К)мей обырынан кейін 
науқас )зі тамақ іше алмайды, дауыстары 
шықпайды. Сондай науқас тарға әлемдік 
тәжірибе бойынша ішек тің бір б)лігін 
алып операция жа сауға болады. Бірақ 
бізде ондай науқас болған жоқ. Біздің тағы 
бір енгізгіміз келіп жүрген отаның бірі – 
осы. Егер осын дай науқастар болса, 
М�МС арқылы ота жасап беруге әзірміз. 

ағзасы мен мүшесінде болады. Тек қана 
шашта болмайды. Біз осы адамда кезде-
сетін ішкі құрылысынан б)лек барлық 
онкологиялық ауруларға ота жасаймыз. 
Мысалы, құлақтың сыртқы жағында 
ісік болса, біз ол құлақты түгел кесіп 
алып қайта құлақ )сіріп шығара мыз. 
Мысалы, 10 жыл бұрын құлағын кесіп 
тастаған науқас келсе, біз ол адамға 
жарты жылда жаңа құлақ жасаймыз. 
Себебі, жаңа құлақтың )суіне жарты 
жыл уақыт ке рек. Тілі жоқ адамға жаңа-
дан тіл )сіріп шығарамыз. Жағы жоқ 
адамға жақ саламыз. �йел адам онко-
логиялық аурудан кейін омырауын кес-
тіріп тастаған болса, тіпті ол 10-15 жыл, 
30 жыл бұрынғы жағдайдан кейін де біз 
оған жаңа омырау жасап шығаруға 
болады. Адамның қолындағы барлық 
саусағы кесіліп қалған болса, аяғының 
бақайларынан алып қолына екі сау-
сағын жал ғап бере аламыз. Бұл адамның 
екі сау сақпен қолына тамақ алып ішуіне 
мүм кіндік береді. Бағана айтқанымдай, 
жыныс мүшелерін ауыстырудан б)лек, 
кейбір ер адамдарда әртүрлі жарақаттан 
кейін жыныс мүшесін кесіп тастайтын 
жағдайлар болады. Біз осындай адамдар-
ға жаңа мүше )сіріп береміз. Бізде дәл 
сондай науқас болды. Ауыр жарақаттан 
кейін мүшесін алып тастаған. Біз оған 
жаңасын салып бердік. Тағы бір науқас-
тың жыныс мүшесі инфекциядан кейін 
)з-)зінен шіріп түсіп қалған. Біз сол 
науқасқа да жаңа мүше )сіріп жатырмыз. 
Біздің қиялымыз мен тәжірибеміз қай 
тұсқа келеді, сол жерге дейін микро -
хирур гиялық оталарды жасауға қабіле-
тіміз бар. 

Бірде бізге бір науқас әйел келді. Қа-
сын түгел )ртеп алған екен. Беті-әлпе -
тінің барлығы тегіс, тек қана қасы жоқ. 
Ол бізге қас )сіріп беруімізді )тінді. 
Оның )тінішін орындай алмадық. :йт-
кені, құлақ )сіріп шығарамыз, бірақ 
қасты )сіру қолдан келмейді. Бұл біздің 
жұмысымыз емес. Алайда 6 жыл бұрын 
электротравма алған бір науқасымыздың 
басындағы бір уыс терісі жоқ болды. Біз 
оған жаңа тері жасап беру арқылы ша-
шын )сіріп бердік. Тілде де ісік болады. 
Мұндай жағдайда онколо   гиядағы ең 
күрделі жерде орналасқан ауыр бірікті-
рілген отаны жасауға тура келеді. Жаңа 
тілді науқастың білегінен алып, мойын 
тамырларына жалғап жасаймыз. :з 
тілін дей болмаса да, адамның ойында-
ғы сын айтып жеткізуге мүмкіндігі бар. 
Туабітті немесе күйіктен, жарақаттан 
кейін бір-бірімен жабысып қалған сау-
сақ тарды ажыратамыз. Таңдайы жоқ 
адамдарға да таңдай жасау – кәсіби 
жұмысымыз. 

– Сіздерді бір с(збен «медицинадағы 
сиқыршы маман» деп атай берсек те бо-
лады екен. С(з реті келгенде, микро  хи-
рур  гиядағы жетістіктеріңіз туралы айта 
отырсаңыз... 

– Зақымдалған мүшелер мен тіндер-
дің сипатына байланысты микроскоп-
тарды қолдануды талап етуі мүмкін ота 
болады. :йткені операция кезінде за-
қым далмау үшін максималды дәлдікке 
қол жеткізу қажет. Дәл осы жерде мик-
ро хирургиялық әдіс қолданылады. Бұл 
хирургиялық процедуралардың жиын-
тығы, онда медициналық топ микро с-
коптарды немесе үлкейткіш линза   ларды 
қолданып, нәзік мүшелер мен тін дерді 
қалпына келтіру кезінде мүм кін  дігінше 
дәл жұмыс жасайды. Мыса  лы, сүт 
бездерін қалпына келтірген кез де, піл 
ауруларына (аяқ-қолдың үлкейіп кетуі) 
микрохирургиялық тәсілмен ота 
жасалады. Урология бойынша да жыныс 
мүшелерін ұзартып, қысқартқысы келе-
 тін немесе )здігінен кіші дәретке бара 
алмайтын адамдар бар. Каналдың біте-
ліп қалу жағдайында к)мектесуге тура 
келеді. Оған отаның әртүрлі тәсілін қол-
дануға болады. Соның ішінде мик ро  -
хирургиялық отамен де жасалады. 
Ұрық  тық сұйықтықтарды шығаратын 
каналдар бітеліп қалса, қайта қалпына 
келтіру отасын қолданамыз. Бұл сектор-
 дың тиімділігі сол, барлық салалар да 
жасалатын оталарды бірлесіп жүргіземіз. 
Сондықтан микрохирургиялық опера-
циялар ғылыми орталықтарда жасалады. 
Себебі, микроскоптың )зі 500 млн тең-
генің маңайында тұрады. Ондай құрыл-
  ғыны алуға кез келген медицина лық 
ұйымның мүмкіншілігі жоқ. Екін  шіден, 
мұндай оталар к)бінесе созыл  малы 
болып келеді. Мәселен, біз жасай  тын 
оталардың уақыт ұзақтығы 13-14 сағатқа 
созылады. Осынша сағат микроскопқа 
тесіліп отыру керек бола  ды. Шыдамды-
  лық – ең басты ұста нымымыз. Сондық-
тан бұл мамандықты таңдағысы келетін-
дер   дің қарасы аз.

– Жыл сайын оқуын аяқтайтын 7 мың 
медицина маманының арасында микро-
хиургияға қызығушылық танытатындар 
жоқ па? 

– К)бісі пластикалық хирург ретінде 
жеке ақша табу үшін жекеменшік 
орталықтарға барғанды құп к)реді. 
Науқасқа к)мектесуді ар-ожданы деп 
білетін маман ғана микрохирургияның 
мүмкіншілігін түсінеді деп ойлаймын.

Сұхбаттасқан 
Жадыра МҮСІЛІМ

емні� озы� ел-
т�аны �уантады. 
ыми онкология
ын к"рделі оталар-
ми жа�алы�тары-
Жа�ында осы 
ргия секторыны�

ан )нәпияны�
к �алымдарды� 

ше та��ыш пен
уралы дәрігерді� 
меге тарт�ан едік.. 

Биотехнологияның арқасында теріні 
алып, оның орнына жап-жаңа теріні 
)сіріп шығуға болады. Бірақ бұл )те 
қымбат әрі ұзақ уақытты алады. Бүгінде 
биотехнологияның к)мегімен бір тілім 
теріні алып, оның орнына 2-3 айда жаңа 
теріні )сіріп береді. 

Сонымен бірге біздің секторда аса 
күрделі біріктірілген оталардың бірнеше 
түрі жасалады. Жарты жыл бұрын бір 
науқастың сыртқы жыныс мүшелері 
жарақат барысында жұлынып түскен. 
Сол кісіге ота жасалды. Жаңадан жыныс 
мүшелерін жалғадық. Науқастың басқа 

�лемдік практикада қолданылатын 
бетті транспланттау отасын жасауға 
болады. Бірақ бізде кім )зінің бетін 
туысқанына береді? Бағана айтып 
)ткендей, піл ауруларына да отаның 
барлық түрін жасаймыз.

– Эстетикалық ота жасатамын деп 
опық жеп жататындар бар. Олардың 
жарақатын емдей аласыздар ма? 

– Басқа біреудің жұмысына баға 
беруден аулақпын. Бірақ біздің алды     -
мызға келетін науқастардың арасында 
опық жеп келіп жататындар бар. Негізі 
эстетикалық хирургияға ағзасы сау 
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Ашылу салтанатында алғаш болып Ғылым 
және жоғары білім министрі Саясат Нұрбек с�з 
с�йледі. Ол ұстаздарды т�л мерекелерімен құт   -
тық  тап, фестивальдың маңыздылығына тоқ    тал -
ды. «Біз қазір к�птеген технологиялық жаңалық 
арқылы тарихи кезеңдерді бастан кешіп жатыр   -
мыз. Бүгінде әлем жұртшылығы жасанды интел-
лект дәуіріне аяқ басты. +лем сарапшы     лары 
2023 жылды – «Жасанды интеллект жылы» деп 
жариялады. 1ткен жылдың қараша айында 
адам ның генетикалық кодынан жасанды ағза    -
лар    ды жасаудың алғашқы қадамдары жасалды. 
Осындай жаңалықтарды сараптай келе біздің 
министрлік тығыз мониторинг жасап жатыр. 
Біз   дің Мемлекет басшымыз Қасым-Жомарт 
Кемелұлы да биылғы Жолдауында жасанды 
интел    лектке арнайы тоқталды», – деп атап �тті 
министр. Одан әрі Nobel Peace Prize сыйлығының 
лауреаты, климат және тұрақты даму бойынша 
№1 сарапшы Рае Квон Чунг с�з с�йледі. Ол 
қазақ     тардың неліктен жас к�рінетінін сұрағанын 
айтып, «мұнда күн суық болғасын тоңазытқышта 
сақталғандай �з қалыптарын балғын ұстаған» 
деген жауап алғанын айтып жұртты бір күлдіріп 
алды. Ал қазақстандық блокчейн-технологиялар 
қауымдастығының т�ралқа т�рағасы, кәсіпкер 
Исламбек Салжанов интернетті блокчейн техно-
логиялар, жасанды интеллект, кеңейтілген және 
виртуалды шындық, Big Data, финтех, биомеди-
   цина, кванттық компьютерлер, жасыл энергия 
алмастырып отырғанын атап �тті. 

«Бүгінде Қазақстанның бірегей тарихи мүм  -
кіндігі бар, біз одан айырылып қалмауымыз 
керек. Бұл – технологиялық трансформация 
кезінде ғана ашылатын мүмкіндік. Дәл үшінші 
�неркәсіптік революция Азия жолбарыстарына 
дамуда секіріс жасауға және әлемдегі иннова   -
циялық к�шбасшы болуға к�мектескен еді. Ал 
бүгін Қазақ барысының технологиялық секіріс 
жасап, қазақстандық жас ғалымдар мен иннова-
    тор    лардың таланттары мен қабілеттерін әлемге 
к�рсететін кезі келді. Қазір технологиялық рево-
 люция уақыты, жаңа технологияларды жасау 
үшін терең тарихи тәжірибе қажет емес, �йткені 
бұл технологиялардың �зі әлем үшін жаңа», – 
деді Исламбек Салжанов.

Ол �зінің баяндамасында Қазақстанды жо   -
ғары технологиялық дамыған елге айналдыру – 
Қазақстан Президентінің Үкімет алдына қойған 
басым міндеттерінің бірі екендігін атады. Оның 
айтуынша, бүгінде қазақстандық кәсіпкерлер 
�здерінің стартаптарын құра отырып, иннова     -
циялық �німдерімен және қызметтерімен әлем    -
дік нарыққа шығып келеді. 

«Біздің Altyn Qyran Group компаниясы 
қазақ      стандық блокчейн технологиялары және 
Дата орталықтары қауымдастығын құрды, соны-
     мен қатар Қазақстанда блокчейн технологиясын 
4 жылдан астам уақыттан бері дамытып келеді. 
Біздің қауымдастығымыз Қазақстанды әлемдік 
компанияларға есептеу қызметтерін к�рсететін 
жаһандық хабтардың біріне айналдыру мақса   -
тында цифрлы экономиканы одан әрі дамыту 
бойынша Қазақстан Парламентімен және Үкі-
ме   ті       мен тығыз жұмыс істеп келеді», – деп атап 
�тті Исламбек Салжанов.

Сонымен қатар ол «Жоңғар қақпасының» 
әлеуетін жүзеге асыру үшін жасыл энергетика 
және блокчейн технологиясы саласында инже    -
нерлер мен ғалымдарға сұраныс басым болаты     -
нын, сондықтан жастарды осы саладағы маман-
   дықтарды меңгеруге және салалық тен     ден        ция -
           ларды назарда ұстауға шақырды. 

Бейресми түрде «Ғылыми Оскар» деп ата -
латын Breakthrough 

Prize («Серпіліс») сыйлығының иегері, ДНҚ 
тал  дау саласындағы маман Паскаль Майер бол -
са, қазақтардың ерекше ДНҚ-сы туралы с�з 
қозғады. 

«1здеріңіз білетіндей, мен ДНҚ зерттеумен 
ай  налысамын. Айтайын дегенім, қазақстандық-
  тардың ДНҚ-сы бірегей екенін к�ру үшін маған 
ешқандай жаңа технология қажет емес. Бұл Ди-
маш Құдайберген, Күнсұлу Зәкария сияқты да  -
рындардың бойынан байқалады. Францияда біз 
Қазақстан туралы к�п ести бермейміз, бірақ 
QazVac вакцинасы туралы естідік. Сіздердің CO-
VID кезінде вакцина жасай алғандарыңызға 
жеке �зім тәнті болғанымды айтқым келеді. Оны 
бағалау үшін клиникалық сынақтар жүргіздіңіз-
  дер», – деді ғалым.

Фестиваль бағдарламасы үш негізгі бағытта 
�рбіді. Бірінші бағыт – инновация. Мұнда соңғы 
технологиялық жетістіктер, жасанды интеллект, 
GPT сияқты �нертабыстар, нейрондық желілер 
туралы сұрақтар талқыланды. Жаңа индустрия -
лар, роботтар және еңбек нарығының болашағы 
қалай �згеретіні де айтылды. Екінші бағыт – ғы -
лым. Жақын арада ашылатын құпиялар туралы 
сұрақтарды және адамның миы мен санасын 
зерттеуді қамтыды. Сондай-ақ кванттық компью-
       терлер, жерден тыс �мір мен �ркениет терге 
қатысты мәселелер талқыланды. Үшінші бағыт – 
білім. Осы саладағы заманауи тәжірибе лерді, 
сондай-ақ цифрлы дәуірде қандай дағды лар мен 
білімнің маңызды бола бастағаны с�з болды. 

Бұл тақырыптар т�ңірегінде инновациядағы 
ТОП 3 ықпалды ғалымдардың бірі (Wired), «Тех-
нология адамдарға қарсы» бестселлерінің авто-
ры Герд Леонгард, Future Hub-тағы SAP жетек -
шісі Мартин Везовски, «Қауіп-қатерді бағалау 
тобы» үкіметтік емес консалтинг ұйымының 
директоры Досым Сәтпаев, М. Ломоносов 
атындағы МҰУ профессоры, биология ғылым  -
дары    ның докторы, адам миын зерттеудегі таны-
   мал сарапшылардың бірі, психофизиолог, МҰУ 
биология факультетіндегі нейрофизиология 
және нейроинтерфейстерді зерттейтін Ресейдегі 
бірінші лабораторияның меңгерушісі Александр 
Каплан, к�рнекті нейробиолог, «Адам миы» 
жаһандық жобасының негізін қалаушы, Univer-
sity College London неврология институтының 
құрметті профессоры, Université de Lausanne-да 
клиникалық нейроғылымдар кафедрасының 
меңгерушісі Ричард Фраковяк, Аризона уни    -
верситеті жерді және ғарышты зерттеу б�лімінің 
негізін қалаушы профессоры және Origins 
жобасының құрметті директоры Лоуренс Краус, 
жоғары технологиялар саласындағы ең ықпалды 
қырық ғұламаның бірі (TIME Tech 40 бойынша) 
Вивек Вадхва, әлемдегі ең ықпалды авток�лік 
дизайнері, Mini Cooper, BMW X5, Ferrari F430, 
Maserati к�ліктерінің дизайн концепцияларын 
жасаушы, Frank Stephenson Design (FSD) негізін 
қалаушы Фрэнк Стивенсон, Minerva жобасының 
негізін қалаушы, т�рағасы және бас директоры, 
Минерва университетінің құрметті ректоры Бен 
Нельсон, $11,5 млрд болатын Rippling – №1 пер-
  соналды басқару стартапының негізін қалаушы 
және бас техникалық директоры, инноватор 
Прасанна Санкар сынды ғалымдар �з білген   -
дерімен б�лісті.

Мәселен, Аризона университеті жерді және 
ғарышты зерттеу б�лімінің 

негізін қалаушы профессоры және Origins 
жобасының құрметті дирек торы Лоуренс 
Краус жерден тыс �мір және космостағы 
жаңалықтар туралы айтты. 

«Мен к�рінбейтін ғалам туралы айт-
қым келеді. 100 жыл бұрын ғаламның су-
реті мүлдем басқа болатын, мәселен Ан-
дро меда галактикасын алайық. 100 жыл 
бұрын бір галактика туралы ғана білген 

едік, біз үшін бүкіл ғалам сол болатын. К�пшілік 
солай ойлайды. 2003 жылы хаббл телескопы 
ойлап шығарылғаннан кейін одан басқа да, 
к�птеген галактика барын белгілі болды. Қазір 
біздің білуімізше, 1 млрд-тан артық галактика 
бар. Бұл тек бізге белгілісі. Яғни, ғалам бейнесі 
бір ғасыр  да қанша �згергенін к�ріп отырмыз. 
Оған дейін ғаламның мұншалықты үлкен екенін 
білме дік», – деді ғалым. 

Сондай-ақ ғылымның к�мегімен бұрынғы 
�ткен галактикаларды да к�руге болатынын атап 
�тті. 

«Джеймс Вебстің телескопы арқылы бұрын-
ғы уақыттағы галактикаларды к�ре аламыз. Күн 
4,5 млрд жыл бұрын құрылған. Джеймс Вебстің 
жаңа суреті бар, онда жұлдыздар мен оның айна-
   ласындағы массаларды к�руге болады. Ол Күн 
жүйесі, планеталардың бастама нүктемелері бо  -
луы мүмкін. Біз алыс орналасқан жұлдыздардың 
айналасында мыңдаған планетаны к�ріп отыр-
мыз», – деп толықтырды с�зін. 

Nobel Fest хэдлайнері, ең танымал авток�лік 
дизайнері Фрэнк Стивенсон ғарыштық туризм 
және жуырда ұшатын такси шығатыны туралы 
айтты. «Мен әлемге революция әкелетін к�лік-
тердің жаңа түрімен жұмыс істеп жатырмын. 
Ен ді алдағы уақытта адамдар тек ұшақпен ғана 
емес, арнайы ұшатын таксилермен де саяхаттай 
алады. Ол телефон арқылы басқарылады. Соны-
  мен қатар мен екінші жобамды – ғарышқа ұша-
тын аппараттарды дайындап жатырмын. Арнайы 
капсулада 8 адам және 1 ұшқыш бар. Мұнымен 
10 жылдық кезеңнің соңына дейін 400-ге жуық 
сапар жасалады деп жоспарлануда. Мен бұл жо-
баның сыртқы дизайнын жасадым. Адам дар дың 
�міріне айрықша әсер сыйлайтын саяхат 
сыйлағым келеді», – деді ол. Қазақстанның 
қоғам қайраткері, «Қауіп-қатерді бақылау тобы» 
консалтингтік үкіметтік емес ұйымының дирек-
то    ры Досым Сәтпаев неолуддизм ж�нінде с�з 
с�йледі. «Неолуддизм дегеніміз – жаңа техноло-
гияларды енгізуге жаппай қарсылық. Бұл құбы-
лыс жаңа саяси қозғалыстарға негіз бола ма де-
ген басты мәселе бар. Технологияны дамыту дың 
пайдасын тек азшылық қана емес, халықтың 
басым б�лігі де сезінуі керек. Бұл болашақта 
Қазақ        станға да қатысты. Біздің Үкімет жұмыс 
орын дарын қысқартуға дайын ба? Автомат  -
тандыру енгізілсе, жұмыссыз қалғандарды не 
іс   теу керек?» – деді сарапшы. Құны 11,5 млрд $ 
тұратын әлемдегі № 1 HR-стартаптың негізін 
қалаушы Прасанна Санкар 20 жасында инженер 
болғанын, алғашында ақша болмағанын, сосын 
қалай жетістікке қол жеткізгенін баяндап берді. 
«Менің таңғажайып нәрсе жасағым келді және 
оған ең қолайлы орын Силикон алқабы болды. 
Біз ол жерге сыныптастарыммен бірге к�шіп 
барып, стартапты бастадық. К�птеген сәтсіздік-
тен кейін мен 15 жылдан соң 10 миллиард дол  -
лар   дан асатын компанияны басқардым», – деді 
ол. К�рнекті невролог, адам миы жаһандық 
жоба   сының негізін қалаушы, Лондон универ-
ситеттік колледжі Неврология институтының 
құрметті профессоры Ричард Фраковиак миды 
зерттеу тақырыбы бойынша с�з с�йлеп, демен-
ция диагнозы туралы айтты. «Біз 150 жылдық 
ғылыми ойлау кезеңін алдық және шын мәнінде, 
деменция қазір классикалық ауру емес еке нін 
анықтадық. Психологтер 2005 жылы шығарған 
�те маңызды қорытынды: әртүрлі дәрігер бір 
науқасқа әртүрлі диагноз қоюға бейім. Бұл пси-
хо   логиялық ерекшеліктерге байланысты. Бұрын 
бәрі деменцияны когнитивті бұзылу лармен және 
қартаюмен байланыстырды. Алайда психоло   -
гия  лық жағы к�п жылдар бойы ескерілмей ке-
леді. Ал деменция Альцгеймер ауруы емес, ол 
кейбір науқастарда деменция тудыруы мүмкін. 
Бірақ бұл негізгі себеп емес», – деді ол.

Шара барысында танымал қазақстандық 
пианист Ratovich-тің қойылымы да ұйымдас ты-
рылды.

Фестивальдың басты мақсаты – жаһандық 
білім мен ғылымды әлемнің кез келген бұры    шы-
на қолжетімді ету болатын. Осындай үдеден шы-
ға білген шараны білім, ғылым және инновация-
ларды дамыту бойынша Нобель фестивалінің 
миссиясын отандық және халықаралық ұйым -
дар, оның ішінде фестивальдың бас серіктесі, 
Қазақстанның ең ірі қоғамдық қорларының бірі 
Altyn Qyran Foundation қолдап отырғанын айта 
кеткен ж�н.

Адамзат б	гін жа�а тех нологиялы� 
прогрестерді бас тан кешіп жатыр. К�з 
ал   дымызда тарихи шешімдер �абыл-
да нып, әлем ж�ртыны� алдында жа�а 
міндеттер пайда болды. Жасанды ин-
теллект адам �міріне �алай әсер 
етпек? Климат �алай �з       гереді? Блок  -
чейндегі трендтер �андай болады? 
Ро боттар әлемді жаулап ала ма? Бас�а 
планеталарда �мір бар ма? Келесі 
пандемия �алай әсер етеді? Міне, осы 
та�ырыптар б	гінде барша адамзатты 
ала�дат�ан сауал. Кеше еліміз 	шін 
осындай мәселелерді� шешу жолын 
әлемге танымал (алымдар ды� �з ауы-
зынан естуге м	м    кіндік туды. Аста   на-
да 5-6 �а  зан аралы(ында әлемні� 
т	к пір-т	кпірінен заманауи (ылымны� 
к�рнекті т�л(а  лары – Нобель сыйлы(ы-
ны� лауреаттары, (ылыми Оскар ие  -
гер   лері, жо(ары де�гейдегі (алым дар, 
сонымен �атар стартаптар мен биз-
нес мендерді� басын �осатын, �аза� -
стан   ды�тар асы(а к	ткен (ылыми 
фес  ти   валь – «Nobel Fest 2023» �тті. 
4ы лым жә не жо(ары білім министр-
лігіні� �ол дауымен �йымдастырылып 
жат�ан шара биыл алтыншы рет �тіп 
отыр.

ҒАЛЫМДАРЫ КӨП ЕЛДІҢ,ҒАЛЫМДАРЫ КӨП ЕЛДІҢ,  

ЛАУРЕАТТАРЫ ЛАУРЕАТТАРЫ 
НОБЕЛЬДІҢ –НОБЕЛЬДІҢ –

Анарыс АҚЫЛМАН

Осындай кезеңде мемлекеттер, 
халықаралық ұйымдардың, діни 
қауымдастықтардың ізгілікке негіз-
делген ортақ к�зқарасты ұстанғаны 
абзал. Бұл �з кезегінде – түрлі ел мен 
халық арасында, саяси, діни тү-
сіністік пен ынтымақтастық, бітім-
гершілік әрекеттері арқылы ғана 
мүмкін болмақ. +лем елдері, сон-
дай-ақ әлемдік және дәстүрлі діндер 
қандай қиын жағдайда болмасын тек 
рухани достық арқылы табысқа қол 
жеткізуге болатынын біздің еліміз 
қашанда алға тартып келеді. Қа-
зақстанның бітімгершілікке бағыт-
талған айтулы бастамаларды абы-
роймен жүзеге асыруы бұған дәлел. 

Руханиятсыз, адамгершілік қағи-
даттарын сақтамай әлемдік тәртіптің 
орнауы мүмкін емес. Біз Қазақстан-
да бірнеше ұлт пен ұлыс �кілдерінің 
бір шаңырақ астында бейбіт �мір 
сүріп жатқанын мақтанышпен жиі 
айтамыз. Себебі бұл – тәуелсіздік 
жылдарындағы еліміздің айшықты 
жетістіктерінің бірі. Тек тәуелсіздік 
жылдарында ғана емес, қазақ әлім-
сақтан бірлігін ту еткен халық. Сан 
тараулы тарих беттерін парақтар 
болсақ, ата-бабаларымыз «мың �ліп, 
мың тірілсе де» ел ішіндегі мызғымас 
бірлікті к�зінің қарашығындай 
сақтай білген. 

Тарихы тереңнен тамыр тартқан 
халқымыздың бай рухани мәдениеті 
тәуелсіздігіміздің бастапқы кезеңін-
де маңызды мемлекеттік шешімдер 
қабылдауға негіз бола білді. 

Бүгінде елдің тұтастығы мен 
бірлігін, татулығы мен тыныштығын 
басты назарда ұстаған Қазақстан 
халқы – демократиялық даму жо-
лында ұлттың бірлігін сақтай алатын 
�ркениетті тетікке қол жеткізе алды. 
Жас мемлекетіміздің алтын діңгегі 
ретінде теңдік пен достыққа, �зара 
диалог пен келісімге негізделген, 
бүкіл Қазақстан халқының ұлт-
тық-рухани бірлігін насихаттайтын 
саяси формула қалыптастыра білдік. 

«Еліміз �ркениетті диалог пен 
�зара сыйластық мәдениетін дәріп-
теуі керек. Қоғамды ұйыстыру, ұлт-
тық бірегейлікті нығайту ісінде елі  -
міздің тарихи мұрасын және мәдени 
әлеуетін тиімді пайдалануға баса мән 
беріледі. Бұл орайда Қазақстанның 
мүмкіндіктері зор, соның ішінде �зін 
халықаралық аренада тиімді таныта 
алады», – деп Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев Қазақстан 
халқына Жолдауларының бірінде 
атап �ткен болатын. 

Еліміз Қазақстан халқының 
дәстүрлі мәдениетін негізге ала оты-
рып, рухани жаңғыру арқылы бола-
шаққа бағдар алып, нық қадам басып 
келеді. Біздің қоғамдағы рухани 
келісімнің мәні – халқымыздың 
толеранттығы, түрлі дін мен ұлттың 
рухани-мәдени құндылықтарын 
қастерлей білу қасиеті, ашық-
жарқын бейбітсүйгіш мінезі арқылы 
к�рініс табуда. 

Мемлекетіміздің қоғамдық руха-
ни келісім саласындағы ұстанымы – 
зайырлы және діни руханият ара -
сындағы үйлесімді тең ұстау, сон  дай-
ақ қазіргі заманғы �ркениет құн     -
дылықтарын сақтау және нығайту. 

Жалпы, адамзат үшін діннің 
орны қашанда ерекше. 

Жаңғыру үдерісінде діннің �зін-
дік р�лі бар және ол �те алуан түрлі 
болып келеді. Дін адам �міріне 
мән-мағына береді және оны рухани 
дамытушы әлеуетке ие. Алайда дін-
нің негізгі қызметі адамды тәрбие-
леу, яғни ең алдымен адамгершілік, 
рухани тәрбие беруге бағытталған. 
Адам �зінің есеюіне және одан әрі 
кемелденуіне қажетті негізгі �мірлік 
тәжірибені, құндылықтарды отба-
сында бойына сіңіреді. Демек, кез 
келген адам отбасы алдындағы бо-
рышын жауапкершілікпен орындау 
арқылы еліміздің дамуына саналы 
түрде �з үлесін қоса алады. 

Ұлтаралық және конфессияара-
лық бейбітшілік пен келісімді сақ-
тау да ұлттық, жалпы әлемдік ауқым-
дағы діни бірлестік к�шбасшылары-
ның р�лі ерекше. Дін к�шбасшыла-
ры �з қауымдастығына диалог бары-
сын да қабылданған шешімдер мен 
нақты бастамаларды жеткізуде зор 
ықпалға ие. 

Съезд – еліміздің маңызды бітім-
 гершілік бастамаларының бірі және 
әлемдік аренада �зінің маңыздылы-
ғымен ерекшеленеді. Съездерді �т-
кізу Қазақстанның бейбіт �ркение-
таралық диалог алаңына айналуға 

мүмкіндік берді. Форум дін к�шбас-
шылары мен саясаткерлерге халықа-
ралық қақтығыстарды шешу, жаһан-
дық қатерлерге қарсы іс-қимыл, 
�шпенділік пен т�збеушілікті еңсеру 
мәселелерін талқылауға мүмкіндік 
беріп келеді. 

Бұл туралы Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев The Jerusalem 
Post израильдік бұқаралық ақпарат 
құралында жарық к�рген авторлық 
мақаласында «Мен Қазақстанда 
20 жылдан бері әр үш жыл сайын 
�ткізіліп келе жатқан +лемдік және 
дәстүрлі діндер к�шбасшыларының 
съезін мақтан тұтамын. 2003 жылы 
11 қыркүйекте АҚШ-тағы лаңкестік 
шабуылдан кейін конфессияаралық 
келіспеушіліктер мен экстремизмнің 
күшеюіне тікелей жауап ретінде 
алғаш рет діни к�шбасшыларды 
жинау арқылы конфессияаралық 
диалогті нығайтты», – деп атап �тті. 

Расында, жаһан назарын ау-
дартқан бірегей жоба – +лемдік 
жә не дәстүрлі діндер лидерлерінің 
съезіне биыл 20 жыл. 2003 жылдан 
бастап 20 жыл бойы жүйелі түрде 
жұмыс істеп келе жатқан осындай 
бі регей институттың қызметі арқылы 
Қазақстан бүкіл әлем қауымдасты   -
ғына ұлттық құндылығымызды на-
сихаттаумен қатар, рухани бірліктің 
үлгісін к�рсетуде. 

2022 жылдың қыркүйек айында 
Қазақстанда +лемдік және дәстүрлі 
д і н д е р  к � ш б а с ш ы л а р ы н ы ң 
VII съезін ұйымдастыру мен �ткізу 
және оған жоғары деңгейлі қо-
нақтардың келуі, Қазақстанның 
халықаралық қоғамдастықтағы бе-
делін, Қазақстан Президенті мен 
Қазақстан халқына деген үлкен 
сенім мен қолдаудың айқын дәлелі.

Аталған VII съезге Ватикан бас-
шысы Рим Папасы Франциск, 
«+л-Азхар» ислам университетінің 
жоғарғы имамы Шейх Ахмед 
+л-Тайеб, Кавказ мұсылмандары 
басқармасының т�рағасы Шейх-
уль-Ислам Аллахшукюр Пашазаде, 
Дүниежүзілік Ислам Лигасының Бас 
хатшысы доктор Мұхаммед бен Аб-
дулкарим әл-Иса, III Иерусалим 
Патриархы Теофил, Мәскеу Патри-
архатының сыртқы шіркеу байла-
ныс тары б�лімінің т�рағасы митро-
полит Волоколамский Антоний, 
Қазан және Татарстан митрополиті 
Кирилл, Израильдің Бас Ашкенази 
раввині Дэвид Лау, Израильдің Бас 
сефардиялық раввині Ицхак Иосиф, 
«Акшардам» қоғамдық келісім сала-
сындағы қолданбалы зерттеулер 
орталығының директоры Джайотин-
дра Мукундрай Даве, Қытай буддис-
тер қауымдастығы т�рағасының 
орынбасары Цзун Син, сондай-ақ 
АҚШ, Еуропа және Азиядан келген 
жетекші діни және халықаралық 
ұйымдардың басқа да делегациялары 
қатысты. Осылайша, +лемдік және 
дәстүрлі діндер к�шбасшыларының 
VII съезіне әлемнің 50-ге жуық елі-
нен 100-ден астам шетелдік делегат 
қатысты. Олардың арасында ислам, 
христиан, иудаизм, индуизм, синто-
изм, даосизм, буддизм, бахаи, джай-
низм �кілдері бар.

Биыл еліміз +лемдік және дәс-
түрлі діндер лидерлері съезі Хатшы-
лығының XXI отырысын �ткізуді 
жоспарлап отыр. Съезд Хатшылығы-
ның XXI отырысы биылғы 11 қазан-
да Қазақстан Республикасы Парла-
менті Сенатының Спикері, +лемдік 
және дәстүрлі діндер лидерлері съезі 
хатшылығының басшысы М.+шім-
баевтың т�рағалығымен �теді және 
20-дан аса елден қатысушылар келе-
ді деп күтілуде. Бұл іс-шара ел да   муы 
үшін маңызды екенін ерекше атап 
�ткен ж�н. 

Еліміз түрлі этнос пен конфессия 
арасындағы қарым-қатынастарды, 
зайырлы демократиялық қоғамның 
барлық институтын дамыта отырып, 
толерантты қағидаттарды саналы 
түрде сақтау арқылы ғана діни және 
Ұлттық негіздегі жанжалдардан ау-
лақ бола алады. Мемлекетіміз елдің 
тұ тастығы мен бірлігін, татулығы 
мен тыныштығын қашанда басты 
назарда ұстап келеді. Алдағы уақыт-
та да солай болып қала беретініне 
кәміл сенімдіміз. 

Б.С�РСЕНБАЕВ,
Конфессияаралық және 

�ркениетаралық
диалогты дамыту ж�ніндегі 

Н.Назарбаев 
орталығының басқарма т�рағасы 

БІРЛІК БАР ЖЕРДЕ – 
ТІРЛІК БАР!ТІРЛІК БАР!

Бүгінде әлем жаһанданудың 
жаңа кезеңін бастан 
кешуде. Біз қазір адам-
зат тарихының эконо-
микалық, әлеуметтік 
және экология-
лық, гуманитар-
лық тұрғыдан 
күрделі 
түйіткілді 
кезеңінде 
өмір сүру-
деміз.  
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Шымкент 	аласында со��ы 
жылдары т�р�ын �й 	�рылысы 
	ар	ын ал�ан. Б�гінде �шінші 
мегаполисті� аума�ы ке�ейіп, 
к�п	абатты �йлерден к�з 
с�рінеді. Оларды� арасында 
т�р�ын �й кезегінде т�р�андар 
�шін  мемлекет тарапынан бой 
к�терген пәтерлерден б�лек, 
коммерциялы	 ба�ытта�ы жеке 
компаниялар т�р�ызып жат	ан 
зәулім баспаналар да 
жетерлік. 

ЖАСТАРҒА 
МҮМКІНДІК К�П

Биыл Шымкент қаласы бойынша 
мемлекеттік бағдарлама шеңберінде 
халықтың әлеуметтік осал топтарын, к�п-
балалы отбасыларды және жетім ба лалар 
мен ата-анасының қамқор  лығын сыз 
қалған балаларды, бюджеттік ұйым дар-
дың қызметкерлерін 324 арендалық пә-
термен қамту жоспарланған. Бүгінде 
осынау топтағы 278 азамат баспанаға қол 
жеткізіп отыр. Бұл туралы Шымкент 
қаласының Тұрғын үй басқармасының 
басшысы Жанат &тебаева бізге берген 
сұхбатында айтып �тті. 

Жанат &мірсейітқызының айтуынша, 
бұдан б�лек жыл соңына дейін жұмыс 
істейтін жастарға арналған 888 пәтер 
берілуге тиіс. 1 886 пәтерді кредиттік не    -
гізде жыл басында беру жоспарланып, 
қазір 1 329 азамат ипотекалық тұрғын 
үймен қамтамасыз етілген. Оның 808-і 
«5-20-25» бағдарламасымен, 461-і «2-10-
20» бағдарламасымен «Бақытты отбасы» 
бойынша және 60 пәтер «Шаңырақ» 
аясында пайдалануға берілген. 

«Айта кетейік, 2023 жылдан бастап 
35 жасқа дейінгі азаматтар жастар са-
натына еніп, баспанамен қамтылуда мем-
лекеттік қолдауға ие болып жатыр. Мем -
лекетт ік  жастар  саясаты ж�нінде 
қа                    был      дан ған заң бірнеше жаңа норманы 
қамтиды. Бұған дейін жастар санатына 
29 жасқа дейінгі азаматтар кірген болса, 
бұдан былай ол 35 жасқа дейін ұлғай-
тылды. Осылайша, жастарға арналған 
ме ханизмдерді қолданатын азаматтардың 
саны едәуір артпақ. Тағы бір айта кетерлік 
жайт, биылдан бастап жұмыс істеп жүрген 
жастарға сатып алу құқығынсыз пәтерлер 
енді 3 жыл мерзімге пайдалануға берілетін 
болады. &тініш берушінің �тініш бергенге 
дейін соңғы 3 жылда Шымкент қаласында 
тұрақты тіркеуде болуы және иелігінде 
тұрғын үй тіркелмеуі тиіс», – дейді бас-
қарма бас шысы. 

Сонымен қатар Шымкентте жұмыс-
шы жастарға сатып алу құқығынсыз жалға 
берілетін тұрғын үй беру бағдарламасы 
аясында Шымкент қаласында 2020 жылы 
904 пәтер берілсе, 2021 жылы 300 жас 
жал    дамалы баспанамен қамтылған. 
2022 жылы аталған бағдарлама бойынша 
857 азамат қоныс тойын тойлаған. Биыл 
888 жастың арендалық баспана иесі 
болуы жоспарланған. Кон курсқа жас-
тардың �тінімдерін қабылдау, �ңдеу, 
келісім шартқа тұру жұмыстары толықтай 
элек тронды нұсқада жүргізілмек. Шым-
кент қаласы бойынша әзірге жастар 
бағдарламасы басталмапты. 

QAMQOR ТАЛАЙ ЖАНҒА 
ҚАМҚОР БОЛДЫ

Сондай-ақ тұрғын үй кезегіне тұра 
алмайтын сала мамандарына арналған 
Qamqor бағдарламасы к�птеген жанның 
баспаналы болуына зор мүмкіндік туғы     -
зып отыр. &тінімдер Отбасы банктің 
жыл  жымайтын мүлік порталында 15 та -
мыз-25 қыркүйек аралығында қабыл-
данған. 

Аталған бағдарлама шымкенттік талай 
маманның тұрғын үй мәселесін шешуге 
к�мектескен. Осынау бағдарлама арқылы 
дәрігерлер, медбикелер, санитарлар, пе -
дагогтер, тәрбиешілер, жоғары оқу орны 
және колледж оқытушылары, ғылыми 
қыз     меткерлер, мәдениет және спорт 
саласының қызметкерлері, журналистер, 
энергетика саласының және «Азаматтарға 
арналған үкімет» мемлекеттік корпора -
циясы КЕАҚ филиалының қызметкерлері 
мен мемлекеттік және бюджеттік ұйым -
дардың қызметкерлері қатысыпты. 
Орташа сомасы 20 млн теңге болатын 
несиенің алғашқы жарнасы 10 пайыз, 
жылдық м�лшерлеме – 5 пайыз.

«Үміткердің �зі тұратын баспанасын 
бастапқы нарықтан немесе қайталама 
нарықта да таңдап алуына мүмкіндігі бар. 
Qamqor бағдарламасы аясында несиелеу 
үшін алғашқы транш 3 млрд теңгені құ-

ЖАҢАӨЗЕНДЕ ПАРАВОЛЕЙБОЛДАН ЖАҢАӨЗЕНДЕ ПАРАВОЛЕЙБОЛДАН 
РЕСПУБЛИКАЛЫҚ ЧЕМПИОНАТ ӨТТІРЕСПУБЛИКАЛЫҚ ЧЕМПИОНАТ ӨТТІ

Жа�а�зендегі Рахмет (те-
сінов атында�ы спорт кешенінде 
параволейболдан республи    -
калы	 турнир �тті. Жарыс	а *а  -
за	 станны� алты ��ірінен 30-дан 
астам 	атысушы мен т�рт ко ман-
 да жиналды, б�л оны� рес  пуб -
ликалы	 дәрежесін к�р   сетеді, 
деп хабарлайды Ма��ыс   тау об    -
лы       сы әкіміні� баспас�з 	ызметі.

 Пароволейбол бойынша спорттық іс-
шара Жаңа�зен қаласының 55 жыл дығы, 
Маңғыстау облыстық мәсли хаты ның 
30 жылдығы және мүгедектігі бар жандарға 
арналған «Алға» спорт клубы  ның құрыл -
ғанына 30 жыл толуына орай ұйымдас    -
тырылды. 

Біріктірілген турнирге 32 ойыншы мен 
т�рт команда қатысты. Олар Жаңа �зен 
қаласынан «&зенмұнайгаз», Ақтау қаласы-
нан Маңғыстау әкімдігінің ко  ман дасы, 
KazPetroDrilling бас демеуші ко  мандасы 
және «Жұлдыздар» коман дасы.

Командада тірек-қимыл аппараты 
бұзылған спортшылар да, отырған қа  -
лыпта ойнаған адамдар да болғанын атап 
�ткен ж�н. Бұл ерекше ойында әртүрлі 
әлеуметтік топтағы адамдар бірге бәсеке ге 
түсіп, �зде рінің спорттық қабілеттерін 

к�рсетті. Жарысқа Батыс Қазақстан, 
Ақт�бе, Атырау, Қызылорда және Түркі-
стан облыс   тарының паро спорт шылары 
қатысты.

Турнирдің финалында Маңғыстау 
облысы әкімдігінің командасы мен 

Жаңа�зен қаласының «&зенмұнайгаз» 
командасы кездесті. Үш ойынның қоры  -
тындысы бойынша Жаңа�зен командасы 
2:1 есебімен жеңіске жетті. Үшінші орын-
    ды «Жұлдыздар және KazPetroDrilling 
командалары �зара б�лісті.

Маңғыстау облысында тоғыз спорт 
түрімен шұғылданатын мүмкіндігі шек-
теулі 845 спортшы бар. Олар физикалық 
�згешеліктеріне қарамастан спортпен 
шұғылданып жүрген, рухы биік жандар. 

Сонымен қатар �ңірде мүгедектігі бар 
жандарға арналған бір спорт клубы жұмыс 
істейді және оған 591 адам қатысады.

Жаңа�зенде 1993 жылы құрылған 
мүгедектігі бар жандарға арналған «Алға» 
клубы жұмыс істейді. Қазір Құралбек 
Сейдовтың т�рағалығымен жұмыс істей  -
тін клубта жеті үйірме жұмыс істей ді, онда 
60 адам спортпен белсенді түрде айна   -
лысады.

Айта кетейік, Маңғыстаудан мүгедек-
тігі бар үш спортшы Қытайдағы Пара  лим-
   пиада ойындарында Қазақ станның 
атынан қатысады. Мейірбек &тепов-үс тел 
теннисі бойынша, Ерболат Алтаев-
параволейболдан және Ғани Есенте -
міров - парапауэрлифтингтен. 

Сонымен қатар биыл Қазақстан 
тарихында тұңғыш рет біздің волейбол    -
шылар Париждегі 2024 жылғы XVII Жаз  ғы 
Паралимпиада ойындарына қатысуға 
лицензия алды. Қазақстандық құрамаға 
үш маңғыстаулық кіреді. Олар Ерболат 
Алтаев пен Бауыржан Оразғалиев және 
олардың жаттықтырушысы Құралбек 
Сейдов.

&ңір басшысы Нұрлан Ноғаев спорт  -
шыларды құттықтап, алдағы олим пиада ға 
сәттілік тіледі. Сондай-ақ «Алға» клубы  на 
аймақтағы параспортты дамы  туға қосқан 
зор үлесі үшін алғысын білдірді.

– Паралимпиадалық спортшылар �з 
шеберліктерін к�рсетіп қана қоймай, 
бәрімізге үлгі бола білді. Спортпен шұғыл-
 дану үлкен ерік-жігерді, шыдам  дылық пен 
табандылықты қажет етеді. Паралимпиа-
дашылардың спортқа деген адалдығы 
біздің еліміздің атын бүкіл әлемге танымал 
ететініне сенімді    міз. Бұл ең алдымен 
спорт  шылардың, олардың жаттықтыру -
шы  ларының және мүгедектігі бар жан   -
дарға арналған клуб    тар    дың еңбегі. Біз 
Маң   ғыстауда са ламат  ты �мір салтын 
насихаттау және дені сау ұлт құру мақ-
сатында, жаңа спорт ғима   раттарын салу 
және спорт кешен   деріне ж�ндеу жұмыста-
   рын жүргізуде   міз, – деп атап �тті Нұрлан 
Ноғаев.

Іс-шара «Алға» клубының 30 жыл      -
дығына арналған мерекелік концертпен 
аяқталды, онда жергілікті әртістер �нер 
к�рсетті. &ңірде параспорттың дамуына 
елеулі үлес қосқан жандар марапатталды.

Сағындық РЗАХМЕТОВ

ЖАҢАРАДЫЖАҢАРАДЫ

ÒÎÇҒÀÍ ÒÎÇҒÀÍ 
ҮÉËÅÐҮÉËÅÐ

райды. Аталған қаражат жергілікті атқару-
шы орган тарапынан б�лінеді. Жаңа тұр-
ғын үй бағдарламасы шеңберінде 
�ті      нім  дерді қабылдау және әлеуетті қарыз 
алушылардың тізімін қалыптастыруда 
басты оператор Отбасы банкі. Жеңіл   де -
тілген несиелеуге үміткерлерді іріктеден 

�ткізу барысында қатысушылардың не-
кедегі жылдар саны, балалардың болуы, 
жұмыс �тілі, Шымкентте тіркелу ұзақ-
тығы әсер етеді. Сондай-ақ Qamqor бағ-
дарламасына 63 жасқа дейінгі қаты-
сушының және оның отбасы мүшелерінің 
Қазақстан аумағы бойынша соңғы 
5 жылда меншік құқығындағы тұрғын үй-
  дің болмауы, соңғы 3 жыл ішінде Шым -
кентте тұрақты тіркеуде болуға тиіс», – 
деп бағдарлама аясындағы талаптарды 
түсіндірді Жанат &мір сейітқызы. 

Үшінші мегаполисте 2023 жылға қай-
тарымсыз негізде тұрғын үй сертифи  кат-
тарын беру жоспарланып, биылғы жыл-
дың 23 қаңтарынан бастап тұрғын үй 
серти фикаттарын алу үшін электронды 
түрде құжат қабылдау жүргізілуде. Қазір 
159 азаматқа тұрғын үй сертификаттары 
берілген. Оның ішінде толық емес от-
басылар – 15, к�пбалалы отбасылар – 72, 
ерекше бала асыраушы отбасылар – 69, 
бюджеттік ұйым және мемлекеттік қыз-
метшілер – 4. 

Айта кету керек, Шымкент қаласы 
бойынша тұрғын үй сертификаттары 
2019 жылдан бастап беріле бастады. 
2019 жылы 21, 2020 жылы 101 азаматқа, 
2021 жылы 416 отбасына қайтарымсыз 
негізде бастапқы жарнаның бір б�лігін 
жабу үшін әлеуметтік к�мек ретінде тұр-
ғын үй сертификаттары табысталған бо-
латын. 2022 жылы 58 азаматқа тұрғын үй 
сертификаттары берілген.

Шымкент қаласындағы тұрғын үйлер-
ге қатысты соңғы жылдары қолға алынып, 
қарқынды іске кіріскен жаңалықтың бірі 
ескірген тұрғын үйлерді ж�ндеуден �ткізу 
болып тұр. 

Биыл «Тұрғын үй-коммуналдық ин     -
фра     құрылымды дамытудың 2026 жылға 
дейінгі тұжырымдамасы» аясында бү-
гінде 15 к�ппәтерлі тұрғын үйге күрделі 
және Шымкент қаласының Тұрғын үй 
басқар  масының теңгеріміндегі ком-
муналдық 21 к�п пәтерлі тұрғын үйге 
ағымдағы ж�н деу жұмыстары жүр-
гізілуде. Ал биыл қала аумағындағы 
апаттық, тозығы жет кен 6 тұрғын үйді 
тұрғындар келісі мімен бұ зып, қайтадан 
жаңа үй кешенін салу жоспарланған. 
Қазір «Shymkent GКК» АҚ реновациялау 
жобаларына жеке инвес     торлар тарту 

ауыстырылып, жаңа жеделсатылар қайта-
рымды қаржы негізінде орнатылмақ. 
Қазір мұның қаржылық-экономикалық 
негіздеме қорытындысы күтілуде. Атал-
ған негіздемеге сәйкес, қаржы қа ралған 
соң жеткізуші мердігер мекемемен ке-
лісім   шарт түзіліп, орнатылу жұмыс тары 
жүр гізілмек. Бұл жедел сатылардың ке-
лісім  шарт бойынша 3 жылдық кепілдік 
мерзімі қарастырылғанын айта кету 
керек. 

БАСПАНАҒА МҰҚТАЖДАРДЫҢ 
М�СЕЛЕСІ ЖЕҢІЛДЕДІ

Қалада пәтер жалдап тұратын отбасы -
ларға к�рсетілетін ауқымы кең әлеуметтік 
к�мектің бірі – тұрғын үй субсидиясы. 
«Атал  ған бағдарлама іске қосылғалы бері 
Шымкент қаласында 2022-2023 жылдар 
аралығында бүгінге дейін 1 160 отбасының 
тұрғын үйді жалдау ақысының 50 пайызы 
мемлекет тарапынан т�ленуде. Қазір тұр -
ғын үй субсидиясына �тінімдер қабыл дау 
жалғасып жатыр.

Тұрғын үй жалдау т�лемдерін субси-
диялау бағдарламасына 1 және 2 топтағы 
мүгедектер, мүмкіндігі шектеулі балалары 
бар немесе оларды тәрбиелеп отырған 
отбасылар, жетім және ата-анасының 
қам        қорлығынан айырылған балалар мен 
к�пбалалы отбасылар қатыса алады. Жал-
дау ақысын субсидиялауға үміткерлер 
қатарындағы отбасылардың соңғы 6 айда-
  ғы орташа жиынтық табысы отбасы ның 
әрбір мүшесіне шаққанда ең т�менгі 

күнк�ріс деңгейінен (1 КМ = 40 567 теңге) 
аспауға тиіс», – деп субсидия алу тәртібін 
түсіндірді тағы бірде басқарма басшысы 
бізбен әңгімесінде. 

Сонымен бірге субсидия алуға үміт -
кердің депозиттік шоты болуы, жинақ 
шоты жоқ азаматтар бейнебанкинг қыз-
меті немесе Otbasy bank мобильді қо  -
сымшасы арқылы шот аша алатынын 
жеткізді. Субсидия алуға �тінімдер элек-
тронды цифрлы қолтаңба (ЭЦҚ) к�мегі-
мен www.otbasybank.kz сайтында онлайн 
қабылданады.

Шымкент қаласының Тұрғын үй бас-
қармасының басшысы Жанат &тебаева 
біздің Шымкент қаласында жалпы тұрғын 
үй кезегінде қанша азамат тіркелгені, тұр-
ғын үй кезегіне қатысты қызметтер қа   лай 
жүзеге асырылатыны туралы сұра  ғы  мызға 
былай деп жауап берді: Шымкент қа   ласы 
бойынша тұрғын үй  алу  т із імінде 
51 016 азамат тіркелген, оның ішінде же-
тім және ата-анасының қамқорлығын   сыз 
қалған балалар санаты бойынша – 1 964;

– к�пбалалы отбасылар – 11 928;
– халықтың әлеуметтік жағынан әлсіз 

тобы – 17 616;
– мемлекеттік қызметшілер, бюджет -

тік ұйым және әскери қызметшілер – 
19 479;

– жалғыз тұрғын үйі апатты жағдайда 
деп танылған азаматтар – 29.

«Мемлекеттік тұрғын үй қорынан тұр-
ғын үйге мұқтаж азаматтарды есепке алу 
және кезекке қою, сондай-ақ жергі  лікті 

атқарушы органдардың тұрғын үй бе  ру 
туралы шешім қабылдауы» мемлекет  тік 
қызметі республика бойынша kezekte.kz 
электронды порталы арқылы іске асаты -
нын атап �тті.

Сондай-ақ kezekte.kz электронды пор-
талының кезектілік серпіні ашық түрде 
жүргізілетіні және кез келген қызметті 
алушы кезекте тұрған, тұрғын үймен қам-
тыл ған азаматтар туралы мәліметтерді к�-
руге және �з кезегінің жылжу ретін толық 
к�руге мүмкіндігі бар екені ес кертілді.

Сонымен қатар Шымкент қаласы 
әкімдігінің Тұрғын үй комиссиясының 
шешімімен үй б�лінген азаматтар тізімі 
ресми сайттарда жарияланады екен. Заңға 
сәйкес тұрғын үй кезегіндегі азаматтарға 
арендалық баспаналар кезек реті бойынша 
беріледі.

Айта кету керек, 2022 жылы Шымкент 
қаласы бойынша 2 881 пәтер берілген 
болса, оның шінде 748 пәтер кезегі келген 
халықтың әлеуметтік жағынан әлсіз тобы, 
к�пбалалы отбасыларға және жетім және 
ата-ананың қамқорлығынсыз қалған 
балалар санатындағы азаматтарға үлес-
тірілген. Ал 857 пәтер жұмыс істеп жүрген 
жастарға табысталған.

1 276 пәтер «Отбасы банкі» АҚ арқылы 
«2-10-20 Бақытты отбасы», «5-10-20  
Шаңырақ», «5-20-25» бағдарламалары 
бойын ша несие негізінде берілген. 

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы

бойынша жұмыс жүргізіп жатыр. Ау-
дандық әкімдіктер тұрғынжай меншік 
ие лерінің жеке инвестормен кез  десулерін 
ұйымдастырып, түсіндіру жұ      мыстарын 
белсенді атқаруда.

Сонымен қатар биыл Шымкентте 
9 к�п қабатты тұрғын үйдегі 14 жеделсаты 
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«Қазақстан инжиниринг» ұлттық компаниясы» акционерлік 
қоғамы (бұдан әрі – Компания) «ҚазИнж Электроникс» ЖШС 
жарғылық капиталындағы Компанияның қатысу үлесінің 80%-ын 
(сексен пайызын) сату бойынша 2023 жылы «07» қарашадағы сағат 
12:00-де (Астана уақыты) www.e-qazyna.kz Мемлекеттік мүлік 
тізілімінің веб-порталында басталатын бағаны т/мендету 
шарттарындағы электрондық аукцион /ткізетіндігі туралы хабар-
лайды.

Сату Компанияның Директорлар кеңесінің 2018 жылғы 15 қа зан-
дағы (№6 хаттама) шешімімен бекітілген «Қазақстан инжиниринг» 
ҰК» АҚ активтерін сату, қайта құрылымдау Ережесіне (бұдан әрі – 
Ереже) және «Ақпараттық-тіркеу орталығы» АҚ Директорлар кеңе-
сінің шешімімен бекітілген (2014 жылғы 23 мамырдағы №66 хаттама) 
Мемлекеттік мүлік тізілімінің веб-порталында мүлікті сату бойынша 
электронды сауда-саттықты жүргізу регламентіне (бұдан әрі – Регла-
мент) және сәйкес жүзеге асырылатын болады.

Бағаны т�мендету шарттарындағы электрондық аукционға қойы-
латын:

Актив атауы: «ҚазИнж Электроникс» ЖШС (бұдан әрі – Актив 
және Серіктестік) жарғылық капиталындағы Компанияның қатысу 
үлесінің 80%-ы (сексен пайызы).

Актив иесі: «Қазақстан инжиниринг» ұлттық компаниясы» 
акционерлік қоғамы.

Серіктестік қызметінің негізгі түрлері:
ҚР Қорғаныс министрлігінің (бұдан әрі – ҚР ҚМ) байланыс 

құралдарын ж/ндеу-қалпына келтіру жұмыстары;
ҚР ҚМ байланыс құралдарын техникалық сүйемелдеу;
ҚР ҚМ радиоэлектрондық қарсы іс-қимыл (РЭҚ) және ра-

диоэлектрондық барлау (РЭБ) құралдарының ж/ндеу-қалпына кел-
тіру жұмыс тары;

байланыс құралдарын, артиллериялық жүйе лерді, РЭП және РЭР 
тех никасын жаңғырту;

ҚР ҚМ және басқа да күштік ведомстволардың тақырыбы 
бойынша ТКЖ орындау; 

ҚР ҚМ зымыран әскерлері мен артиллерия құралдарын техника-
лық сүйемелдеу;

дербес компьютерлер мен серверлік жабдықтарды, оның ішінде 
ақпаратты қорғау құралдарымен жиынтықта /ндіру және оларды 
/ткізу.

Серіктестіктің қолданыстағы лицензиялары:
1) іздестіру қызметі 16.02.2018 жылғы №18003528;
2) монтаждауды, баптауды, жаңғыртуды, орнатуды, пайдалануды, 

сақтауды, ж/ндеуді және сервистік қызмет к/рсетуді қоса алғанда, 
оқ-дәрілерді, қару-жарақ пен әскери техниканы, қосалқы б/л шек-
терді, жинақтаушы бұйымдар мен олардың аспаптарын, сондай-ақ 
оларды /ндіруге арналған арнайы материалдар мен жабдықтарды 
әзір леу, /ндіру, ж/ндеу, сатып алу және /ткізу 14.06.2016 жылғы 
№16009633;

3) жобалау қызметі 26.10.2017 жылғы МҚЛ №00031;
4) құрамында радиоактивті заттар бар радиоактивті заттармен, 

аспаптармен және қондырғылармен жұмыс істеу 16.04.2018 жылғы 
№18007556;

5) құрылыс-монтаждау жұмыстары 26.10.2017 жылғы МҚЛ 
№00031;

6) тау-кен /ндірістерін (к/мірсутек шикізаты), мұнай-химия 
/ндірістерін жобалау (технологиялық) және (немесе) пайдалану, 
мұнай және газ саласындағы магистральдық газ құбырларын, мұнай 
құбырларын, мұнай /німдері құбырларын пайдалану 29.12.2017 жылғы 
№17021962;

7) тау-кен және химия /ндірістерін пайдалану 19.03.2018 жылғы 
№18005666. 

Серіктестіктің орналасқан жері: Қазақстан Республикасы, 050000, 
Алматы қаласы, Мақатаев к/шесі, 129/1а ғимарат.

Активтің бастапқы бағасы: 658 527 945 (алты жүз елу сегіз миллион 
бес жүз жиырма жеті мың тоғыз жүз қырық бес) теңге.

Активтің құнын т�леуді (сатып алу Бағасы) Сатып алушы мынадай 
тәртіппен жүргізіледі:

• Аванстық т/лем сатып алу бағасының (бұдан әрі – Аванстық 
жарна) кемінде 15% м/лшерінде Активті сатып алу-сату Шартына 
қол қойылған күн нен бастап күнтізбелік 10 күннен кешіктіріл мейтін 
мерзімде енгізіледі (кепілдік жарна тиесілі аванстық жарнаның есе біне 
есептеледі).

• Активті сатып алу-сату Шарты бойынша кемінде 85% м/л-
шерінде қалған сома Активті сатып алу-сату Шартына қол қойылған 
күннен бастап күнтізбелік 30 күннен кешіктірілмей енгізіледі.

Сатып алушы қалған соманы күнтізбелік алпыс күннен астам 
мерзімге т/леуді кешіктірген жағдайда, Сатушы аванстық жарнаны 
ұстап қалумен және Сатып алушыға нақты залал мен жоғалған 
пайданы /теу туралы талап қоя отырып, активті сатып алу-сату 
шартын біржақты тәртіппен мерзімінен бұрын бұза алады.

Активті сату бойынша /ткізілген электрондық сауда-саттықтың 
нәтижелері бойынша Сатып алушы, Сатушы (Компания) жасаған 
және Сатушы (Компания) Веб-порталда орналастырған нысан 
бойынша Активті сатып алу-сату Шартына қол қоюға міндеттенеді.

Сауда-саттыққа қатысушыларды тіркеу тізілім веб-порталында 
хабарлама жарияланған күннен бастап жүргізіледі және сауда-саттық 
басталғанға дейін екі сағат бұрын аяқталады.

Сауда-саттыққа қатысушыларға қойылатын талаптармен 
Мемлекеттік мүлік Тізілімінің веб-порталында таныса аласыз ww-
w.e-qazyna.kz.

32 926 398 (отыз екі миллион тоғыз жүз жиырма алты мың үш жүз 
тоқсан сегіз) теңге м�лшерінде кепілдік жарна «Ақпараттық-есептеу 
орталығы» АҚ есепшотына енгізіледі: БСН: 050540004455, БСК: 
HSBKKZKX, ЖСК: KZ946017111000000330, «Қазақстан Халық Банкі» 
АҚ. Т�лем мақсаты: электрондық аукционға қатысу үшін арналған 
кепілдік жарна (кепілдік жарна м/лшеріне банктік қызметтерді т/леу 
кірмейді). Банк кепілдігі ретінде кепілдік қабылданбайды.

Кепілдік жарналардың «Ақпараттық-есептеу орталығы» АҚ шотына 
уақытылы түсуі мақсатында кепілдік жарнаны �тінімдерді қабылдаудың 
аяқталуына дейін үш күннен кешіктірмей т�леу ұсынылады.

Егер байқау жеңімпазы сауда-саттық нәтижесі туралы хаттамаға 
қол қоймаса, сатушы кепілдік жарнасын қайтармайды.

Сауда-саттық қорытындылары туралы хаттама – электрондық 
аукцион нәтижелерін және жеңімпаздың және сатушының Активі 
сату бағасы бойынша сатып алу-сату шартына  қол қоюы  бойынша 
міндеттемелерін орындауды белгілейтін құжат.

Электрондық аукцион /ткізу тәртібі, сауда-саттыққа қатысуды 
ресімдеу тәртібі туралы, жеңімпазды анықтау шарттары туралы 
ережелермен «Ақпараттық-есептеу орталығы» АҚ-ның к/п шілікке 
қолжетімді www.e-qazyna.kz сайтында жарияланған Регламентпен 
танысуға болады. 

Сауда-саттық туралы толық ақпаратты www.e-qazyna.kz сайтынан 
немесе +7 (7172) 55-29-81 («АЕО» АҚ) және +7 (7172) 72 52 52 (ішкі 
1957, 1610) («Қазақстан инжиниринг» ҰК» АҚ) алуға болады.

Осы тұрғыда айтсақ, бүгінде 
Түр кістан облысында облыс әкімі 
Дархан Сатыбалдының басшылы-
ғы мен аймақта ауқымды жұмыс 
атқарылуда.

Мәселен, жыл басынан бері 
облыста экономикалық дамудың 
барлық негізгі к/рсеткіштері 2 па-
йызға /скен. Бұл туралы облыс 
әкім дігінің баспас/з қызметі ха-
бар лады.

Тарқатып айтар болсақ, /нер-
кәсіп /німінің к/лемі 519 млрд 
тең геден асып, 4,5 пайызға артты. 
Бұл /сімдер негізінен /ңдеу /нер-
кәсібі (231,1 млрд теңге немесе 
106,8 пайыз), электр энергиясын 
/ндіру (39 млрд теңге немесе 33,3 
пайызға), суды жинау, /ңдеу және 
таратудың (5,7 млрд теңге немесе 
100,4 пайыз есебінен қалыптасты. 
Дегенмен бұл к/рсеткіштер әлем-
дегі күрделі геосаяси жағдайға да 
қарамастан оң серпінді сақтап 
отыр. 

Бүгінде Түркістан облысында 
бірыңғай индустрияландыру кар-
тасына 437 млрд теңгені құрайтын 
13 инвестициялық жоба енгізілді. 
Бұл жобалар 2025 жылдың соңына 
дейін толығымен іске асырылмақ. 
Жоба аясында 3 мың 305 жаңа жұ-
мыс орны құрылады деген жос пар 
тұр. Жақсы жетістіктің бірін атар 
болсақ, құны 2,5 млрд теңгені құ-
рай тын, 100 жаңа жұмыс орны бар 
ZHANASSYL ЖШС мақта талшы-
ғын /ңдеу зауыты жүзеге асты.

Экономиканың /суіне үлкен 
үлес қосатын саланың бірі ол ин-

вес тиция деп айтуға болады. Бұл 
ба ғытта облыста бірқатар жақсы 
/згерістер бар.

Бүгінде /ңдеу /неркәсібінде 
инвестиция сомасы 6 млрд теңгеге 
272 жұмыс орнын қамтитын 12 
жоба іске асырылды. Жыл соңына 
дейін тағы 26 млрд теңгеге 20 астам 
жобаның жүзеге асырылуы жос-
парлануда (6 жоба іске асырылды, 
5,4 млрд теңге, 215 жұмыс орны). 
Нә  ти жесінде, 540 жаңа жұмыс 
орны құрылады.

Айта кету керек, 2022 жылдың 
қорытындысымен жалпы құны 

28,9 млрд теңгеге 1 172 жұмыс 
орнын ашумен 23 инвестициялық 
жоба іске қосылды. 

Жалпы, 2022–2026 жылдар 
ара лығында жалпы құны 1,9 трлн 
теңгеге 9 596 жұмыс орнын құрай-
тын 71 инвестициялық жобалар-
дың пулы қалыптастырылған. 
Тар қатар болсақ, 2022 жылға 29,9 
млрд теңгеге 25 жоба, 2023 жылға 
260,3 млрд теңгеге 28 жоба, 2024 
жылға 186,9 млрд теңгеге 8 жоба, 
2025 жылға 396,6 млрд теңгеге 6 
жоба, және 2026 жылға 901,7 млрд 
теңгеге 4 жоба іске қосу жоспар-
лануда.

Жоғарыда аталған барлық ин-
вес тициялық жобалардың жүзе ге 
асырылуы қатаң бақылауда және 
сүйемелдеу жұмыстары тұ рақ ты 
түрде жүргізілуде.

Тельман БЕЙСЕН,
Түркістан облысы

ӨҢІРДІҢ  
ЭКОНОМИКАСЫНДА 
ӨСІМ БАР

Инвестиция тарту Мемлекет басшысы �асым-Жомарт 
То�аевты� ��ір әкімдеріні� алдына �ой!ан негізгі міндеттерді� 
бірі болып табылады. Президентті� 1 �ырк&йектегі «'ділетті 
�а за�станны� экономикалы� ба!дары» атты халы��а Жол-
дауында жа�а экономикалы� &лгіге �ту бойынша бір�атар 
на� ты тапсырмалар берген болатын. Тар�атып айтса�, ау�ым-
ды мәселелерді� барлы!ы елімізді� экономикалы� �сімі мен 
т+рмысты� әл-ау�атыны� жа�саруына ба!ыттал!ан.

ХАБАРЛАНДЫРУ
Сатып алуды ұйымдастырушы: Түркістан қаласы, Б.Саттарханов 

даң ғылы №29В мекенжайда орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы 
Халықаралық қазақ-түрік университеті. (Университет) Телефон: 
+7(7253) 36-36-36, +7(7253) 36-36-62.

Сатып алудың әдісі: Университеттің «Сатып алу және сату» Рег-
ламентінің 23-бабының f-тармағының негізінде Университетімізге 
қарасты «Мәденет орталығының  шатыры жарамсызданып, ішкі 
б/лмелеріне су /туіне байланысты ағымдағы ж/ндеу жұмыстарын 
жүр гізуін сатып алу. 

Сатып алудың нысаны болып табылатын тауарлардың жеткізілу 
мерзімі: тараптар келісімшартқа қол қойған күннен бастап, 
құрылыс мердiгерлiгiнiң шарты бойынша мердiгер тапсырысшының 
тапсырмасы бойынша шартта белгiленген мерзiмде белгiленген 
объектiнi салуға не /зге де құрылыс жұмысын орындауға мiндет-
те недi.

Сатып алуға қатысу шарттары: Сатып алуға қатысуға универ-
ситеттің «Сатып алу және сату» Регламентінің 10-бабына сай баға 
ұсы  ныстарымен бірге т/мендегі құжаттарды ұсынуларыңызды 
сұра намыз:

1. Құрылыс мердігерінің қаржылық жағдайы туралы банктен 
ал ған анықтамасы;

2. Сатып алу нысаны болып табылатын жұмысты атқару сала-
сын дағы тәжірибесін растайтын құжаттары (келісімшарт, 
электрон дық шот-фактура, орындалған жұмыс актілері);

3. Құрылыс мердігерінің заң талаптарына сәйкес тиісті құзіретті 
орган дарға тіркелуі туралы анықтама;

4. Мердігер жұмыстың сапа сәйкестігін тексеру мақсатында 
қол данылатын құрылыс тауарларының үлгілерін, каталогтарын 
немесе суреттерін /ткізуге тиіс.

5. Құрылыс мердігері ҚҚС т/леуші болса сатып алынатын 
тауар лар бойынша ұсынған баға ұсынысының ішінде ҚҚС қарас-
тыру керек.

6. Құрылыс мердігерінің уәкілетті органнан берешегі жоқ тура-
лы анықтамасы.

7. Конкурсқа қатысуға және шарттық кепілдік ретінде конкурс-
қа ұсынылған жалпы  соммасының кем дегенде 5 пайызы (%) 
м/лшерінде мына есепшотқа аударылуы талап етіледі: Қ.А.Ясауи 
атындағы ХҚТУ мекемесі, БСН-990440008043, БСК-HSBKKZKX, 
ЖСК-KZ436010291000010707, Кбе-16, «Қазақстан Халық Банкі» 
АҚ немесе банктік кепілдік берілуге рұқсат.

Сатып алынатын тиісті құрылыстың тізімі мен келісімшарт 
үлгі сін http://ayu.edu.kz/ сайтының хабарландыру парақшасынан 
немесе Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы №29В мекен-
жайда орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-
түрік университеті, Ректорат ғимараты, №203 кабинеттен алуға 
болады.

Комиссия отырысы болатын күні және уақыты: 16.10.2023 
(15:00), №201 кабинет.

Сатып алуға �тінімді �ткізу орны және уақыты:
Сатып алуға қатысуға баға ұсыныстары арнайы конвертке са-

лы нып, м/р басылып, хабарландыру жарияланған уақыттан бастап 
7 күнтізбелік күн ішінде Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы 
№29В мекенжайында орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы Ха лы-
қаралық қазақ-түрік университеті, Ректорат ғимараты, №203 ка-
бинетте қабылданады.

САУДА-САТТЫҚ ТУРАЛЫ ХАБАРЛАМА

Елімізде кешегі �ан�+йлы заманды 
басынан �ткерген бабаларымыз мекен 
еткен тарихи орындар мен кешендер 
аз емес. Оны� әр�айсысыны� �зіндік 
тарихы бар. Соны� бірі – Сыр ��іріндегі 
Келімбет баба кесенесі ерекше сипат�а 
ие.

Жалпы, Қызылорда облысына қарасты 
Қазалы ауданының тарихы тереңде жатыр. 
Аудан аумағында к/неден жеткен құнды 
жәдігерлер мен ескі қалалар орны к/п. Соның 
ішінде Келімбет баба кесенесі құпияға толы 
нысан саналады.

Тарихи дерекке сүйенсек, баба кесенесі 
ХІХ ғасырда тұрғызылғаны айтылады. Нақты 
айтқанда, 1838 жылы Аранды ауылынан оң-
түс тік шығысқа қарай 5 шақырым жерде, ал 
Қожабақы ауылының батыс беткейінде бой 
түзеген. Бүгінде мемлекет қарауындағы бұл 
нысан жайында ел арасында ауыздан ауызға 
тараған аңыз-әпсаналар аз емес.

Мәліметке сәйкес, Келімбет баба Асан 
руынан шыққан. Оның ішінде Мәмтектің 

Бармағынан тараған текті адам болыпты. 
Болмысынан қарапайымдылығымен таныл-
ған баба айналасына /те қайырымды жан 
болған деседі. Жастайынан жоқшылық тың 
тауқыметін тартып /скен Келімбет есейгесін 
тынбай еңбек етіп, /з күшімен ауқатты адам-
дардың қатарына қосылған. ̀ рдайым мұқтаж 
жандарға қолынлағы жалғыз малына дейін 
беруге әзір тұратын жомарттығы да болыпты. 

«Келімбет баба жайында ел аузынан 
тараған есті әңгімелер аз емес. Бүгінде ауданға 
қарасты Қожабақы ауылынан 6,5 шақырым 
жерде орналасқан нысан халықтық сәулет 
/нерінің тамаша туындысы болып табылады. 
Сырдария /зені аңғарындағы кесенелерге тән 
ерекшелігі бар құрылыс нысанына жатқы-
зылады. Кесененің бүйір бет жаққа қарай 
шығатын тар кіреберіс камерасы бар. Баба 
бейітінің ел аузында «Қанды кесене» аталуы 
бекер емес. Сол заманда кесене малдың қаны 
мен жалқұйрығын балшықпен араластырып, 
қаланған екен. Кесенені салған адамдар 
дәретсіз жүрмеген. Содан да болар, халық 
арасында тамның кірпіші суға ерімейді, отқа 

жанбайды деген түсінік қалыптасқан», – дейді 
бұл жайында Қазалы аудандық музейінің 
директоры Болат Жолтаев.

Келімбет баба жайында зерттеп жүрген 
музей басшысы тарихи деректерімен б/лісті. 
Оның айтуынша, /з заманында Келімбет баба 
жұртты жинап, үлкен кесене салуға бел буып-
ты. Осы мақсатта еліміз тату болсын деген 
пейілмен күніне бірнеше жылқы сойғызып, 
олардың қанын, жалқұйрығын араластырып, 
құрылысқа пайдаланыпты деген аңыз бар. 

Қазіргі Бірқазан каналының жағасында 
сол кезде кірпіш зауыты болған. Одан ке-
сенеге қажетті құрылыс материалы әзірле-
ніпті. Сол уақытта кесене орналасқан аумақ 
пен зауыттың арасы 6 шақырымды құрайды 
екен. Осы екі аралықта 5-6 мыңға жуық жұ-
мысшы кірпішті қолдан-қолға беріп, құрылыс 
басына жеткізіп тұрса керек. Кесенені қалаған 
ұста әзірге беймәлім. Тек ұсталарды сырттан 
алғызған деген дерек бар. 

«Сәулет /нерінің озық үлгісінде салынған 
нысанға баба ұрпақтары жиі бас сұғып, 
мінажат етіп тұрады. Дерекке сәйкес, кесенеде 
бабаның /зі, ұлдары Айжігіт пен Дәуіт, анасы 
және жұбайы жерленген. Кесене мемлекет 
қорғауына алынған. Осы орайда тарихи 
нысанның қазіргі күйі сын к/термей тұрғанын 
айтқым келеді. Күтімсіз қалған кесене құлау-
дың аз-ақ алдында тұр. Яғни, ж/ндеу жұмыс-
тарын жүргізу қажет. Жағдай бұлай жалғаса 
берсе, тарихи нысаннан айырылып қалуымыз 
мүмкін. Сондықтан кесенені қалпына келтіру 
жұмыстарын жедел қолға алса нұр үстіне нұр 
болар еді», – деп ойын толықтырды музей 
басшысы. 

bз заманында елді ауызбіршілікке, 
ынтымаққа бастаған Келімбет баба құдайдың 
разылығына б/лену үшін қолға алған істің 
әрбірін ізгі ниетпен жүргізген екен. Кейіннен 
бабаның ұлы Айжігіт те 18 жыл болыс болып, 
еліне сыйлы азамат атаныпты.

Бүгінде к/неден жеткен құнды нысанды 
к/руге арнайы келетін жандардың қарасы 
қалың. Тек ұлттық құндылығымызды қайта 
жаңғыртып, келешек ұрпаққа қаз-қалпында 
аманаттау азаматтық парызымыз екенін естен 
шығармадан абзал.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

Қанды кесенеҚанды кесене
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ДИДАР ҚАМИ ДИДАР ҚАМИ 
ДАРА ШЫҚТЫДАРА ШЫҚТЫ

Атырауда Сұлтан Бейбарыстың 800 жылдығына арналған 
«Ерлігі ерен ер бабам!» атты халықаралық айтыс �тті. Екі күнге 
созылған айтыстың бас жүлдесін Дидар Қами иеленді. 

Халықаралық айтысқа Қазақстаннан – 11, Қырғыз Рес-
публикасынан – 2, Моңғолиядан 1 ақын қатысты. Айтыскерлердің 
Махамбет атындағы академиялық қазақ драма театрындағы жыр 
бәйгесін Қазақстан Жазушылар одағының басқарма т�рағасы 
Мереке Құлкенов т�рағалық еткен қазылар алқасы саралады. 
Айтыс екі күнге созылды. Екінші кезеңге 8 айтыскер шықты. 
Қазылар алқасының шешімімен айтыстың бас жүлдесі – 1 млн 
теңге Қарағанды облысынан қатысқан тәжірибелі ақын Дидар 
Қамиға берілді. Ал бірінші жүлдеге – 750 мың теңгеге Еркебұлан 
Қайназар (Астана) ие болды. 9зіндік с�з саптауы, мәнері бар 
9нербек Дәулекенов (Атырау облысы) екінші жүлденің 600 мың 
теңгесін иеленді. Ал үшінші жүлде – 500 мың теңге екі айтыскерге 
берілді. Оның бірі – Батыс Қазақстан облысының тумасы Талғат 
Мықи, ал екіншісі – Қырғыз Республикасынан келген Эсенбек 
Кийизбаев. Сондай-ақ Батыржан Кәдірбай (Атырау облысы), 
Рауан Қайдаров (Павлодар облысы), Бауыржан Ширмединұлы 
(Батыс Қазақстан облысы) арнайы жүлдені иеленді.

– К�рермен айтыстың қызықты �ткенін қалайды. Қарсыласы 
мықты болса, айтыскерлер де ашыла түседі. Шабыты оянады. 
Мемлекет басқарған тарихи тұлға Сұлтан Бейбарыс бабамызға 
арналған халықаралық айтыс жоғары деңгейде әрі әділ �тті. 
Атырауда �ткен айтыстан екінші рет бас бәйге алып тұрмын, 
– деді Дидар Қами.

Ал қырғыз ақыны Эсенбек Кийизбаевтың айтуынша, мұндай 
халықаралық айтыс к�бірек �ткені ж�н.

– Қазақ пен қырғыздың достығын жырға қостым. 9йткені 
екі елдің ақын-жазушылары бір-бірінің шығармашылығын 
қолдағанын білеміз. Біз де сол жолды жалғағымыз келеді, – деді 
Эсенбек Кийизбаев.

«ҚАШ» ЕКІ «ҚАШ» ЕКІ 
НОМИНАЦИЯҒА НОМИНАЦИЯҒА 
ҮМІТКЕРҮМІТКЕР

Айсұлтан Сейітовтің «Қаш» фильмі Asian Pacifi c Screen Awards 
сыйлығының «Үздік фильм» және «Үздік операторлық жұмыс» 
номинацияларына үміткер атанды.  

Марапаттау рәсімі 3 қарашада Аустралияның Голд-Кост 
қаласында �теді. 2007 жылы құрылған, беделді Asia Pacifi c Screen 
Awards марапаты Азия-Тынық мұхиты аймағындағы 70-тен астам 
ел мен аймақ режиссерлерінің жұмысын к�рсетеді.

«Қаш» фильмінде 1930 жылдардағы жаппай ашаршылық 
туралы баяндалған. Фильм сюжеті бойынша қабір қазушы Исатай 
�з ауылын құтқаруға аттанады. Шексіз дала түнекке айналып, 
Исатайдың санасын екі күш – кеңістік пен аштық билейді.

Бұған дейін фильм 25-ші Шанхай кинофестивалінде «Үздік 
режиссер» аталымына ие болды. Сондай-ақ Қазақстан 
киносыншылар қауымдастығының «Үздік дебют», «Екінші 
пландағы үздік әйел р�лі», «Үздік музыка» және «Үздік 
фоторежиссер» номинацияларында жеңіске жетті.

К.ҚАРҚЫН

ТОҒЫЗЫНШЫ АЛТЫНМЕН 
ТОҚТАП ҚАЛМАЙЫҚ

Велошабандоз Евгений Федоров Қазақстан 
қоржынына Азия ойындарының алтыншы 
алтын медалін салды. Ерлер арасында 210 
шақырымдық топтық шосседе велоспорттан 
старт сызығына Қазақстаннан т�рт спортшы 
шықты. Олар: Глеб Брусенский, Евгений 
Федоров, Дмитрий Груздев және Алексей 
Луценко. Федоров пен Луценко жарыстың 
алғашқы кезеңдерінде сенімді түрде алға шықты. 
Жарыстың нәтижесі бойынша, Евгений Федоров 
алтын жүлдегер атанса, Алексей Луценко күміс 
жүлдені жеңіп алды. Тағы айта кететін жайт, 
екі спортшымыз да бірдей уақытта мәреге жетті 
(4:25:29). Қола Моңғолия �кілі Жамбалцамет 
Сайбаярға бұйырды. Груздев бесінші, ал 
Брусенский 18-болып мәреге жетті. Естеріңізге 
сала кетейік, бұған дейін Алексей Луценко 
Азия ойындарында уақыт бойынша жекелей 
есепте алтын алған болатын.

Ал жетінші алтын медальды джиу-джитсуден 
Нұржан Батырбеков жеңіп алды. Ұлттық 
олимпиада комитетінің хабарлауынша, джиу-
джитсуден 69 келіге дейінгі салмақта �нер 
к�рсеткен отандасымыз финалда БАT-ден 
келген қарсыласы Мұхаммед әл-Суваидиді 4:2 
есебімен жеңді.

– Нұржан к�птеген адамды таңғалдырды 
және ерекше қуантты. Жасына қарамастан, 
біздің спортшымыз керемет шеберлік пен 
жеңіске деген сенімділік к�рсетті. Оған болашақ-
та да жоғары нәтижелерге қол жеткізуін тілей-
мін,– деп мәлімдеді Туризм және спорт министрі 
Ермек Маржықпаев. 

Чемпиондық жолды каратэден Нұрқанат 
Tжіқанов жалғастырды. Ол 75 келі салмақта 
қарсыластарының барлығын айқын ұтып, 
финалдық айқаста Иордания �кілі Хасан 
Масарвені де жеңді. 8:0 есебі тіркелген жекпе-
жек мерзімінен бұрын аяқталды.

Ал жарыстың он үшінші күні Қайсар Ал-
пысбай каратэден ХІХ Жазғы Азия ойындарының 
чемпионы атанып, ел қоржынына тоғызыншы 
алтынды салды. 60 келіде ел намысын қорғаған 
Қайсар финалда Кувейт елінің спортшысы 
Абдулла Шаабахты жеңді. 

Жарыстың соңғы күндері �нер к�рсетіп 
жатқан джиу-джитсу, каратэ шеберлері 
мықтылықтарын дәлелдеп, бірінен соң бірі 
медаль алуда. Атап айтсақ, джиу-джитсудан 
57 келі салмақта финалдық бәсекеде Филиппин 

спортшысы Анние Рамирезкеден 0:2 
к�рсеткішімен ұтылған Галина Дуванова 
2-орынға ие болып, Азиаданың күміс жүлдегері 
атанды. Галина Дуванова – әлем чемпионатының 
үш дүркін қола жүлдегері. 

Ал каратэші Лаура Tліқұл мен балуан 
Tлімхан Сыздықов та жүлдеден тыс қалмады. 
Лаура Tліқұл 68 келіге дейінгі салмақта Азия 
чемпионатының екі дүркін жүлдегері, қытайлық 
Ли Цяоцяомен финалдық кездесуін �ткізді.

Мұнда қытайлық 4:0 есебімен жеңіске 
жетіп, чемпион атанса, Лаураға күміс бұйырды. 
Tлімхан Сыздықов грек-рим күресінен 130 
келі салмақта қола жүлде үшін бәсекеде 

түрікменстан дық Айбегшазада Курраевты 5:1 
есебімен ұтты. Тағы бір балуан Ислам Умаев 
97 келіге дейінгі салмақта �збекстандық Рустам 
Ассақаловтан таза жеңіліп, қола жүлдеге қол 
жеткізе алмады.

БОКСТАН БІР АЛТЫН ДА БҰЙЫРМАДЫ
Бокстан финалға екі спортшымыздың 

шыққанын бұған дейінгі н�мірде жазғанбыз. 
Бірақ екеуі де ел үмітін ақтап, алтыннан алқа 
таға алмады. Осылайша, 92 келі салмақ 
дәрежесіндегі Қамшыбек Қоңқабаев финалда 
Баходир Джалоловпен жұдырықтасып, 9збекстан 
боксшысы алтын, Қазақстан боксшысы 
Азиаданың күміс жүлдесін жеңіп алды.

– Рингте т�реші қолымды к�термегендіктен 
жеңдім демеймін. Келесі жылы Парижде �тетін 

Олимпиада ойындарында бұдан да жылдам 
жұдырықтасып, еліме алтын медаль тарту еткім 
келеді, – деді жарыс соңында Қамшыбек 
Қоңқабаев. 

Аса ауыр салмақта Сидней Олимпиадасының 
күміс жүлдесін алған  Мұхтархан Ділдәбековтың 
пікірінше, бокста бойы ұзындардың қимылы 
сылбыр келеді. Қамшыбек жылдамдығын 
үдетсе, Жалоловты сабасына түсіруге болар 
еді.

Tйелдер арасында шаршы алаңға шыққан 
боксшы Карина Ибрагимова да күміс жүлдегер 
атанды. Tлем чемпионатының үш дүркін 
жүлдегері Карина Ибрагимова финалда 

тайбэйлік Тин Ю Линьмен қолғап түйістірді. 
Соңғы бәсекеде тайбэйлік боксшы т�решілердің 
бірауыздан шешімімен жеңіске жетті. Осылайша, 
Карина күмісті қанағат тұтты.

Ұлттық құрамада шетелден шақырылған 
легионерлердің де бар екенін білеміз. Бірақ 
Азия ойындарында легионерлер к�п к�зге 
түсіп, сенімді ақтай алған жоқ. Жарыстың 
оныншы күні жеңіл атлет Каролин Кипкируи 
Чепкоеч қола жүлдегер атанды. Каролинге 
қоса 5 мың метрлік қашықтыққа жүгіруден 
жарыс жолына Дэйзи Джепкемей де шықты. 
Мәреге жақындағанда, жапониялық Ририка 
Хиронаканы басып озған үндістандық Парул 
Чаудхари чемпион атанды. Кипкируи мәре 
сызығын үшінші болып, қола жүлдеге ие болды. 
Бұған дейін ол 10 мың метрлік қашықтықта 
да үздік үштікке іліккен еді. Сондай-ақ жеңіл 
атлетикадан Қазақстан ерлер құрамасы 4×400 
метрлік эстафетада қола медальді еншілеген 
болатын.

– Теннисші Елена Рыбакина Азия 
ойындарына қатысқан жоқ. Есесіне Қытайда 
�тіп жатқан WTA 1000 турниріне қатысуда. 
Неге? 9йткені Азия ойындарында к�п ақша 
мен атақ берілмейді. Барлық ақша мен атақ 
екінші жарыста,– дейді спорт сарапшысы 
Анық К�кенайұлы. 

Иә, Елена Рыбакина Бейжіңде 16 жасар 
ресейлік теннисшіні жеңіп, ширек финалға 
шықты. Енді ол Tлемнің бірінші ракеткасы, 
Беларусь �кілі Арина Соболенкомен кездеседі. 
Ал оның не себепті Азия ойындарына 
қатыспағандығы туралы нақты ақпарат жоқ. 

Кербез ЕСІМ

Азия ойындарының он екінші күні Қазақстан 
қоржынына қатарынан 3 алтын қосылды. 
Осылайша, медальдар кестесінде еліміз 
13-орыннан 11-інші орынға көтерілді. Қазір 
еншімізде барлығы 63 жүлде бар, оның 9-ы алтын, 
16-сы күміс, 38-і қола жүлде. Ал жарыстың 
аяқталуына екі күн қалды. 

ҮЗДІК ОНДЫҚҚА 
ЕНЕМІЗ БЕ?ЕНЕМІЗ БЕ?
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